
این روز ها حضور مهاجران به ویژه مهاجران افغانستانی پررنگ تر و برجسته تر به چشم می آید. برخی این حجم از حضور آنان در کشور را یک خطر و تهدید می دانند و برخی هم آن را یک فرصت به ویژه در بخش ساختمان و خدمات و کاهش هزینه های مرتبط با آن 
می دانند. هرکدام هم استدلال های خاص خود را دارند؛ اینکه اینان قانع هستند، خوب کار می کنند و هزینه های بیمه و ایجاد دردسر برای کارفرما را هم ندارند. در این میان عده ای هم طنزی تلخ را به ما گوشزد می کنند که ما کشور عجیب و غریبی هستیم؛ از یک 

طرف بسیاری از نخبگان و تحصیل کردگان و نیرو های انسانی به درد بخور کشور، حتی بسیاری از جوانان مهاجرت می کنند یا میل به مهاجرت دارند و از این نظر کشور ما از جمله کشور های مهاجر فرست به حساب می آید و از طرف...
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اقتصاد و سیاست در دستان قشر خاکستری
و های اصولگرا و ترامپ وی کارآمدن تندر افزایش تنگنا های اقتصادی با تلاقی ر

یک تحلیلگر مســائل اقتصادی می گوید: »مساله ضدیت با توســعه که در میان بخشی از اصولگرایان وجود دارد می تواند باعث ایجاد انگیزه باشد به شــرط آنکه مردم و یا جامعه ای که در انتخابات مشارکت 
نمی کنند یا با انتخابات قهر کرده اند احســاس کنند که می توانند تاثیرگذار باشــند یا روند را تغییر بدهند، که به نظر نمی رسد جامعه این باور را اکنون داشته باشد.«انتخاباتی که باید خرداد سال ۱۴۰۴ برگزار 
می شــد، حالا باید پس از شــهادت سید ابراهیم رئیسی و همراهان در سانحه ســقوط بالگرد به فوریت و در یک ماه آینده برگزار شود و به این ترتیب پس از وقایع سال ۱3۶۰ و جا به جا شدن زمان انتخابات و 

البته رویداد های ســال ۱3۶۸، بار دیگر زمان انتخابات دستخوش تغییر شده اســت.هر چند ایران در ۴ دهه اخیر با این تغییرات بیگانه نبوده است، اما آیا اقتصاد کشور...

روزنـــامـه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، ورزشی

گزارش های منتشرشده از نوار غزه حاکی از آن است 
که حمله هوایی اســرائیل در شامگاه یکشنبه باعث 
آتش سوزی گسترده در یک اردوگاه آوارگان در شهر 

رفح شده است.
 گزارش های منتشرشــده از نوار غــزه حاکی از آن 
است که حمله هوایی اســرائیل در شامگاه یکشنبه 
باعث آتش سوزی گســترده در یک اردوگاه آوارگان 
در شهر رفح شده اســت. این آتش سوزی که گفته 
می شــود حداقل ۴۵ شــهید به همراه داشته، باعث 
اعتراض رهبران جهانی شده و آن ها خواستار اجرای 
حکم دیوان بین المللی دادگستری برای توقف حمله 
اســرائیل شــدند. به گزارش رویتــرز، خانواده های 
فلســطینی که پس از حمله هوایی اســرائیل شاهد 
آتش گرفتن خیمه ها و شــهادت تعدادی از آوارگان 
پناه گرفتــه در آن منطقه بودند، به بیمارســتان ها 
هجــوم بردند. بــه گفته آنهــا، حمله اســرائیل به 
منطقــه ای در غرب رفح انجــام گرفت که به عنوان 
منطقه امن تعیین شده بود. روز گذشته نیز مقامات 
بهداشــتی محلی اعلام کردند که تانک های اسرائیل 
به بمباران مناطق شــرقی و مرکزی در جنوب غزه 

ادامه دادند و هشت نفر را به شهادت رساندند.
ارتش اسرائیل مدعی شــد که حمله هوایی شامگاه 
یکشنبه، بر اســاس »اطلاعات دقیق« انجام گرفته 
تا »چند نفر از مقام های حماس و مســئولان حمله 
به اســرائیلی ها را از بین ببرد«. اوایل روز یکشــنبه 
هــم تل آویو اعــلام کرده بــود که هشــت راکت 
شلیک شــده از منطقه رفح را رهگیری کرده و ادامه 
حمله های حماس نشان دهنده نیاز به ادامه عملیات 
علیه این گروه اســت. با این حال، دادســتان ارشد 
نظامی اســرائیل حمله هوایی شــامگاه یکشنبه به 
اردوگاه رفح را »بسیار ســنگین« خواند و گفت که 
تحقیقــات در این زمینه در حال انجام اســت. یفت 
تومر یروشــالمی در کنفرانســی اظهار کرد: »ما از 
هر گونه آســیبی که در طول جنگ به غیرنظامیان 
وارد شود اظهار تأسف می کنیم«. به گفته شاهدان، 
این حمله در محله تل الســلطان رخ داد؛ جایی که 
هزاران فلسطینی پس از آغاز حمله زمینی نیرو های 
اسرائیلی به شرق رفح در آن پناه گرفته اند. مقامات 
بهداشــتی در غزه تحت کنتــرل حماس گفتند که 
بیش از نیمی از شــهدای حمله اخیر اسرائیل شامل 
زنان، کودکان و ســالخوردگان بودند. آن ها افزودند 
کــه احتمال افزایش تعــداد قربانیــان وجود دارد، 
زیرا به نظر می رســد تعداد زیــادی از افراد زیر آوار 
ناشی از آتش سوزی قرار گرفته اند.به گفته پزشکان، 
بیمارســتان های رفح، از جمله بیمارستان صحرایی 
کمیته بین المللی صلیب سرخ، قادر به رسیدگی به 
همه مجروحان نبودند، بنابراین برخی از آن ها برای 
مداوا به بیمارســتان های خان یونس در شمال غزه 
منتقل شدند.با وجود حکم دادگاه عالی سازمان ملل 
که دستور توقف حمله اسرائیل به رفح را صادر کرد، 
نتانیاهو به ارتش دســتور داده حملاتشــان را ادامه 
دهند. امانوئل مکرون، رئیس جمهوری فرانســه در 

واکنش به شهادت غیرنظامیان فلسطینی در اردوگاه 
آوارگان بر اثر حملات اخیر اســرائیل اظهار خشــم 
و تأســف کرد. او در ایکس نوشــت: »این عملیات 
باید متوقف شــود. هیچ منطقــه امنی در رفح برای 
غیرنظامیان فلسطینی وجود ندارد«. آنالنا بائربوک، 
وزیــر امور خارجــه آلمان و جوزپ بورل، مســئول 
سیاســت خارجی اتحادیه اروپا هم گفتند که حکم 
دیــوان بین المللی دادگســتری باید مــورد احترام 
قرار گیرد و اجرائی شــود. آنروا، آژانس پناهندگان 
فلسطینی ســازمان ملل متحد هم وضعیت کنونی 
را »وحشتناک« توصیف کرد. این سازمان در شبکه 
ایکس نوشت: »غزه به جهنم روی زمین تبدیل شده 
اســت. تصاویر گواهی دیگری بر این موضوع است«. 
مایکل مارتین، وزیر امور خارجه ایرلند نیز در واکنش 
به ایــن حمله گفت: »علاوه بر قحطــی و امتناع از 
اجازه کمک رســانی به اندازه کافــی، آنچه رخ داد 
وحشیانه اســت«. رسانه دولتی مصر گزارش داد که 
قاهره »بمباران عمدی چادر های آوارگان« از سوی 
ارتش اسرائیل را محکوم و آن را نقض آشکار قوانین 
بین المللی توصیف کرده اســت. عربســتان سعودی 
نیز حمله اسرائیل را محکوم کرد. قطر نیز گفت که 
حمله اخیر به رفح می تواند مانع از میانجیگری برای 

برقراری آتش بس و تبادل گروگان ها شود.
در همیــن حال، جوزپ بورل، مســئول سیاســت 
خارجــی اتحادیه اروپا اعلام کرد این نهاد قصد دارد 
بــرای ادامه مأموریت رفح گفتگو کند؛ تصمیمی که 
لازم است ۲۷ کشور عضو اتحادیه اروپا با آن موافقت 
کنند تا به شکل اجرائی دربیاید. به گزارش رویترز، 
گفتگو های جدید اعضای اتحادیه اروپا شامل احیای 
مأموریت پیشین کمک به رفح )EUBAM( است 
که از ســال ۲۰۰۷، زمانی که گروه حماس کنترل 
کامل غزه را به دســت گرفت، عملیاتی نشده است. 
گذرگاه رفح مسیر اصلی ورود کمک های بشردوستانه 
از مصر است و از زمانی که نیرو های اسرائیلی نزدیک 
به ســه هفته پیش کنترل آن را از ســمت غزه به 
دست گرفتند، بسته شــده است. بورل در سخنانی 
قبل از نشســت ماهانه وزرای خارجه اتحادیه اروپا 
به خبرنگاران گفت: »امروز ما می توانیم یک تصمیم 
سیاسی داشته باشــیم و سپس باید از نظر فنی آن 
را اجــرا کنیم«. او همچنین افــزود که این تصمیم 
مســتلزم تأیید اســرائیل، مصر و فلسطینی ها ست. 
الکســاندر شــالنبرگ، وزیر امور خارجه اتریش نیز 
درباره اجرائی شدن مأموریت رفح گفت تصمیم گیری 
درباره آن مدتی طول می کشد. دیپلمات ها گفته اند 
بعید به نظر می رســد که این مأموریت قبل از توقف 
درگیری ها در رفح انجام شــود. یک مقام اسرائیلی 
که نخواست نامش فاش شــود، به رویترز گفت که 
تل آویو هنوز برنامه ای را درباره آینده غزه مشــخص 
نکرده اســت، بنابراین هنوز هیچ موضع رســمی در 
قبال این ابتکار وجــود ندارد.جوزپ بورل همچنین 
در اظهاراتش بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل 
را متهم کرد که از ادعا های نادرست یهودی ستیزی 

علیه دیوان کیفری بین المللی برای اهداف سیاســی 
اســتفاده می کنــد. دو دادگاه بین المللــی کــه هر 
دو در لاهــه مســتقر هســتند، در هفته های اخیر 
 تصمیماتــی را اعلام کرده اند که اســرائیل با آن ها 

مخالفت کرده است.
دادســتان دیوان کیفری بین المللــی اعلام کرده به 
دنبال صدور حکمی برای بازداشــت نتانیاهو و وزیر 
دفاع اســرائیل همــراه با رهبران حمــاس به اتهام 
جنایات جنگی اســت. دیوان بین المللی دادگستری 
هم که به اختلافات بین کشور ها رسیدگی می کند، 
به اســرائیل دستور داده اســت حملاتش به رفح را 

متوقف کند.
اســرائیل درخواســت دیوان کیفــری بین المللی را 
محکوم کرده و از متحدانش خواســته اســت که با 
آن مخالفت کننــد. نتانیاهو همچنین حمله به رفح 
را بر اســاس حکم دیــوان بین المللی دادگســتری 
متوقــف نکرده و می گوید عملیــات نظامی در رفح 
تهدیدی بــرای غیرنظامیان ایجاد نمی کند. نتانیاهو 
تصمیم دادســتان ارشــد دیوان بین المللی کیفری 
مبنــی بر صــدور حکم بازداشــت علیــه او و وزیر 
دفاعش را »یهودســتیزی جدید« دانســت. جوزپ 
بورل با انتقاد از نخست وزیر اسرائیل، این اظهارنظر 
را ارعــاب توصیف کرد و گفت هر بار کســی کاری 
را انجام می هد که نتانیاهو دوســت ندارد، اتهامات 
یهودی ســتیزی مطرح می شود.از ســوی دیگر، در 
حالی کــه ایــالات متحده از نفوذ خــود برای توقف 
جنگ غزه استفاده می کند، اقداماتی به منظور ایجاد 
شــرایط لازم برای برقراری صلح پایــدار در بحران 
خاورمیانه مدتی اســت در دســت انجام اســت. به 
نوشته خبرگزاری فرانسه، »کنارگذاشتن حماس از 
مدیریت امور غزه« یکی از موضوعاتی است که از نگاه 
واشــنگتن پیش از هر اقدامی لازم و ضروری به نظر 
می رسد. تنها گزینه قابل قبولی که دیپلمات ها بر آن 
اتفاق نظر دارند، تقویت تشــکیلات فلسطینی برای 
به دست گرفتن مدیریت غزه است؛ تشکیلاتی مشابه 
دولت خودگردان که هم اکنون بر کرانه باختری رود 
اردن حاکم اســت. جوزپ بورل در جریان گفتگو با 
محمد مصطفی، نخســت وزیر فلسطین یادآور شد: 
»یک تشــکیلات خودگردان فلســطینی کارآمد به 
نفع اســرائیل نیز هست؛ زیرا برای برقراری صلح، به 
یک تشــکیلات خودگردان قوی نیاز داریم«.محمد 
مصطفی نیز نشســت اخیر را »فرصتی بسیار مهم« 
برای تشکیلات خودگردان فلسطین به منظور طرح 
اولویت هــا و برنامه های خود قلمــداد کرد. او تأکید 
کرد: »اولویت نخســت«، حمایت از فلسطینیان در 
غزه، به ویــژه از طریق برقراری آتش بس و ســپس 
»بازسازی نهاد های تشــکیلات خودگردان« در آن 
ســرزمین اســت که حماس کنترل آن را در سال 
۲۰۰۷ در دســت گرفت. نشســت بروکســل که بر 
کمک های بین المللی متمرکز بود، به ریاســت وزیر 
امــور خارجه نروژ که کشــورش نقــش کلیدی در 

توافق نامه صلح ۱۹۹۳ اسلو داشت، برگزار شد.

شامگاه خونین رفح
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ســرمقاله، راه مردم؛در آخرین روزهای اردیبهشــت بود که »خبر تلخِ درگذشتِ 
شهادت گونه ی عالم مجاهد، رئیس جمهور مردمی ...

عضو کمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت با اشاره به انتشار تصاویری از برگه 
سوالات در کانال های خبری می گوید: باید گفت در روش ...

یادداشت، راه مردم؛مدیریت جامعه نیازمند برخورداری از ویژگی های خاصی است که 
بتواند جامعه را به سوی پیشرفت و تعالی هدایت کند...

طبق آمار رســمی از تورم اردیبهشت امسال، تورم سالانه بازار اجاره  ۴۰.۳ درصد بوده 
است. دولت نیز برای مدیریت بازار اجاره مانند سال...

سید حسین چاوشیان نائینی

 افت آموزش در مدارس دولتی و صف بستن
 برای ثبت نام در مدارس غیردولتی

 محمد حائری شیرازی
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آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول(

شهرداری اهواز در نظر دارد پروژه مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرکت های دارای رتبه ۵ ،به مدت سه ماه واگذار نماید.

از پیمانکاران واجد شرایط  دعوت به عمل می آید،جهت دریافت اسناد مناقصه  از تاریخ ۱۴۰۳/۳/۹ لغایت ۱۴۰۳/۳/۲۱ ساعت ۱۹ به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

-در شرایط یکسان اولویت با پیمانکاران بومی خواهد بود .
-آخرین مهلت قبول پیشــنهادهای مناقصه گران از آخرین روز دریافت اســناد به مدت ۱۰ روز کاری در سامانه ستاد است.حداکثر مهلت بارگذاری 
اســناد در سامانه ســتاد تا روز شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۰۲ ساعت)۱۹(می باشــد .ضمنأ آخرین مهلت تحویل پاکات فیزیکی تا پایان وقت اداری روز 

یکشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۴/۰۳ به اداره قرارداد ساختمان شماره ۳ شهرداری می باشد.
-لازم به ذکر اســت مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشــنهاد قیمت می بایست از درگاه سامانه  تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(

www.setadiran.ir آدرس مذکــور صــورت پذیرد ومناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام را در ســایت مذکور و دریافت 
گواهی امضا الکترونیکی)توکن( را جهت شرکت در مناقصه  را محقق سازند.

-پرداخت هزینه انتشار آگهی و وجوه قانونی سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه می باشد.
-پیشنهاد قیمت ها در  صورتی قابل بررسی می باشند که اسناد  فیزیکی قبلا در سامانه ستاد بارگذاری  و مورد تایید باشند.

-شهرداری در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار می باشد .
-مبلغ ضمانتنامه شرکت در مناقصه پنج درصد مبلغ اولیه می باشد که می بایست به یکی از دو طریق ذیل ارائه شود.

)الف(-فیش واریزی مبلغ فوق به حساب ۰۲۰۳۹۹۴۳۹8۰۰۱ شهرداری اهواز نزد بانک ملی به نام شهرداری اهواز 
)ب(-بصورت ضمانتنامه بانکی بنام شهرداری اهواز و به مدت سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهادها 

-تبصره:محل اعتبارات این مناقصه از بودجه جاری شهرداری )منابع داخلی (می باشد .
-برندگان اول و دوم مناقصه  هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سیزده آبان به ترتیب ضبط خواهد شد.

نتیجه کمیسیون مطابق آیین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهر ها( اعلام خواهد شد .
-به استناد بند ماده ۱۱ آیین نامه معاملات شهرداری تهران)کلانشهرها( ،میزان تضمین حسن انجام تعهدات قرارداد معادل ۵٪مبلغ قرارداد می باشد.

-شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری موضوع ماده ۱۰ آیین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهرها(
-به برنده مناقصه پیش پرداخت داده نخواهد شد.

-کلیه شرکت های محروم از اجرای کار،حق شرکت در این مناقصه را ندارند.
-سایر اطلاعات وجزییات در اسناد مناقصه مندرج شده  است.

 

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز

 مبلغ تضمین%5 
شرکت در مناقصه مبلغ برآورد/ ریال عنوان مناقصه ردیف

۱/۰۲۳/۴66/۰۰۰ ۲۰/۴6۹/۳۱۳/۹8۹  ساماندهی دیوار حائل خیابان
۱ حصیر آباد واقع در منطقه ۷ شهرداری

تاریخ برگزاری کمیسیون مناقصه روز دوشنبه ۱۴۰3/۴/۴، ساعت ۱3 در محل ساختمان شماره 3 شهرداری)اداره قراردادها( می باشد.

شناسه آگهی: ۱8۲6۴۰۵



سیاسی، اجتماعیسیاسی، اجتماعی

پرواز اردیبهشت |برکات رئیسی

سید حسین چاوشیان نائینی

سرمقاله، راه مردم؛در آخرین روزهای اردیبهشــت بــود که »خبر تلخِ درگذشتِ شهادت گونه ی عالم 
مجاهــد، رئیس جمهور مردمی و باکفایت و پرتلاش، خادم الرضا علیه الســلام جناب حجة الاســلام و 
المسلمین آقای حاج سید ابراهیم رئیسی و همراهان گرامی ایشان رضوان الله علیهم را دریافت« کردیم. 
خبری که در عین جان سوز بودن؛ اما برکاتی برای ملت ایران به ارمغان آورد که سعی می کنیم در این 

یادداشت به بخشی از آن ها اشاره کنیم.

برکات داخلی 
»خدمات خالصانه رئیس جمهور فقید فقط به دوره حیاتش خلاصه نمی شود« خدماتی که از جنس مردم 
و برای مردم بود خدماتی که نه مصداق پوپولیســم بــود نه مصداق نمایش های ریاکارانه و غیرصادقانه 
بلکه عینیت بخشیدن به مردم سالاری دینی بود؛ لذا اولین خدمتی که در همان لحظات اولیه اعلام خبر 
برای مردم تحقق پیدا کرد اهمیت و لزوم توســل به امامان معصوم علیهم الســلام جهت تداوم خدمت 
صادقانه نظام اســلامی و خادمان واقعی آن بود. مردم فهیم ایران اســلامی بیش ازپیش متوجه دســت 
عنایت اهل بیت علیهم الســلام مخصوصاً امام زمان )عج( جهت حفظ تنها نظام اسلامی در جهان شدند 

نظامی که یکی از اهداف و آرمان هایش زمینه سازی ظهور منجی و مصلح عالم بشریت است.
دومین خدمت صادقانه رئیســی عزیز به این ملت این بود که ثابت کردند این نظام اسلامی رویش های 
بی نظیری دارد چرا که ما »یکی از بهترین عناصرمان را در زیر این اسمان از دست دادیم« اما کار نظام 
تعطیل نشــد بله قطعاً ضایعه ای ســخت و جبران ناپذیری بود؛ اما قطار انقلاب اسلامی با درایت رهبر 
حکیم انقلاب و عنایت ذوات مقدســه معصومین علیهم الســلام باقوت و اراده مضاعف در حال حرکت 
اســت؛ بنابراین نباید از ریزش ها، کمی ها و کاســتی ها که منشــأ آن ها ضعف های نفسانی و کسالت ها 

شخصی است از مسیر پر بهجت این انقلاب خارج شد.
ســومین خدمت شــهید جمهور این بود که بار دیگر وحدت در امت اســلامی را بیش ازپیش رقم زد و 
سلیقه های مختلف اما متعهد به ایران اسلامی را زیر پرچم پر افتخار جمهوری اسلامی ایران متحد کرد 
قطعــاً این اتحاد و همدلی در آینده ثمرات و برکات معنوی و مادی خود را نمایان خواهد کرد؛ لذا باید 
گفت حضور ۱۲ میلیونی عاشــقان خدمت صادقانه، عالمانه و جهادی شهدای پرواز اردیبهشت نشانه ای 

از فطرت پاک و بیداری و اتحاد همه ملت ایران دارد؛ زیرا مشت نشانه خروار است.

برکات بین المللی 
در طول سال های اخیر با بروز حوادث و فتنه های مختلف عده ای - چه در داخل و خارج کشور - مرتب 
به دنبال القای شــبهاتی مانند: به بن بســت رســیدن نظام اســلامی یا انحراف از آرمان های انقلاب یا 
قهر مردم با صندوق رأی و بی اعتمادی و شــکاف بین مردم و نظام اســلامی و بی علاقه شدن مردم به 
آرمان های انقلاب اســلامی بودند؛ اما حضور پرشور مردم در استقبال و تشییع شهدای این حادثه خط 
بطلانی بر این خطوات شیطان بود.اما اولین خدمت آن ها که توسط مردم ایران به دنیا مخابره شد این 
بود که ثابت کرد »ریشه ی مردمی جمهوری اسلامی« هنوز باقی است و قوی تر هم خواهد شد دومین 
خدمت این شــهدای عزیز این بود که عزت و آبروی ملت و نظام اســلامی را در جهان به رخ دشمنان 
کشــید تا ثابت کند صدور آرمان ها و شعارهای انقلاب اتفاق افتاده است و تا پایین کشیدن پرچم کفر 
و اســتکبار در کل جهان ادامه خواهد داشــت؛ لذا باید گفت اعلام عزای عمومی در برخی کشــورها و 
برپایی مراسم عزاداری و اعلام پیام تسلیت سران کشورها نشانه از گسترش آرمان ها و شعارهای فطری 
انقلاب اســلامی ایران دارد.  در پایان باید خاطرنشان کرد شــهادت آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی 
و همراهانشــان اولاً ثابت کرد مســئول واقعی کســی هست که خادم مردم باشــد؛ لذا خداوند با مقام 
شــهادت، خدمات و دســتاوردهای بی نظیر و صادقانه آن ها را به همه دنیا نشــان داد ثانیاً ثابت کرد با 
انجام فرامین و دســتورات رهبری، هم دیپلماســی مقتدر و عزتمندانه را می توان رقم زد و هم می توان 
مشــکلات داخلی را بدون خنده با غرب بلکه باتکیه بر دانش و نیروی بومی حل کرد ثالثاً باز ثابت کرد 
 هرکس برای خدا کار کند خدا او را عزیز می کنند؛ چون عده ای در داخل و خارج خیلی دوست داشــتن 

دولت شهید آیت الله رئیسی تک دوره ای شود؛ اما خدا کاری کرد که راه این دولت ابدی شد.

آیت الله رئیسی و حرکت به سمت پیاده سازی الگوی مدیریت علوی
محمد حائری شیرازی

 استاد حوزه و دانشگاه

یادداشت، راه مردم؛مدیریت جامعه نیازمند برخورداری از ویژگی های خاصی است که بتواند جامعه 
را به ســوی پیشــرفت و تعالی هدایت کند. آیت الله سید ابراهیم رئیســی، دومین رئیس جمهور شهید 
ایران، با تکیه بر تعالیم اســلام و آموزه های اهل بیت علیهم السلام به ویژه امیرالمومنین علیه السلام، 
الگویــی مدیریتی را ارائه داد که نمونه ای برجســته از خدمتگزاری به مــردم و تلاش در جهت بهبود 
شــرایط جامعه بود. آیت الله رئیســی با ایمان راســخ به اصول و آموزه های اهل بیت علیهم الســلام، 
 تــلاش کــرد تا ســعادت و رفاه مردم را بــه عنوان هدف نهایی خــود در نظر بگیــرد و در این راه از 

هیچ کوششی دریغ نکرد.
الگوی مدیریتی آیت الله رئیســی شامل چندین ویژگی بارز بود که از تعالیم اهل بیت علیهم السلام به 

ویژه امیرالمومنین علیه السلام در کتاب شریف نهج البلاغه الهام گرفته شده بود:
۱. عدالت محوری:

یکی از مهمترین اصول مدیریتی آیت الله رئیســی، تاکید بر عدالت و انصاف بود. او همواره سعی داشت 
تا در تصمیم گیری ها و سیاســت گذاری ها، عدالت را رعایت کند و حقوق همه اقشــار جامعه را به طور 
مساوی محترم شمارد. امام علی علیه السلام می فرمایند: ُ»العَْدْلُ أسََاسٌ بهِِ قوَِامُ العَْالمَِ« )بحار الانوار، ج 

۷۵، ص 8۳(؛ عدالت، پایه و اساس حکومت است.
2. شفافیت و پاسخگویی:

آیت الله رئیسی بر اهمیت شفافیت و پاسخگویی در مدیریت تاکید داشت. او معتقد بود که مدیران باید 
در برابر مردم پاســخگو باشند و عملکردشان به گونه ای باشد که مردم بتوانند به وضوح آن را مشاهده 
و ارزیابی کنند. امام علی علیه الســلام می فرمایند: »مَن نصب نفسه للناس إماماً فعلیه أن یبدأ بتعلیم 
نفســه قبل تعلیم غیره، ولیکن تأدیبه بسیرته قبل تأدیبه بلسانه« )نهج البلاغه، حکمت ۷۳(؛ کسی که 
خود را پیشــوای مردم قرار دهد، باید پیش از تعلیم دیگران به تعلیم خود بپردازد، و پیش از آنکه به 

زبان، ادب آموزد، با کردارش ادب آموزد.
3. توجه به نیازهای مردم:

یکــی از ویژگی هــای بارز مدیریتی آیت الله رئیســی، توجه ویژه به نیازهای مــردم و تلاش برای رفع 
مشکلات آنان بود. او با برگزاری جلسات مردمی، سفرهای استانی و دیدارهای مستقیم با اقشار مختلف 
جامعه، به دنبال درک بهتر مشکلات و ارائه راه حل های مناسب بود. امام علی علیه السلام می فرمایند:  
»اشــعر قلبک الرحمة للرعیــة والمحبة لهم واللطف بهم، ولا تکونن علیهم ســبعا ضاریا تغتنم أکلهم،               
فإنهــم صنفان: إما أخ لک في الدین أو نظیر لک في الخلق« )نهج البلاغه، نامه ۵۳(؛ دلت را با رحمت 
و محبت به رعیت پر کن و به آنها مهربان باش، و مانند حیوان درنده نباش که خوردن آنها را غنیمت 

شماری، چرا که آنها دو دسته اند: یا برادر دینی تو هستند یا در آفرینش با تو برابرند.
۴. تقویت تولید داخلی و اقتصاد مقاومتی:

آیت الله رئیســی با تاکید بر تقویت تولید داخلی و اجرای سیاســت های اقتصاد مقاومتی، تلاش کرد تا 
وابســتگی کشــور به منابع خارجی را کاهش دهد و زمینه های اشــتغال و رفاه اقتصادی را برای مردم 
فراهم کند. امام صادق علیه السلام می فرمایند: »من وجد ماءً و تراباً ثم افتقر فأبعده الله« )قرب الإسناد، 

ص ۱۱۵(؛ کسی که آب و خاک داشته باشد و فقیر شود، خداوند او را از رحمت خود دور سازد.
5. مبارزه با فساد:

مبارزه با فســاد و تخلفات اداری یکی از اولویت های اصلی آیت الله رئیســی بود. او با ایجاد ساختارهای 
نظارتی و تقویت دســتگاه های بازرسی، سعی کرد تا فساد را در سطوح مختلف مدیریتی کاهش دهد. 
امام علی علیه الســلام می فرمایند: »ألا وإنّ الظلم ثلاثة: فظلم لا یغُْفَر، وظلم لا یتُرک، وظلم مَغفور لا 
یطُلب. فأمّا الظلم الذي لا یغفر، فالشــرک بالله« )نهج البلاغه، خطبه ۱۷6(؛ بدانید که ستم بر سه گونه 
است: ســتمی که آمرزیده نمی شود، ستمی که رها نمی شود، و ستمی که بخشیده می شود و پیگیری 

نمی شود. اما ستمی که آمرزیده نمی شود، شرک به خدا است.
آیت الله رئیســی با الگوی مدیریتی مبتنی بر عدالت، شفافیت، توجه به نیازهای مردم و مبارزه با فساد، 
توانســت تحولات مثبت و موثری را در جامعه ایجاد کند. این الگو، برگرفته از تعالیم اهل بیت علیهم 

السلام بود و نشان دهنده تعهد او به اصول اسلامی و ارزش های انسانی بود. 
با وجود اینکه ایشــان در ســانحه ی بالگرد به دیدار حق شتافت و به فیض شهادت نائل گشت، اما یاد 
و خاطــره اش و الگوی مدیریتی اش همواره در ذهن ها باقی خواهد ماند. ملت ایران با ادامه دادن راه او 
و بهره گیری از این الگوی مدیریتی، می توانند به ســوی آینده ای روشــن و سرشار از عدالت و سعادت 

حرکت کنند و در انتخابات آینده با محوریت این الگو انتخابی شایسته داشته باشند.

عضو کمیســیون آمــوزش دیده بان شــفافیت و 
عدالت با اشاره به انتشار تصاویری از برگه سوالات 
در کانال های خبری می گوید: باید گفت در روش 
جدید ســنجش اهمیت امنیــت امتحانات نهایی 
چندین برابر شــده اســت، تاکنون ادعای انتشار 
ســوالات قبل از شروع آزمون نهایی منتفی است، 
امــا تصاویری وجود دارد که لو رفتن ســوالات را 

نشان می دهد.
 سنجش دانش آموزان برای ورود به دانشگاه ها بعد 
از ســال ها برگزاری آزمون سراسری تغییر کرد، با 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی قرار شد با دو 
بار برگزاری کنکور در سال سهم اثرگذاری آن برای 
پذیرش دانش آموزان هر سال کمتر و کمتر شود، 
در عوض این ســهم کم شــده به مدارس و نتایج 
امتحانات نهایی برسد، براین اساس سنجش سال 
گذشته دانش آموزان برای ورود به دانشگاه با سهم 
6۰ درصــدی کنکور و تاثیــر قطعی ۴۰ درصدی 
نمرات در مدارس برگزار شد، این سهم بندی برای 
آزمون امســال به وضعیت پنجاه پنجاه رســید و 
قرار است در سال آینده ســهم نمرات امتحانات 
نهایی 6۰ درصد شــود و آزمون سراسری سهمی 
۴۰ درصدی در پذیرش دانش آموزان داشته باشد. 
ضمــن این که دیگر از آزمــون دروس عمومی در 
کنکور خبری نیست و تاثیرگذاری آن ها در همان 

معدل امتحانات نهایی است.
علی رغم همه این تغییرات اعمال شــده چند روز 
قبل مســعود بهرامی، مدیرکل آموزش و پرورش 
شهرستان های استان تهران در گفتگو با تلویزیون 
با بیان این که »سال ها تلاش شد تا فرآیند آموزش 
و ســنجش برای ورود به دانشــگاه ها در مدرسه 
اتفاق بیفتد.« مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
را مسیر تحقق این تلاش عنوان کرد و یادآور شد: 
»با مصوبــه اخیر به جای این کــه دانش آموزان با 
کتاب های تســتی وارد دانشگاه شوند الان با اتکا 

به محتوای آموزشــی در مدرسه می توانند هم از 
مقطع متوســطه عبور کنند و با امتیازات آن وارد 

دانشگاه شوند.«
او بیان کرد: »با شــرایطی که فراهم می شود بعد 
از ایــن در دروس عمومــی چیزی به نــام کنکور 

نخواهیم داشت.«
این درحالی ســت که حداقــل در یکی دو کنکور 
گذشــته دروس عمومی از دانش آمــوزان آزمون 
گرفته نمی شــود. علی امرایی، عضو کمیســیون 
آموزش دیده بان شــفافیت و عدالــت دراین باره 
می گوید: »با مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
دروس عمومــی دو ســال اســت کــه از آزمون 
سراسری حذف شــده و متاسفانه دروس فرهنگ 
ساز از آزمون سراسری به طور کلی کنار گذاشته 
شده اســت.«او با انتقاد از روش جدید سنجش و 
پذیرش دانش آموزان در دانشگاه ها بیان می کند: 
»پیرامون مصوبه کنکوری شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی دیده بان شــفافیت و عدالــت ۱۱ ایراد 
از آن گرفــت، ما ایرادات خودمــان از این مصوبه 
را بــه نهاد ریاســت جمهوری ارســال کردیم و 
درخواســت کردیم مصوبــه را رد یا اصلاح کنند. 
طبق این مصوبه نمرات امتحانات نهایی اثر قطعی 
در نتایــج ورود به دانشــگاه دارد، از این روی ما 
اعــلام کردیم آموزش و پرورش زیرســاخت های 
لازم برای اثرگذاری قطعی نمرات دانش آموزان در 
نتایج ورود به دانشــگاه ها را ندارد که این موضوع 
با برگزاری امتحانات نهایــی اخیر، بیش از پیش 
نمایان شــد. اگر این مصوبه اصلاح شود ما دیگر 
شاهد استرس دانش آموزان به خاطر تعدد عناوین 
درســی امتحانات نهایی نخواهیم بود و در مقابل 

هم دروس عمومی به کنکور برمی گردد.
امرایــی بیــان می کند: »منظــور مــا از این که 
زیرســاخت لازم در آموزش و پرورش وجود ندارد 
به چنــد مــورد دارای اهمیت برمی گــردد، اول 

اینکه تصحیح اوراق امتحانــات نهایی با تصحیح 
پاسخ برگ کنکور متفاوت است، در کنکور آزمون 
تستی است و توسط دستگاه الکترونیکی تصحیح 
می شــود بنابراین احتمال خطا صفر اســت، اما 
آزمون تشــریحی را چه طور می تــوان به صورت 
الکترونیکی تصحیح کــرد؟ لذا یکی از ضعف های 
بزرگ همین است، چراکه از نظر یک معلم پاسخ 
دانش آموزی مســتحق نمره ۱8 است، اما از نظر 
یک معلم دیگر پاســخ همان دانش آموز مستحق 
نمره ۱6، معلم ســوم هم به عنوان داور نهایی یک 
نمره می دهد، در این وضعیت حتی اگر ۰.۲۵ نمره 
هم اختلاف نمره مصحح با نمره واقعی او باشــد 

اختلاف زیادی در رتبه کنکور ایجاد می کند.«
او ادامه می دهــد: »همچنین در روش جدید یک 
یــا دو بار کنکور تبدیل بــه ۳۰ بار امتحان نهایی 
شده است، در حالی که هدف مصوبه شورای عالی 
انقــلاب فرهنگی کاهش اســترس بود، اما همین 
روش به مراتب اســترس را اضافه کرده است، در 
واقع دانش آموز از پایه نهم برای گرفتن نمره خوب 
به دنبال کتاب ها و کلاس های تقویتی می رود. از 
طرفی آموزش و پرورش توانایی لازم برای صدور 
کارت ورود بــه جلســه امتحانــات نهایی را هم 
نداشــت و همین مسئله ســبب تعویق امتحانات 
شــد، وقتی در صدور کارت ورود به جلسه مشکل 
هست باید پرســید آن ها در تراز بندی نمرات به 
چه شــکلی عمل می کنند؟ روش ترازبندی بین 
کسی که مثلًا در امتحان زیست سال ۱۴۰۲ نمره 
۲۰ گرفته و کســی که در سال ۱۴۰۳ زیست را 
۲۰ شده چگونه اســت؟«عضو کمیسیون آموزش 
دیده بان شــفافیت و عدالت با اشــاره به انتشــار 
تصاویــری از برگه ســوالات در کانال های خبری 
می گویــد: »باید گفت در روش جدید ســنجش 
اهمیت امنیت امتحانات نهایی چندین برابر شده 
است، تاکنون ادعای انتشار سوالات قبل از شروع 

آزمون نهایی منتفی است، اما تصاویری وجود دارد 
که لو رفتن سوالات را نشان می دهد. به هر صورت 
این تصاویر حین برگــزاری امتحان از حوزه های 
امتحانی به بیرون ارســال شده اند، اگر هر کدام از 
این تصاویر منجر به حتی یک تقلب شود با توجه 
به تعداد حوزه های امتحانی باید پرسید امکان رخ 
دادن چندین تقلب وجود دارد؟ تقلب هایی که هر 
کدام می توانند در نتایج ورود به دانشــگاه اثرگذار 

باشند.«
ضعف تحصیلی دانش آموزان در مدارس غیردولتی
امرایی دربــاره بار مالی روش جدید ســنجش و 
پذیرش دانش آموزان در دانشــگاه ها بیان می کند: 
»این نکته را هم باید گفــت که در روش جدید، 
فشــار مالی زیادتری برای خانواده ها ایجاد شده و 
گردش مالی درون آموزش را بیشــتر کرده است، 
آموزش مانند کالای اقتصادی نیست، از این جهت 
مادامی که به مدارس دولتی کم توجه باشــیم و 
مدارس غیر انتفاعــی رونق پیدا کنند هزینه های 
آموزش بالا می رود، چراکه دانش اموز برای کسب 
نمــرات بهتر ســراغ آموزش بهتر اســت که این 
آموزش بهتر را در مدارس غیرانتفاعی و خصوصی 
به دست می آورد، این کار خلاف فرمایشات مقام 
معظم رهبری اســت که به مدارس دولتی توجه 
دارنــد، اما الان با این سیاســت جدید برای ثبت 
نــام در مداس غیــر دولتی و غیــر انتفاعی صف 
بسته اند، اگر مدارس دولتی کیفیت لازم را داشت 
حتما دانش آموز و اولیا دنبال مدارس غیر دولتی 
نبودند.«او ادامه می دهد: »امروز برخی از مدارس 
دولتی از کیفیت لازم برخوردار نیستند و از طرفی 
کتاب های درســی ما لاغر شــده است و برعکس 
شــاهد چاق شــدن کتاب های کمک آموزشــی 
هستیم، ضمن این که کمبود معلم هم داریم، همه 
این عوامل ســبب ضعف تحصیلی دانش آموز در 
مدارس دولتی می شود.«علی امرایی، درباره تداوم 
این روش برای پذیرش دانش آموزان در دانشــگاه 
بیان می کند: »مجلس شــورای اسلامی طی یک 
مصوبــه اعلام کرد که وزارت آمــوزش و پرورش 
مکلف است تمام زیرساخت های لازم برای اعمال 
اثر قطعی نمرات دانــش اموزان در نتایج ورود به 
دانشــگاه ها را تا ســال ۱۴۰6 ایجاد کند و از آن 
ســال به بعد اثر قطعی معدل اعمال شود، مجلس 
تصویب کرد تا ســال ۱۴۰6 کنکور به روال سابق 
برگردد، اگرچه این مصوبه در شــورای نگهبان رد 
شد، اما اصرار نمایندگان مجلس سبب شد مصوبه 
آن ها برای تصمیم گیری نهایی به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارجاع شــود. مــا امیدواریم مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام مصوبه مجلس را درباره 
اینکه آموزش و پرورش تا ســال ۱۴۰6 مکلف به 
تامین زیرساخت های لازم است، را تایید کند و تا 

آن سال کنکور به روال سابق برگردد.«

در پاســخ بــه گــزارش منتشــره در 
 روزنامـــــه راه مــــــردم بــا تیتــر: 
 »مــردم گوشــت نمی خریدنــد
 حالا شیر و ماست هم نمی خرند؛ چرا؟« 
وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی  جوابیه 
ایی را به دفتر این روزنامه ارسال کرد که 

متن آن به شرح ذیل می باشد: 

کاهش میزان مصــرف کالری به دلیل 
افزایــش قیمــت جهانی مــواد غذایی 
موضوعی اســت که گریبان گیر تمامی 
کشورهای جهان است. بنابراین کشور ما 
نیز از این موضوع مبرا نمی باشد، ضمن 
آن که افزایــش تورم غذایــی در چند 
سال اخیر به  همراه افزایش اجاره  بهای 
مسکن )سهم مسکن در سبد هزینه ای 
خانوار ۳8 درصد اســت( ســبب تغییر 
الگوی مصرفی خانوارها شــده اســت. 
بطوری که؛ اولاً میــزان مصرف کالری 
خانوارها کاهش یافتــه و ثانیاً خانوارها 
برخی مواد غذایی را براساس ترجیحات 
خود، جایگزین یکدیگر نموده که کالری 
ناشــی از جایگزینی بایســتی با میزان 
)مانند حبوبات/  مصرف جبران شــود. 

سویا نسبت به گوشت(.

بــر همین اســاس وزارت تعــاون، کار 
و رفــاه اجتماعی در راســتای اجرای 
سیاســت های حمایتی دولت سیزدهم 
و ضرورت تأمین کالری مصرفی خانوار 
یارانه بگیر با اولویــت خانوار دهک های 
پایین جامعه )۱تا ۷(، سه طرح اثربخش 
کالابــرگ الکترونیکی، برنامــه ارتقای 
امنیــت غذایی کودکان ۵ تا ۵۹ ماهه و 
حمایت از مــادران باردار و دارای فرزند 
شیرخوار/ زیر دو سال را در سال گذشته 
اجرا نمود )طرح کالابرگ الکترونیک در 
راســتای تهیه  و تامین ۱۱ قلم کالای 
اساسی شــامل گوشــت مرغ، گوشت 
قرمز، برنج، روغن، ماکارانی، شیر، پنیر، 
ماست، قند و شکر، تخم مرغ و حبوبات 
از اسفند ماه سال ۱۴۰۱ و طرح فجرانه 
از  بهمن ۱۴۰۲ در ۳ مرحله در ســطح 
کشور اجرایی شد(. از زمان شروع طرح 
فجرانه تا روز ۱۳ اردیبهشــت ۱۴۰۳، 
روزانه بیش از ۷۷۰ هزار خرید کالابرگی 
توسط مردم انجام شده که نشان دهنده 
موفقیت بالای طرح در حمایت از سبد 
غذایی خانوار در مقابــل تورم و گرانی 
اســت. همچنین داده هــای این طرح 
نشــان می دهد بیشــترین مشارکت از 

طرح مربوط به خانوار دهک های پایین 
جامعه )دهک اول تا سوم درآمدی( بوده 
که بطور میانگین 8۹ درصد خانوار این 
دهک ها در طرح مشارکت کرده اند.علاوه 
بر طــرح کالابرگ که شــامل ۷ دهک 
درآمدی اســت، وزارت تعاون،کار و رفاه 
اجتماعی دو طرح دیگر را جهت حمایت 
مضاعف از مصرف کالاهایی مانند انواع 
گوشــت و لبنیات اجرا نموده که هدف 
آن ها به طور خاص قشــر مادران باردار 
و کودکان بوده است. علاوه بر این طرح 
یسنا در راســتای طرح ماده ۲۴ قانون 
حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت با 
هــدف حمایت از مــادران دارای فرزند 
شــیرخوار، در فاز اول حدود ۲۳.۰۰۰ 
مادر دارای فرزند زیر دو سال در دهک 
یک درآمدی در 8 استان کم برخوردار 
تا ســقف ۴۰۰ هزار تومان با ارائه بسته 
غذایــی رایگان در ســه مرحله اجرایی 
شــد که در مجموع ۱۷86 تن گوشت 
)گوشــت ســفید و قرمز( و 6.۲۳۷ تن 
لبنیات )ماســت، شــیر و پنیر( مصرف 
گردید که در هر مرحله نسبت به مرحله 
قبلی میزان مصرف، افزایش یافته است. 
مرحله دوم برای حدود یک میلیون مادر 

دارای کودک زیر دو سال در سه دهک 
اول درآمدی در سراسر کشور، تا سقف 
مبلغ 6۰۰ هزار تومان با ارائه بسته غذایی 
و بهداشتی رایگان اجرایی شد. همچنین 
برای امنیت غذایی کودکان زیر ۵ سال 
نیازمند تغذیه مضاعف، حدود ۱۳۵ هزار 
کــودک در دهک های ۱تا۵، تا ســقف 
یک میلیون تومــان و دهک های 6 و ۷ 
تا ســقف 6۰۰ هزار تومان بسته غذایی 
رایگان مشتمل بر ۱6 قلم کالای اساسی 
دریافت نمودند. در مجموع اجرای هفت 
مرحله طــرح امنیت غذایــی کودکان 
۵۳۲6 تن گوشــت )گوشــت سفید و 
قرمــز( و 6.۷8۰ تن لبنیات )ماســت، 
شــیر و پنیر( مصرف گردید که در هر 
فاز نسبت به فاز قبلی میزان مصرف به 
شکل قابل توجهی افزایش یافته است. 
در هریک از طرح های فوق مشــارکت 
گروه هــای هدف بالغ بر ۹۰ درصد بوده 
است که حاکی از موفقیت هر دو طرح 
و میزان مصرف اقلام ارائه شده براساس 
تامین  برای  نیازهای گروه های هــدف 
حداقــل کالری مورد نیــاز در توافق با 
 وزارت بهداشــت، درمــان و آمــوزش 

پزشکی بوده است. 

یک کارشناس بازار ارز، راه اندازی بازار توافقی ارز را اتفاق جدیدی 
ندانسته و می گوید: ارز توافقی چیزی بین بازار آزاد و نرخ نیماست. 
بعضی از شــرکت ها که صادراتشان خیلی ناچیز است، می توانند با 
نرخی نزدیک نرخ بازار آزاد، ارز حاصل از صادراتشــان را تســعیر 
کنند. این اتفاق جدیدی نیســت. الان در بورس کالا فولاد مبارکه 
ورق گرمــش را با دلاری نزدیک بازار آزاد می فروشــد. چرا؟ چون 
لیدر است؛ یعنی چون خودش تنها تولیدکننده ورق گرم در ایران 
اســت، این را طوری در بورس کالا عرضــه می کند که با بالاترین 

نرخ ممکن بفروشد.
بازار ارز روز های آرامی را ســپری می کند. نه تنش سیاسی ای که 
قادر باشــد معامله گران بازار ارز را به تکاپو بیاندازد، وجود دارد و 
نه محرک اقتصادی که توجیهی برای رشــد دلار باشد. به عبارتی 
همه چیز در خدمت دلار درآمده است. بی تفاوت به آنچه در سمت 

دیگر اقتصاد در حال روی دادن اســت. مانند ریزش ادامه داری که 
روز گذشــته در بورس اتفاق افتاد و معامله گــران را ناچار کرد تا 

دست از ترید کردن بکشند.
کارشناســان اقتصادی بر این باورند این شرایط نمی تواند ادامه دار 
باشد و دیر یا زود اقتصاد برای نجات خود ناچار است که واقع بینانه 
عمل کند. این را شاید در رفتار سیاست گذاران پولی هم بشود دید. 
راه اندازی بازار ارز توافقی تا پایان خردادماه یکی از نشانه های این 

تغییر رویکرد است.
»سجاد بوربور« کارشناس ارز درباره راه اندازی این بازار به اقتصاد 
۲۴ می گویــد: ارز توافقــی چیزی بین بازار آزاد و نرخ نیماســت. 
بعضی از شــرکت ها که صادراتشــان خیلی ناچیز است، می توانند 
با نرخی نزدیک نرخ بازار آزاد، ارز حاصل از صادراتشــان را تسعیر 
کنند. این اتفاق جدیدی نیســت. الان در بورس کالا فولاد مبارکه 

ورق گرمــش را با دلاری نزدیک بازار آزاد می فروشــد. چرا؟ چون 
لیدر است؛ یعنی چون خودش تنها تولیدکننده ورق گرم در ایران 
اســت، این را طوری در بورس کالا عرضــه می کند که با بالاترین 

نرخ ممکن بفروشد.
به گفته وی به طور خلاصــه در اقتصاد ما یک نرخی بین نیمایی 
و بازار آزاد باز شــده که همان نرخ توافقی است و به ناچار بازار به 
آن ســمت می رود. همین الان هم به آن ســمت حرکت کرده اما 
کمی برجســته تر شده است، وگرنه شــرکت های کوچک با همان 
نرخ توافقی تســعیر می کردند. این از قبل بوده فقط مردم متوجه 
می شــوند که این وجود داشته است. دلیل مطرح شدن ارز توافقی 
از سوی دولت هم این است که خرده سرمایه شکل نگیرد و صادر 
کننده این جذابیت را داشته باشد که ارز حاصل از صادرات را وارد 

کشور کند و آن را به سامانه بیاورد.
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راه اندازی بازار ارز توافقی؛ دولت بالاخره دلار بازار آزاد را به رسمیت شناخت؟

مردم همه چیز می خرند، اما حرص و جوش را بیشتر می خورند

افت آموزش در مدارس دولتی و صف بستن برای ثبت نام در مدارس غیردولتی

افت آموزش در مدارس دولتی، چالشی جدیدافت آموزش در مدارس دولتی، چالشی جدید
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خبرخبر

این که با هند وارد معامله شدیم نه تنها بسیار مهم 
است بلکه اتفاقا تحسین برانگیز و بسیار استراتژیک 
است اما مســئله این است که ما در بسیاری از امور 
مهم سیاسی تعلل داشتیم. عده ای در کشور معتقد 
بودند برجام پاره کاغذی بی ارزش اســت و قرار هم 
نیســت بود و نبودش بر اقتصاد ما اثر بگذارد، اکنون 
می بینیم که نبود همین برجام تا چه حد کارشکنی 
و مشکل در اقتصاد ما ایجاد می کند. همچنین برخی 
دیگر معتقد بودند قطع رابطه با کشور های منطقه و 
دنیا مهم نیســت.مقام های هند و ایران، یک قرارداد 
۱۰ ســاله را امضا کردند که براساس آن، مدیریت و 
توسعه بخشــی از بندر چابهار ایران به دهلی جدید 
واگذار می شود. بر اساس این قرارداد، هند بخشی از 
بندر چابهار در سواحل جنوب شرقی ایران را توسعه 
داده اســت تا کالا های صادراتی خود را از طریق این 
بندر به ایران، افغانستان و آسیای میانه انتقال دهد 
و به این ترتیب بندر هــای کراچی و گوا را دور بزند 
که کشور رقیب هند یعنی پاکستان قرار دارند.هنوز 
ســاعاتی از انتشــار اخبار این همکاری اقتصادی و 
تجاری نگذشــته بود، که اخبار منتشر شده از سوی 
مقام های کاخ ســفید، ماجرای این قرارداد را تحت 
الشعاع قرار داد. ودانت پاتل، سحنگوی وزارت خارجه 
آمریکا، ســاعتی بعد از امضای قرارداد میان ایران و 
هند به خبرنگاران گفت: »همه شــرکت ها و افرادی 
که بــه دنبال قرارداد های تجاری با ایران هســتند، 
باید از خطــرات بالقوه ای که متوجه خود کرده اند و 
خطر بالقوه تحریم ها مطلع باشند.«فشار کاخ سفید 
بر مقام های هند برای قطع این قرارداد در شرایطی 
مطرح می شود که ساربانادا سونووال، وزیر کشتیرانی 
هند، پــس از امضای این قــرارداد در تهران گفت: 

»اهمیت بندر چابهار بسیار بیشتر از گذرگاهی بین 
ایران و هند است. این بندر یک شریان مهم تجاری 
بین هند با افغانستان و کشور های آسیای میانه است. 
این مسیر ارتباطی بزرگراه مهمی برای تجارت است و 
زنجیره انتقال کالا در کل منطقه را تقویت می کند.«، 
همچنین مهرداد بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی ایران 
گفت: »براساس این قرارداد، »آی پی جی ال« در این 
طرح ۱۲۰ میلیون دلار برای تجهیز و توســعه بندر 
چابهار ســرمایه گذاری مستقیم خواهد کرد و ۲۵۰ 
میلیون دلار نیز به صورت حمایت مالی به توســعه 

زیرساخت های حمل و نقلی اختصاص خواهد داد.«
بر اساس ســخنان مقامات دو کشور بخش عمده ای 
از امیدواری های مرتبط با آینده این قرارداد به سود 
بالای تجاری آن معطوف شده است. اس. جایشانکار، 
وزیر خارجه هنــد همزمان با امضای این قرارداد در 
مومبای به خبرنگاران گفت: »این توافق راه را برای 
سرمایه گذاری های بزرگتر در این بندر هموار خواهد 
کرد.«برخی کارشناسان سیاسی و اقتصادی معتقدند 
هــدف ایالات متحده از تهدید ایران، درواقع فشــار 
مضاعف بر ایران و کاهش دسترسی ایران به تمامی 
مزایایی است که می تواند از بندر چابهار دریافت کند. 
بندر چابهار فقط محدود به دروازه هند به آســیای 
میانه و ارتباط با بنادر شــرقی در آسیا نیست بلکه 
حمل کالا های مختلف به تنها بندر اقیانوسی ایران، 
از چهار گوشــه جهان اســت که موقعیت چابهار را 
خاص تر می کند. با توجه به این شرایط پرسش هایی 
مطرح اســت، از جمله این که در شرایطی که اغلب 
کارشناسان اقتصادی معتقد به اهمیت توسعه روابط 
اقتصادی ایران هســتند، چگونه می توان با تحریم ها 
ایــن کار را انجــام داد و راه حل پیــش روی ایران 

چیست؟ علی قنبری، اقتصاددان و عضو هیئت علمی 
دانشــگاه تربیت مدرس در گفتگو با فــرارو به این 
پرسش ها پاســخ داده است:چرا آمریکا علیه قرارداد 
ایران و هند شمشیر کشــیده است؟علی قنبری به 
فرارو گفت: »مشکل اصلی این است که اقتصاد ما غیر 
از مســائل اقتصادی به عوامل سیاسی پیوند خورده 
است. در مدل های اقتصادی با دو طیف متغیر درون 
زا و برون زا رو به رو هســتیم که اولی توســط خود 
مدل و دومی به واســطه عوامل خارجی و تحمیلی 
تعیین می شــود. در اقتصاد ما نیز عوامل برون زایی 
مثل تحریم تاثیر غیرقابل انکاری بر شرایط اقتصادی 
می گذارند. به همین دلیل است که سالهاست مسئله 
سیاست خارجی و حل مشکلات این حوزه در کانون 
توجه قرار گرفته اســت. این موضوع که باید قطعا با 
جهان، ارتباط اقتصادی برقرار کنیم، چیزی نیســت 
که فقط روی کاغذ بنویســیم. حقیقت این است که 
هر اقدام اقتصادی ما در زندان FATF، تحریم های 
آمریکا و مشکلات برجامی محصور است؛ بنابراین ما 
غیــر از این که باید اقدامات اقتصادی خود را چه در 
منطقه و چه در جهان گســترش دهیم، باید به فکر 
حل مسائل سیاسی نیز باشــیم، چرا که بدون حل 
مسائل سیاســی عملا انتظار گشایش های اقتصادی 
بــی مورد اســت.«وی افزود: »این که بــا هند وارد 
معامله شــدیم نه تنها بســیار مهم است بلکه اتفاقا 
تحسین برانگیز و بسیار استراتژیک است اما مسئله 
این اســت که ما در بســیاری از امور مهم سیاسی 
تعلل داشــتیم. عده ای در کشور معتقد بودند برجام 
پاره کاغذی بی ارزش اســت و قرار هم نیست بود و 
نبودش بر اقتصاد ما اثر بگذارد، اکنون می بینیم که 
نبود همین برجام تا چه حد کارشکنی و مشکل در 

اقتصاد ما ایجاد می کند. همچنین برخی دیگر معتقد 
بودنــد قطع رابطه با کشــور های منطقه و دنیا مهم 
نیست. اکنون می بینیم که تمامی کشور های همسایه 
ما و حاشــیه خلیج فارس از طریق ایجاد ارتباطات 
موثر با اروپا و آمریکا تا چه حد رشد کرده اند و تعداد 
قرارداد های تجاری آن ها با اروپا و آمریکا بسیار زیاد 
است. همچنین پیش از آغاز جنگ غزه بود که هند، 
آمریکا، عربستان سعودی و اتحادیه اروپا، توافق خود 
را برای راه اندازی کریدور حمل و نقل و اتصال ریلی 
هند-خاورمیانه-اروپا اعلام کردند. در همان زمان نیز 
هدف این کریدور تســهیل جریان تجارت، انرژی و 

داده عنوان شد.«
ایــن اقتصاددان در ادامه گفت: »هیچ کشــوری در 
منطقه منتظر ما نمی ماند. زمانی بود که به موقعیت 
اســتراتژیک و خاص خود در منطقه مفتخر بودیم و 
تصور می کردیم، چون موقعیــت جغرافیایی خوبی 
داریم، بســیاری از کشور ها مجبور خواهند بود با ما 
وارد معامله شــوند، اما حقیقت این است که اکنون 
کشور ها از هر روشــی برای پیشرفت خود استفاده 
می کننــد و قطعــا منافع ملی ما را بــر منافع ملی 
خود، ارجحیت نمی دهنــد. ما قابلیت های متعددی 
در کشورمان داشــتیم که چابهار تنها یکی از آن ها 
اســت. اما چه استفاده ای کرده ایم و چه استفاده ای 
می توانیــم بگنیم؟ یکــی از مهمتریــن مولفه های 
سیاسی مورد نیاز ما »راهبرد سیاسی قوی با جهان« 
اســت این مولفه را نیز یک قوه به تنهایی نمی تواند 
پیش ببرد. قوه قضائیه، مقننه و مجریه باید به شکل 
یکدســت و همصدا در این زمنیــه فعالیت و تلاش 
کنند. اکنون در شــرایطی هستیم که حاکمیت باید 

واقعا بخواهد مشکلات سیاسی را حل کند.

فرزین با اشــاره بــه نقش سیاســت های دولت 
در ناترازی های شــبکه بانکی، بــر لزوم تنظیم 
مناسبات مالی میان شبکه بانکی و بانک مرکزی 

با دولت تاکید کرد.
روز دوشــنبه، هفتم خرداد ماه، مراسم افتتاحیه 
سی و یکمین همایش سالانه سیاست های پولی 
و ارزی با محور »بازآرایی سیاســت های پولی و 
نظارتــی با نگاهی به قانون جدید بانک مرکزی« 

در مرکز همایش های بانک مرکزی برگزار شد.
محمدرضا فرزین، رئیــس کل بانک مرکزی، در 
این همایش گفت: »بسیاری از ناترازی های امروز 
نظام بانکی ناشی از مناسبات شبکه بانکی و بانک 
مرکزی با دولت اســت و تنظیم مناسبات مالی 

میان شبکه بانکی و بانک مرکزی با دولت جلوی 
شکل گیری بخشــی از ناترازی های شبکه بانکی 

گرفته می شود.«
وی ادامه داد: »در اقتصــاد به دنبال ثبات مالی 
هســتیم و این مفهوم بالاتــر از ثبات متغیرها و 
ثبات اقتصادی اســت. شــرایط اقتصــادی باید 
به گونه ای تنظیم شــود که فعــالان اقتصادی و 
مــردن جامعه توان پیش بینی  کــردن اقتصاد را 
داشــته باشند و نســبت به آینده اقتصاد کشور 
مطمئن باشــند. در اقتصاد کشــور به دنبال این 
مفهوم هستیم که بخشــی از این وظیفه چه در 
قانــون کنونــی و چه در قانون جدیــد جزئی از 

سیاست های بانک مرکزی است.«
رئیس کل بانــک مرکزی همچنین گفت: »علت 
منفی شــدن بازار ســرمایه سیاســت اوراق ۳۰ 
درصدی نبوده اســت، چرا که مدت هاســت که 

بازدهی بازار سرمایه منفی است. 
نمی خواهیم سیاســت های بانــک مرکزی مخل 
بازار ســرمایه باشــد. چراکه بازار سرمایه و رشد 
آن بسیار مهم اســت. تلاش داریم سیاست ها را 
به گونه ای اجرا کنیم که بازار ســرمایه  آســیب 

نبیند.«

طبق آمار رسمی از تورم اردیبهشت امسال، تورم 
ســالانه بازار اجاره  ۴۰.۳ درصد بوده است. دولت 
نیز برای مدیریت بازار اجاره مانند ســال گذشته 
با بســته ای از اقدامات دستوری وارد میدان شده 
است؛ اقداماتی که پارسال هم موفق نبود. به باور 
کارشناســان، راه برگرداندن ثبات به بازار اجاره، 
عرضه مسکن و پاسخ به انباشتگی موجود در این 
حوزه اســت. سال گذشــته دولت و مجلس برای 
سروســامان دادن به بازار لجام گسیخته اجاره بها 
اقدامات دســتوری از قبیل تعیین سقف حداکثر 
۲۵ درصد افزایش اجاره بها در تهران و ۲۰ درصد 
در شهرهای سراسر کشــور را در دستور کار قرار 
دادند.این اقدام در حالی صورت گرفت که کشور با 
تورم عمومی ۴۵ درصد دست وپنجه نرم می کرد و 
تعیین سقف ۲۰ تا ۲۵ درصدی اجاره بها تناسبی 
با تورم عمومی کشــور نداشت. اساساً بی توجهی 
به واقعیت های بازار مسکن، عامل اصلی شکست 
این دست از اقدامات دولتمردان است.کارشناسان 
مسکن اعتقاد دارند، دولت باید با شناخت واقعیت 
بازار مســکن ابتدا ریشه برهم خوردن تعادل بازار 
را از بیــن ببرد و در ادامه بــا اقدامات کوتاه مدت 
کمی از التهابات این بازار را کم کند. در شــرایط 

کنونی دولت می تواند با استفاده از سامانه املاک و 
اسکان، خانه های خالی را به چرخه بازار برگرداند 
و تــا حدی میزان عرضه را افزایش دهد. اما ایجاد 
ثبات پایــدار در این بازار در گرو تعریف راهبردی 
مشخص و کارا برای افزایش میزان ساخت مسکن 
و عرضه آن به بازار است.قانون مالیات بر خانه های 
خالی در مــرداد ۱۳۹۹ با هدف کاهش اجاره بها، 
جلوگیری از تورم قیمت مســکن ناشی از کمبود 
واحدهای مسکونی و نیز مقابله با سوداگری بازار 
مسکن تصویب شــد. از دیگر سو، ماده ۵۴ مکرر 
قانون مالیات های مســتقیم نیز تاکیــد دارد در 
شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت، خانه هایی 
کــه بیش از چهار ماه یا ۱۲۰ روز خالی باشــند، 
به ازای هر ماه بعد از این مدت، مشــمول مالیات 
شــوند.در نتیجه، برای اجرایی شــدن این قانون، 
ســامانه املاک و اسکان کشور در دستور کار قرار 
گرفت. بنابراین تبصــره ۷ ماده ۱6۹ مکرر قانون 
مالیات های مســتقیم، وزارت راه و شهرسازی را 
مکلف به ایجاد ســامانه ای کرد تــا در هر زمان، 
شناســایی برخط مالکان، ســاکنان یــا کاربران 
واحدهای مســکونی، تجــاری، خدماتی و اداری 

امکان پذیر باشد.
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کمبود عرضه مسکن، رویای خانه دار شدن را بر باد دادبسیاری از ناترازی های شبکه بانکی ناشی از سیاست های دولت است

فرش قرمز بیمارستان اختر تهران برای سلبریتی ها !؟
راه مردم: شنیده ها حکایت از آن دارد که بیمارستان اختر تهران به مکانی مناسب برای ارائه خدمات 

پزشکی وی آی پی به افراد سلبریتی تبدیل شده است !
این گزارش می افزاید: در حالی که بســیاری از بیماران باید ساعت ها در انتظار رسیدن نوبت ویزیتشان 
 بماننــد، اما در یک چشــم بر هــم زدن و به محض ورود یک ســلبریتی فورا فرش هــای قرمز، البته 
شــما بخوانید پارتی بازی،برای آنها پهن شــده و با انواعی از خدمات رفاهی تــا اتاق رئیس و یا اتاق 
عمل همراهی می شــود !حال این ســوال از رئیس بیمارستان مطرح است که آیا برای همه بیماران در 
کوتاه ترین زمان با لحاظ سرپرســتان بخش ها جهت همراهی تا رادیولوژی و غیره به منظور تســریع 
درمان فراهم اســت یا اینکه این رئیس ترجیح می دهد منشور حقوق بیماران مضطرب که به اورژانس 
مراجعــه می کنند را نادیده بگیرد ! طبق منشــور حقوق بیماران دریافت خدمــات باید بدون در نظر 
گرفتن نژاد مذهب و غیره باشــد  لذا در شــرایطی که ریاست بیمارستان آقای دکتر) م( در اتاق عمل 
جهت انجام جراحی حضور دارد و قاعدتاً برای هر بیمار معمولی رویه ظاهراً منطقی بر این اســت که 
آقای دکتر جراحی داشــته ودراتاق  عمل هستند و امکان دیدار ندارند! ولی چگونه برای یک سلبریتی 
)ه س (همه موارد حذف می شــود! گفتنی اســت این تفاوت میان انسان ها تا آنجا عادی شده است که 
رئیس بیمارستان رای یک سلبریتی شخصاً اتلی را می بندد که در حالت عادی وظیفه یک اینتر است .

آتلی که در شــر ح و خلاصه پرونده آورده شــده اما در فاکتورهای پرداختی نرخ آن لحاظ نشــده و 
مهمان بیمارســتان شده است! اشاره به همه موارد مثنوی ۷۰ من است؛ لذا تو خود بخوان این حدیث 

مجمل را !
گزارش های بعدی در راه است

بیداد بی برنامگی و شلختگی در امور مهاجران افغان
این روز ها حضور مهاجران به ویژه مهاجران افغانســتانی پررنگ تر و برجســته تر به چشم می آید. 
برخی این حجم از حضور آنان در کشــور را یک خطــر و تهدید می دانند و برخی هم آن را یک 

فرصت به ویژه در بخش ســاختمان و خدمات و کاهــش هزینه های مرتبط با آن می دانند.
 هرکدام هم اســتدلال های خاص خود را دارند؛ اینکه اینان قانع هســتند، خوب کار می کنند و 
هزینه های بیمه و ایجاد دردســر برای کارفرما را هم ندارند. در این میان عده ای هم طنزی تلخ 
را به ما گوشــزد می کنند که ما کشــور عجیب و غریبی هستیم؛ از یک طرف بسیاری از نخبگان 
و تحصیل کــردگان و نیرو های انســانی به درد بخور کشــور، حتی بســیاری از جوانان مهاجرت 
می کنند یا میل به مهاجرت دارند و از این نظر کشــور ما از جمله کشــور های مهاجر فرســت به 
حســاب می آید و از طرف دیگر با بیشــترین حجم مهاجر پذیری از کشــور های همسایه به ویژه 
افغانســتان روبروییم تا حدی که احســاس نگرانــی می کنیم و این میزان حضــور مهاجرین در 

مناطق کشــور را حتی خطرناک و نوعی تهدید به حساب می آوریم.
نکته مهم، اما این اســت که بیش از آنکه این احســاس تهدید ناشــی از حضور آنان باشد، ناشی 

است. آنان  ساماندهی  در  از شلختگی 
در بســیاری از کشــور های مهاجرپذیر قوانین مشــخصی برای پذیرش وجود دارد. آمار دقیق و 
درســتی هم در این باره در دســترس هســت. اینکه تعداد آن ها چند نفر است؟ در کجا اقامت 
دارند؟ به چه کاری مشــغولند و چه می کنند؟ در کشــورمان، اما چنین سازوکاری نیست یا اگر 
هســت به درســتی بدان عمل نمی شود. ســخت گیری یا برخورد یا بگیر و ببند و ایجاد زحمت و 
عدم پذیرش آن ها هم چاره کار نیســت، چون پنهانکاری و اقدامات مخفیانه و زندگی زیرزمینی 

می گیرد. و شکل  می شود  تقویت 
اگر بتوان ســازوکار درســتی برای ســاماندهی آنان پیدا کرد دیگر لازم نیســت آنان را تهدید 

بشماریم و از حقوق انســانی محروم یا تحقیرشان کنیم.
حــال که مجلس جدید کار خود را آغاز کرده یکــی از مأموریت های خود را می تواند تعیین این 
ســازوکار بداند. اینکه چگونه بتوانند به کشــور بیایند و در چه منطقه جغرافیایی و با چه نسبتی 
از کل جمعیت در آن منطقه ســکونت کنند و به کار مشــغول شوند و چگونه کار کنند و چگونه 

بپردازند. مالیات 
در این صــورت تحت نظارت و مراقبت هم قرار می گیرند. وگرنه با تهدید انگاری آنان یا برخورد 
و محروم کردن شــان از الزامات اولیه یک زندگی معمولــی و گرایش دادن آنان به مخفی کاری 
به مســیر درســتی نمی رســیم. اینکه یک مقام مســئول آمار آنان را ۵ دیگری 6 و سومی ۷ یا 
8 میلیــون نفر اعلام کند چیزی در حد فاجعه اســت و نشــان می دهد که تــا چه حد وضعیت 
آشــفته است و به دلیل همین آشفتگی و فقدان ســازوکاری درست برای جذب صحیح آنان در 
کشــور میزبان، شــاهد آنیم که به ناگزیر خودشان کلونی های بزرگ تشــکیل می دهند به ویژه 
در حاشــیه شــهر ها که گاه حتی به جمعیت منطقه هم پهلو می زند و گل درشت و حتی تهدید 

می رسد. نظر  به 
نکته دیگر اینکه ما مرز طولانی و وســیعی با پاکســتان و افغانســتان داریم که کنترل یا انسداد 
مرز را با مشــکل مواجه می کند. تفاوت قیمت فراوان مواد غذایی، ســوخت و هزینه های درمان 
و به بیان درســت تر وجود یارانه های مختلف، آنقدر هســت که برای آنان جاذبه مهاجرت ایجاد 
کنــد و جلوی قاچــاق را هم که نمی توان گرفــت. همه این ها پیچ و خم های ســر راه کنترل و 
ســاماندهی آنان به حســاب می آیند و لذا نمی توان این امور را با شــلختگی و بی برنامگی که در 
دســتگاه های اجرایی و متولی کار وجود دارد به جایی رســاند و بی تردید دقت و تلاش بیشتری 
می طلبد. کوته ســخن آنکه بیندیشــیم و همت کنیم که چگونه می توان حتی اگر تهدیدی هست 

از آن فرصت ساخت.

تعطیلی شنبه اقتصاد را پویا می کند

رئیس کمیســیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق 
ایران با بیان اینکه تعطیلی روزهای شنبه، تعداد 
روزهای کاری ما با دنیــا را افزایش خواهد داد، 
ابــراز امیدواری کرد: شــورای نگهبــان با تأیید 
مصوبه مجلس، به پویاتر شــدن اقتصاد کشــور 

کمک کند.
رئیس کمیســیون صــادرات اتاق ایــران گفت: 

اگرچه به دلیل افزایش هزینه های تولید، بخش خصوصی با تحمیل یک روز تعطیلی بیشــتر و کاهش 
ساعات کار موافق نبود، اما با استدلال دولت مبنی بر توسعه صنعت گردشگری و چرخش بیشتر منابع 

مالی در استان ها، افزایش تعطیلات را پذیرفت.
محمــد لاهوتی، در واکنش به برخی اظهارات درباره غیرقانونی بودن تعطیلی شــنبه، افزود: در قانون 
اساسی ایران، روز جمعه به عنوان تعطیلی رسمی قید شده است اما در مورد دیگر روزها اشاره ای نشده 

و بنابراین افزوده شدن یک روز تعطیلی دیگر منافاتی با قانون اساسی ندارد.
او با اشاره به استدلال های مختلف درباره تعطیلی شنبه و پنجشنبه، ادامه داد: اگرچه در ابتدا رویکرد 
کمیســیون اجتماعی مجلس موافقت با تعطیلی پنجشــنبه بود اما در ادامه با استدلال ها و استفتائاتی 
که انجام شد و با توجه به تأکید فعالان اقتصادی بر اهمیت کوتاه شدن قطع ارتباط با دنیا در تجارت، 

نظر این کمیسیون تغییر کرده و با تعطیلی روزهای شنبه موافقت کرد.
لاهوتی با بیان اینکه بیش از ۵۰ هزار فعال اقتصادی و تشــکل های مربوطه از تعطیلی روزهای شــنبه 
حمایت می کنند، گفت: با توجه به اینکه نظر اکثریت نمایندگان مجلس بر تعطیلی شنبه است با تأیید 
شورای نگهبان، تعداد روزهای کاری ما با دنیا افزایش یافته و از این منظر اقتصاد کشور پویاتر خواهد 
شــد.او افزود: شــورای نگهبان موضوع انطباق مصوبات مجلس با قانون اساسی و شرع را مورد بررسی 
قرار می دهد و از آنجا که تعطیلی شــنبه مغایرتی با قانون اساســی ندارد و در احکام و روایات اسلامی 
نیز تنها در زمان برگزاری نماز جمعه باید کســب وکار تعطیل شــود، به همراهی شورای نگهبان برای 
تأیید این مصوبه بسیار امیدواریم هستیم.لاهوتی در واکنش به برخی استدلال ها در مخالفت با تعطیلی 
شــنبه از جمله اینکه تعطیلی شنبه تاثیری در توسعه اقتصاد نفتی ایران نخواهد داشت و یا اینکه این 
تعطیلی صرفاً برای بخش خصوصی اهمیت دارد که کمتر از ۱۵ درصد اقتصاد ایران را شامل می شود، 
اظهار کرد: تأثیر نفت در کل بودجه کمتر از ۲۰ درصد اســت و صادرات غیرنفتی ما امروز اگر بیشــتر 
از صادرات نفتی نباشــد دست کم برابر است. به علاوه فعالان بخش خصولتی، عمومی و غیر دولتی هم 
با جهان کار می کنند. شــرکت های زیرمجموعه شستا، کشــتیرانی، فولادی ها و ... با دنیا کار می کنند 
و خیلی از این ها همین الان هم به دلیل مراودات بین المللی و تطبیق بیشــتر با دنیا، جمعه و شــنبه 
تعطیل هســتند.او افزود: بنابراین اینکه نوع فعالیت عمومی اســت یا خصولتی و خصوصی، تاثیری در 
اصل موضوع ندارد. رویکرد کســانی که مخالف تعطیلی شنبه هستند نمی تواند تأثیر مثبت و یا منفی 
در اقتصاد ایران داشته باشد اما تصمیم درست درباره این تعطیلی، می تواند اقتصاد ایران را به ویژه در 

سال هایی که شعار سال، اقتصادی انتخاب می شوند، پویاتر خواهد کرد.

چرا آمریکا علیه قرارداد ایران و هند شمشیر کشیده است؟

یــک تحلیلگــر مســائل اقتصــادی می گویــد: 
»مســاله ضدیت با توســعه که در میان بخشی 
از اصولگرایــان وجــود دارد می توانــد باعــث 
ایجاد انگیزه باشــد به شــرط آنکه مــردم و یا 
جامعــه ای که در انتخابات مشــارکت نمی کنند 
یا بــا انتخابات قهر کرده اند احســاس کنند که 
می تواننــد تاثیرگذار باشــند یا رونــد را تغییر 
بدهنــد، که به نظر نمی رســد جامعه این باور را 

باشد.« داشته  اکنون 
انتخاباتی کــه باید خرداد ســال ۱۴۰۴ برگزار 
می شد، حالا باید پس از شــهادت سید ابراهیم 
رئیســی و همراهان در ســانحه ســقوط بالگرد 
بــه فوریــت و در یک ماه آینده برگزار شــود و 
بــه این ترتیب پس از وقایع ســال ۱۳6۰ و جا 
به جا شــدن زمان انتخابات و البته رویداد های 
انتخابات دستخوش  بار دیگر زمان   ،۱۳68 سال 

است. شده  تغییر 
هــر چند ایران در ۴ دهه اخیــر با این تغییرات 
بیگانه نبوده اســت، اما آیا اقتصاد کشــور توان 
تحمل این همه نا به ســامانی سیاسی را دارد؟ 
مــوج تحریم هــا و مذاکراتی که بار هــا نصفه و 
نیمه رها شــده و بحران های جدی شبکه بانکی 
کشــور حالا در همراهی با وقایع خارج از کنترل 

سیاســی شاید بحرانی برای اقتصاد شوند.
در این میــان، اما بســیاری از کارشناســان و 
تحلیلگــران معتقد هســتند که بــرای تضمین 
ثبــات سیاســی و اقتصــادی مشــارکت بالای 

است. اهمیت خاصی  دارای  شهروندان 
مرتضی افقه، اقتصاددان و استاد دانشگاه، درباره 
رونــد چهاردهمین انتخابات ریاســت جمهوری 
در ایــران و آن چه در ادامه تصور می شــود، اما 
بــه اقتصــاد ۲۴ می گوید: »پیــش بینی آن چه 
برای اقتصاد ایران ممکن اســت رخ بدهد بسیار 
بســتگی دارد به اینکه اول چه کسانی قرار است 
به عنوان نامزد در این انتخابات حاضر شــوند و 
دوم نیــز اینکه برخورد شــورای نگهبان چطور 
خواهــد بود. اینکه آیا شــورای نگهبان با همان 
تنــگ نظری که در ۱۴۰۰ برخــورد کرد، باز با 
روند تایید صلاحیــت نامزد ها برخورد می کند و 
یا اینکه در سال ۱۴۰۳ دست باز را می گیرد و با 

فرض اینکه شــورای نگهبان با دست باز برخورد 
کنــد و به ســلایق دیگر نیز اجازه مشــارکت و 
ورود به عرصــه انتخابات بدهد، آیــا این باعث 
به بخش خاکستری  می شــود که بخش معروف 
در جامعــه که اتفاقا بســیار تاثیرگذار اســت و 
تقریبا اکثریت هســتند، در انتخابات مشــارکت 
کنند و شــرایط برای نامزد هــای حداقلی مورد 
نظــر آنان به گونــه ای تعدیل خواهد شــد که 

شود.« آنها  مشارکت  باعث 
این اســتاد دانشــگاه در ادامه می افزاید: »تصور 
من این اســت که شــرایط آنگونه نخواهد بود و 
به نظر نمی رســد شــورای نگهبان راه جدیدی 
را انتخــاب کند و از طرف دیگر با این شــرایط 
که فعلا دیده می شــود حتی اگــر که نامزد های 
یا اصلاح  و  اعتدالیون  یعنــی  اصولگریان،  رقیب 
طلبان اجازه نامزدی پیدا کنند و وارد نیز شوند 
باز از سوی شــورای نگهبان، تاکنون شهود و یا 
اینکه اکثریت مشارکت کنند  بر  شــواهدی دال 
یا خیر مشــاهده نشــده و به نظر من اکنون آن 
اکثریت یا قشــر خاکســتری همچنان مشارکت 
نمی کنند و اگر مشــارکت نکنند نیــز حتما باز 
یک فرد از جناح اصولگرا اســت که پیروز رقابت 

شد.« خواهد 
این کارشــناس اقتصادی و اســتاد دانشگاه در 
ادامه با اشــاره به جهت گیری های سیاســی در 
میان طیف موســوم به اصولگرا بــه اقتصاد ۲۴ 
می گوید: »با توجه به شــرایط اصولگرایان و تیم 
بندی هایــی که از آنان در انتخابات اخیر مجلس 
دیده شــد، گروه های تندرو و معتدل آنان کاملا 
مشخص شــده اند و اکنون اگر گروه های موسوم 
بــه تندرو هــای اصولگرایــان در انتخابات آتی 
پیروز شــوند، متاســفانه باید بگویم که شرایط 
اقتصادی بدتر از قبل نیز خواهد شــد. کما اینکه 
دیدگاه ایــن گروه همچنان همان اســت که به 

تضــاد و مخالفت با آمریکا ادامه بدهند.«
مرتضــی افقه در ادامه نیز با اشــاره به مســاله 
سیاســت خارجی در دولت هــا و تاثیرات آن بر 
کشــور خاطرنشــان می کند: »هــر چند در این 
میان دیده شد که در دولت رئیسی، با شواهدی 
اعلام شــد که دولت سیزدهم در حال مذاکره با 

آمریکا اســت، اما اگر همین تفکر حاکم شــود، 
و چــه از روی ناچــاری و چــه از روی اختیار، 
بخواهد این مذاکره را ادامه بدهد، می تواند یک 
گــره از یک بن بســت را باز کند. امــا اگر بین 
ایــن اصولگرایان گروه هــای تندرویی که اکنون 
مرتب در حال تبلیغات هســتند، انتخاب شوند، 
رئیســی شروع  عملا همین مذاکراتی که دولت 
کرده، احتمــالا ناکام می مانــد و در مقابل یک 
دولــت تندروی ضد مذاکره بــا آمریکا به قدرت 
می رســد و از طرف دیگر نیز با احتمال انتخاب 
شــدن ترامپ، این تضاد ممکن است شرایط را 

کند.« بدتر  بسیار 
وی در ادامه نیز با اشاره به وجود نوعی از تفکر 
ضدیت با توســعه در میان بخشی از اصولگرایان 
که آثار و تبعات خود را در اقتصاد نشــان داده 
اســت، می گوید: »مساله ضدیت با توسعه که در 
میان بخشــی از اصولگرایان وجود دارد می تواند 
باعث ایجاد انگیزه باشد به شرط آنکه مردم و یا 
انتخابات مشــارکت نمی کنند  جامعه ای که در 
یــا با انتخابات قهر کرده اند احســاس کنند که 
می تواننــد تاثیرگذار باشــند یا رونــد را تغییر 
بدهنــد، که به نظر نمی رســد جامعه این باور را 

باشد.« داشته  اکنون 
ایــن اقتصاددان در ادامه با اشــاره بــه عملکرد 
روسای جمهور در ایران به اقتصاد ۲۴ می گوید: 
»در دوره خاتمی و روحانی که اتفاقا خواســتگاه 
و پایگاه آنان از جناح های رقیب بود، برداشت ها 
این بــوده که رئیس جمهــور در روابط خارجی 
اقتصاد  بنابراین، چون  نیســت،  تاثیرگذار  خیلی 
کشــور بسیار متاثر از روابط خارجی است، حتی 
اگــر رئیس جمهــوری نیز با تفکــر دیگری غیر 
اصولگرایان انتخاب شــود باز خیلــی تاثیرگذار 
نمی شود. این تحلیل نیز از تنش ها و بحران های 
پیش آمده در دوره های خاتمی و روحانی اســت 

می گیرد.« نشات  که 
وی تصریح می کند: »اگر این برداشــت همچنان 
پابرجا باشــد کــه رئیس جمهور چــه از جناح  
اصولگرا و یا توســعه گرا و یا اصلاح طلب باشد، 
در مــواردی همچون سیاســت خارجــه تفاوتی 
افزایش  باز هم مشارکت چندان  ایجاد نمی کند، 
نخواهد یافت؛ مگر اینکه اتفاق رخ داده در دوره 
نخســت روحانی در ســال ۱۳۹۲ که به یکباره 
تحولی عجیب در بینش و نگرش جوانان شــکل 
گرفــت و به صورت انبوه تصمیم به رای دادن و 

حضــور در انتخابات گرفتند، رخ بدهد.«
مرتضــی افقه در ادامه نیز با اشــاره به مســاله 
انتخابات ایران و آنچــه در انتخابات آمریکا رخ 
می دهد و امــکان تاثیرگذاری انتخاب اعتدالیون 

در ایــران بــر ســکاندار واشــنگتن می گویــد: 
»احتمــالا انتخابات ایران تا انــدازه ای محدود 
بر انتخابــات آمریکا تاثیر بگذارد، اما بخش قابل 
توجهی از انتخابات آمریکا مربوط به دو مســاله 
این کشــور  اقتصاد داخلی و سیاســت خارجی 
دارد. اکنــون نیز شــواهد نشــان می دهد که از 
موضــع بایدن در جنگ غزه نارضایتی بالاســت 
و بنابراین انتخابات در ایران و اینکه چه کســی 
و تفکری انتخاب شــود، لزوما چنــدان تاثیری 

نخواهد داشــت؛ مگر تحول دیگری رخ بدهد.«
این تحلیلگر مســائل اقتصادی می افزاید: »آنچه 
شــواهد نشان می دهد این است که دولت بایدن 
از جنبه سیاست خارجی و موضعی که در جنگ 
غــزه دارد، نارضایتی را افزایــش داده و همین 
نیز محبوبیت او را کاهش داده اســت؛ بنابراین 
تاثیرگذار  از جنبه ای  ایران می توانــد  انتخابات 
باشد، اما اینکه در ذهن آمریکایی، اصلاح نسبی 
رابطه با ایران، چنان تاثیــر مثبتی بگذارد، باید 
دید تاثیر بســیار منفی جنگ غــزه بر محبوبیت 
بایدن آیا حریف بهبود نســبی رابطه با ایران زیر 

گرا می شود؟« اعتدال  سایه یک 
این اســتاد دانشگاه، اما در ادامه درباره وضعیت 
اقتصاد ایران به خصوص دو مســاله اصلی بورس 
و دلار و آنچه ممکن است در ادامه رخ بدهد نیز 
می گویــد: »به نظر بنــده بورس و دلار راه خود 
را از هــم جدا کــرده اند. دلار البتــه فعلا ثابت 
اســت چرا که سیاســت دولت در ارتباط با دلار 
خیلی تغییر نکرده اســت اگرچــه طی روز های 
اخیر گفته شــده که گویا دولت ثبت ســفارش 
را منــع کرده اســت و این خــود می تواند تاثیر 
منفی بر قیمــت دلار بگذارد و این خود تصمیم 
عجیبی اســت که بعدتر شــنیدم این تصمیم از 
روی سایت دولت برداشته شده است. اگر دولت 
ثبت سفارش برای واردکنندگان را به جز بخش 
کشاورزی و بهداشتی حذف کرده باشد، احتمالا 

می گذارد.« دلار  بر  منفی  تاثیر 
تاکیــد می کند: »در مســاله  پایــان  افقــه در 
بــورس نیز بــا توجه به مســاله ســقوط بالگرد 
رئیــس جمهــوری و پیــش بینــی مشــارکت 
کننــدگان در بازار ســرمایه، به نظر می رســد 
کــه بلاتکلیفی در ایــن بازار دســتکم تا زمان 
انتخابــات ریاســت جمهــوری و انتخاب رئیس 
جمهــور جدید، ادامــه خواهد داشــت و منجر 
به تداوم روند ســرخ ماندن بورس خواهد شــد، 
در عین حال امــروز تولیدکنندگان و ســرمایه 
گــذاران نگــران هســتند در این مــدت دولت 
 در غیــاب رئیــس جمهور، دچار ســردرگمی و

 بلاتکلیفی در تصمیم گیری شــود.«

افزایش تنگنا های اقتصادی با تلاقی روی کارآمدن تندرو های اصولگرا و ترامپ

اقتصاد و سیاست در دستان قشر خاکستری

چهار شنبه 9  خرداد ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : ۴9۶9
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آیا تامین  کنندگان چینی قابلیت جایگزینی با قطعه  سازان داخلی را دارند؟

سه مزیت خرید قطعات ساخت داخل برای خودروسازان

قطعات خارجی علاوه بر عدم امکان خرید اعتباری، هزینه های زیادی بابت انتقال ارز، حمل ونقل، تعرفه و عوارض گمرکی به خودروساز 
تحمیل می کنند و روند دسترسی و تحویل آن ها نیز نسبت به تامین قطعات از داخل کند است

خودروســازان مدعی  هســتند با واردات قطعات »های تک« در تلاش برای رســیدن به برنامه تولید سالانه اعلام شده هستند، اما 
قطعه سازان واهمه و نگرانی جایگزین شدن شرکت های چینی با خود را دارند. هرچند مدیران اجرایی خودروسازان خصولتی، واردات 
گسترده قطعات خودرو از چین را تایید نمی کنند، اما بدهی 6۰همتی آن ها به قطعه سازان نیز خود انگیزه ای برای تامین قطعات از 

منابع خارجی شده است.
رضا آریاراد، فعال و کارشناس صنعت خودرو با اشاره به همکاری هم پیمانانه قطعه سازان و خودروسازان طی چند دهه گذشته، به 
»دنیای  خودرو« گفت: »برخلاف اوایل دهه۹۰ که تولید از تقاضا پیشی گرفته بود، طی چند سال اخیر به واسطه اعمال تحریم ها، 

محصولات خودروسازان به منابع حفظ ارزش پول بدل شدند و به همین دلیل تولید از تقاضا عقب ماند.«
وی در ادامه تصریح کرد: »هرچند تعادل عرضه و تقاضا در بازار خودرو در ســال های اخیر به هم خورده اســت، اما در این ســال ها 
کاهش عرضه به نسبت تقاضا موجب افزایش قیمت و نابسامانی در وضعیت خودرو شد و به این ترتیب فرصت واسطه گری و دلالی 

شکل گرفت.
وجود تحریم ها عامل اصلی بود که به این بی تعادلی ها دامن زد؛ شرکت های خودروسازی ایران به طور مستقیم از نیمه دوم سال ۹۷ 
تحریم شدند و این موضوع طبیعتا اثراتی را در تولید و عرضه خودرو در داخل کشور به جا گذاشت. یعنی عرضه خودرو را متأثر کرد 

و محدودیت هایی به طور موقت در تولید به وجود آمد و این هم به وضعیت تعادلی بازار آسیب زد.«
آریاراد در ادامه با اشــاره به واردات برخی قطعات از کشــورهای دیگر تاکید کرد: »در گذشته صنعت خودروسازی با جهان ارتباط 
دوسویه ای برقرار کرده بود و دادوستد در این حوزه این فرصت را ایجاد می کرد تا آمار تولید حتی بیش از تقاضا در بازار باشد. در آن 
برهه زمانی، فعالیت شرکت های لیزینگ خودرو تسهیل کننده شرایط برای متقاضیان بودند، اما در شرایط فعلی خودروسازان با هر 

قیمتی محصولات خود را ارائه دهند، صف متقاضیان شکسته نخواهد شد.«
برخی فعالان حوزه قطعه سازی ادعا می کنند مدیران شرکت های خودروساز برای تامین قطعات چینی به نسبت ارزان تر از قطعه سازان 
داخلی به این کشــور رفت وآمد دارند. به نظر شما آیا فرصت قطعه سازی در صنعت خودرو کشور در اختیار صنعتگران چینی قرار 

خواهد گرفت؟
برخی خودروســازان بخش خصوصی طی سال گذشته با تشویق سیاســتگزاران بخش خودرو برای تولید محصولات اقتصادی یا 
ارزان قیمت اقدام به سرمایه گذاری در شرکت های قطعه ساز کرده و فعالیت های مقدماتی در این زمینه انجام شده است. با این رویکرد 

سیاست گزار نسبت به همکاری با قطعه سازان و خودروسازان، نباید نگران تحولات عمیق در سیاست دولت در این زمینه باشیم.
از پنج ســال پیش، همراه با تشــدید تحریم های ثانویه و قطع ارتباط با شرکای خارجی، داخلی ســازی خودرو و قطعات با شدت 
بیشتری از سوی سیاست گزار خودرو پیگیری شد؛ به طوری که نهضت داخلی سازی قطعات از سال ۱۳۹8 آغاز شد و با برگزاری ۵میز 

داخلی سازی، ارقام بزرگی در جهت صرفه جویی ارزی اعلام شد.
با توجه به این که قطعه ســازان با وعده حمایت های دولتی پای میز داخلی ســازی رفتند و با سرمایه گذاری زیاد در این مسیر قدم 

برداشتند، آیا واردات گسترده قطعات خودرو می تواند تهدیدی برای ادامه حیات این صنعت محسوب شود؟
گلایه از سیاستگزار و اتهام زدن به خودروسازان درحالی که قوانین مانع ورود محصولاتی است که در داخل تولید می شود، جای تامل 
دارد. سیاستگزار خودرویی مسیری را انتخاب کرده که با تامین قطعه از خارج از کشور مطابق سال های ابتدایی دهه نود بتواند آمار 
تیراژ تولید را افزایش دهد. طی سال گذشته برخی مونتاژکاران نیز در برنامه ریزی داخلی سازی دولت ها، مشارکت داشتند. دولت های 
یازدهم، دوازدهم و سیزدهم به دلیل خروج شرکای خارجی از یک طرف و عدم تامین قطعات محصولات خودرویی، در رویه ای واحد، 
موضوع تولید خودرو کاملا داخلی یا بن سازه داخلی را مطرح و حتی پروژه ای در این زمینه تعریف کردند. مشخصا دولت سیزدهم، 

سند تحول صنعت خودرو را به عنوان استراتژی این صنعت تدوین کرده است و بر لزوم داخلی سازی خودرو تاکید دوباره ای دارد.
پس از اعمال تحریم های تخصصی صنعت خودرو، نرخ رشد تیراژ تولید در خودروسازان بزرگ روند کاهشی در پیش گرفت و تا امروز 
این روند به رغم وعده های سیاستگزاران خودرویی در کشور متوقف نشده است. به نظر شما آیا واردات قطعات »های تک« می تواند به 

برنامه های دولت درخصوص افزایش تولید جامه عمل بپوشاند؟
هرچند تحریم ها فشارهای زیادی بر آحاد جامعه گذاشته، اما در این مدت اتفاقات مثبتی هم در صنعت خودرو شکل گرفته است. 
به عنوان مثال؛ تشــکیل ستاد توســعه و تامین ساخت داخل را داشتیم که در نهضت خودکفایی و داخلی سازی موثر بود و منتج به 
افزایش میزان داخلی سازی شد. عمده قطعات و مواد اولیه ای وارداتی به دست نیروهای خلاق و مبتکر در شرکت های خودروسازی، 
دانش بنیان و قطعه سازی داخلی سازی شد که شرایط خوبی هم در زمینه اشتغال پایدار و تولیدات داخلی سازی شده پیش آورد و در 

طول ۴۰سال گذشته بی سابقه بود.
نکته قابل توجه فعالان قطعه سازی، همین موضوع واردات قطعات دارای تکنولوژی برتر ساخت است که هنوز در کشور روی تولید آن 
سرمایه گذاری نشده یا اگر این اتفاق افتاده، در سطح بالایی از تامین نیاز خودروسازان بزرگ نیست. خودروساز در این جا با عبور از 
فیلتر تامین ارز توافقی می تواند محصول مورد نیاز خود را به کشور وارد کند. البته این کالاها به دلیل اختلاف ارزش ریال و ارز آزاد، 

توان رقابت با محصولات مشابه داخلی را نخواهند داشت.
به همین دلیل بنده معتقد هستم؛ نگرانی فعالان صنعت قطعه سازی با گذشته اندکی زمان برطرف خواهد شد. چراکه قطعات خارجی 
عــلاوه بر عدم امکان خرید اعتباری، هزینه های زیادی بابت انتقال ارز، حمل ونقل، تعرفه و عوارض گمرکی به خودروســاز تحمیل 

می کنند و روند تحویل آن ها نیز نسبت به تامین قطعات از داخل کند است.
قطعه ســازان معتقدند مدیران اجرایی خودروســازان خصولتی برای یافتن قطعات ارزان به بازار چین مراجعه کرده اند و مبالغ قابل 
توجهی ارز در این مســیر هزینه شده است. به نظر شــما خودروسازان به دلیل عدم توانایی در پرداخت بدهی های خود به صنعت 

قطعه سازی به دنبال یافتن تولیدکنندگانی با توان مالی بیشتر هستند؟
در بازار چین خرید محصولات به صورت نقد است و به دلیل نبود راهکارهای بانکی برای انتقال ارز، هزینه خرید از قطعه سازان چینی 
به غیر هزینه محصول، هزینه انتقال ارز را به همراه دارد. این موضوع تاییدی بر عدم جذابیت بازار چین برای خودروسازان داخلی 

است.
در گذشته تفکرات مدیریتی عمدتا بر افزایش تیراژ تولید به هر قیمتی بود، اما امروزه این تفکر تغییر کرده و ما شاهدیم توجه به 
توسعه و تعمیق ساخت داخل روی افزایش میزان داخلی سازی است که توفیقات آن را هم می بینیم و هر ساله افزایش تیراژ تولید را 

شاهد هستیم؛ یعنی در طول ۳ سال اخیر هرساله بین ۱۰ تا ۱۵درصد افزایش تیراژ تولید داشتیم.
ما در سال ۱۴۰۲ به میزان ۲۵درصد افزایش تیراژ تولید به نسبت سال ۱۴۰۱ داشتیم که نشان می دهد در زمینه داخلی سازی در 
تحریم هایی که داشتیم موفق بودیم. بیش از یک میلیون و ۲۰۰هزار دستگاه نیاز بازار خودرو است تا بازار در یک مسیر تعادلی و در 

یک قیمت متعادل قرار بگیرد.
یعنی عرضه و تقاضا به یک میزان باشــد. امســال به اتکای توان داخلی، تولید و عرضه بیش از یک میلیون و ۷۰۰هزار دســتگاه 
هدف گذاری شــده اســت که در صورت وقوع اتفاق مبارکی است که امیدوارم که تداوم داشته باشد و شاهد دستاوردهای خوبی در 

این زمینه باشیم.

دبیر انجمن خودروسازان خبر داد:دبیر انجمن خودروسازان خبر داد:

نیاز ارزی نیاز ارزی ۹۹میلیارد دلاری صنعت خودرو میلیارد دلاری صنعت خودرو 
برای تحقق هدف تولید امسالبرای تحقق هدف تولید امسال

احمد نعمت بخش: اگر حدود ۹میلیارد دلار به خودروســازان 
اعــم از ایران خــودرو و ســایپا و همه خودروســازان بخش 
خصوصی داده شود، درمجموع می توانند ۱.۷میلیون دستگاه 
خودرو طی سال جاری تولید کنندصنعت خودرو در سال های 
اخیر با موضوعات مختلفی دســت وپنجه نرم کرده اما قیمت 
و کیفیت، دو مســاله مهم در این صنعت هستند که بسیاری 
آن را وابســته به هم می دانند. قیمت خودرو در سال جاری 
براســاس برخی شنیده ها قرار بود تغییر کند و به قیمت بازار 
آزاد نزدیک شــود یا حداقل به حدی برســد که خودروساز 
دیگــر با زیان تولید نکند و در عوض با خروج خودروســاز از 
زیان و شناور شدن قیمت ها با توجه به نرخ ارز، تورم موجود 
در اقتصاد و قیمت مواد اولیــه، تیراژ تولید خودرو بالا برود. 
این روند باعث می شد خودروساز بتواند به لحاظ کیفی نیز در 
محصولات خود تغییرات مثبتی ایجاد کند و در نهایت رشد 
کیفی را شاهد باشــیم. در سال جاری قرار است ۱.۷میلیون 
دســتگاه خودرو تولید شود. این حجم از تولید قرار است نیاز 
بازار را به طور کامل پوشــش دهد. با این وجود برای رسیدن 
به این تیراژ، ارز بسیاری باید در اختیار خودروساز قرار بگیرد.
بر اساس گفته های دبیر انجمن خودروسازان، برای این مقدار 
تولید حدود ۹میلیارد دلار ارز احتیاج اســت. تامین به موقع 
ارز و رها شدن از قیمت گذاری دستوری در نهایت به افزایش 
تیراژ خودروهایی خواهد انجامید که کیفیت بالاتری نسبت به 
قبل دارند؛ کیفیتی که در سال های اخیر هرچند رشد داشته 
اما دیگر گزارشــی از آن به دســت مصرف کننده نمی رسد. 
درخصوص وضعیــت صنعت خودرو، تولیــد، ارز موردنیاز و 
همچنین کیفیت خودروها با احمد نعمت بخش، دبیر انجمن 

خودروسازان کشور به گفت وگو پرداختیم.
آیــا بحث افزایش قیمت ها که از یک ماه پیش مطرح بوده، تا 

امروز به نتیجه رسیده است؟
خیر؛ متاســفانه هنوز ابلاغ یا خبری در این خصوص منتشر 
نشــده و همچنان این مســاله در هاله ای از ابهــام قرار دارد 
و تغییری در بحث قیمت خودرو حاصل نشــده اســت. این 
موضوع، واقعا باعث تاسف اســت. چراکه وزیر صمت به طور 
کامل بر تولید و شــرایط آن اشراف دارد. این در حالی است 
که شــورای رقابت، وظیفه قیمت گــذاری را به وزارت صمت 
و ســازمان حمایت محول کرده اســت، اما همچنان در این 
خصوص اقدامی انجام نمی شود. بارها تاکید کردیم آزادسازی 
قیمت خودرو باید انجام شود و در نهایت این اقدام روی یکی، 
دو میلیون نفر تاثیر می گذارد. اما اقلام خوراکی مانند گوشت 
و مرغ و... کــه 8۵میلیون نفر را تحت تاثیر قرار می دهد، هر 
روز دچار افزایش قیمت می شــوند. یعنــی دولت آن قدری 
که روی قیمت خودرو حســاس اســت، روی اقلام خوراکی 

حساسیت ندارد.
به نظر شــما آیا بحث قیمت گذاری از دســت وزیر صمت یا 

دولت هم خارج شده است؟
این طور به نظر می رسد که آقای رئیس جمهور رضایت به این 
کار نمی دهد و وزیر صمت باید از رئیس جمهور اجازه بگیرد. 
درهرحال تاکنون این مجوز صادر نشــده و ممکن اســت به 
دلیــل بحث های اجتماعی و برخی مســائل دیگر فعلا انجام 

نشود.

در این شــرایط و با ادامه زیان در صنعت خودرو، دولت چه 
وظیفه ای دارد؟

بحث ما همین اســت؛ حالا که می خواهنــد به دلالان یارانه 
بدهنــد و رانت بــه جیب این افراد برود، بــه صنعت خودرو 
هــم برای جبران زیان، خســارت پرداخت کننــد. ماده ۹۰ 
اصل ۴۴ قانون اساســی می گوید که اگر دولت به هر دلیلی 
قیمت یک کالایی را کمتر از قیمت تمام شده آن تعیین کرد، 
باید کمک زیان به شــرکت تولیدکننده پرداخت کند. یعنی 
باید به ســهام داران و این دو خودروساز کمک زیان پرداخت 
شــود تا بیش از این متحمل زیان نشوند؛ زیانی که به دلیل 
قیمت گذاری دستوری شکل گرفته است. آن هم در شرایطی 
که تــورم در اقتصــاد همچنان بالا اســت و روند زیان دهی 

روزبه روز افزایش پیدا می کند.
بحث تامیــن ارز برای صنعــت خودرو به کجا رســید؟ آیا 

همچنان مشکل وجود دارد؟
تامین ارز طی هفته های گذشــته با مشــکل مواجه بود. اما 
چند روزی اســت تخصیص ارز برای خودروســازان را آغاز 
کرده اند. امیدواریم این روند تخصیص ارز برای خودروسازان 
ادامه داشته باشد تا بتوانیم کمبود تولید در گذشته را جبران 
کنیــم. هرچقدر روند تخصیص ارز با ســرعت انجام شــده 
و مشــکل نقدینگی سریع تر حل شود، شــاهد رشد تولید و 
ســرعت گرفتن روند تولید خودرو خواهیم بود. امیدواریم با 
بهبود شرایط، روند تولید بیش از پیش افزایش پیدا کند. قطعا 

برای برای افزایش تولید نیازمند تامین مناسب ارز هستیم.
بــرای تحقق هدف تولید ســال جاری مبنی بــر تولید ۱.۷ 

میلیون دستگاه خودرو، چه میزان ارز لازم است؟
اگر حدود ۹میلیارد دلار به خودروسازان داده شود، می توانند 
۱.۷میلیون دســتگاه خودرو در ســال جــاری تولید کنند. 
ایــن عدد نیاز همه خودروســازان چه بخش خصوصی و چه 
ایران خودرو و سایپاســت. در صورت تامیــن این میزان ارز، 
امیدوار هستیم تولید ۱.۷میلیون دســتگاه خودرو در پایان 

سال انجام شود.
روند کیفی تولیدات خودرو در ســال جاری و سال های اخیر 
هم مورد ســوال مخاطبان اســت. چرا گزارش های شرکت 
بازرسی کیفیت و استاندارد ایران ISQI در مورد روند تولید 
و میزان کیفیت محصولات منتشــر نمی شــود؟ آیا کیفیت 

خودروها کاهش پیدا کرده است؟
خیــر؛ کیفیت خودروها کاهش پیدا نکرده اســت. به هرحال 
شرکت ها برای برند خود ارزش و احترام قائل هستند و حاضر 
نمی شــوند روند تولید را به سمتی ببرند که مشتری ناراضی 
باشــد یا افت کیفیت داشته باشند. هرکدام از شرکت ها ده ها 
پروژه ارتقای کیفیت را اجرا می کنند. این در حالی است که 
شرکت هایی مانند ایران خودرو و سایپا در حال زیان هستند. 
با این حال، پروژه های کیفی این شرکت ها تعطیل نشده و هر 

سال بیش از پیش در حال توسعه است.
در گزارش هــای شــرکت بازرســی کیفیــت و اســتاندارد 
ایــران ISQI نکته منفی دیده نشــده اســت. اگر در بحث 
قیمت گذاری دست دو خودروساز بزرگ کشور را باز بگذارند، 
قطعا نتیجه کیفی آن دیده خواهد شــد. البته قیمت گذاری 
دستوری تا اندازه ای روند کیفی سازی را کند کرده، اما هرگز 

متوقف نشده است.
اگر روند کیفی تمام خودروها چه داخلی ها و چه مونتاژی ها 
رو به بهبود است و مشکل خاصی در این زمینه وجود ندارد، 
چرا گزارش کیفی محصولات منتشــر نمی شــود؟ حدود ۲ 
ســال است که اثری از گزارش های شرکت بازرسی کیفیت و 

استاندارد ایران ISQI در فضای عمومی نیست.
این را باید سیاســتگزاران در این خصوص مشخص کنند. اما 
روند کیفی تولیدات تغییری نکرده اســت. ممکن اســت در 
طول ســال یک یا دو نمره منفی گرفته باشــند، اما دوره ای 
بوده و مشــکل برطرف شده است. در مجموع نکات مثبت و 
منفی در گزارش ها وجود دارد، اما مورد حادی نبوده اســت. 
به عنوان مثال، نمره منفی یک شرکت حدود یک صدم درصد 

افزایش پیدا کرده است.
شــرکت هایی هم در لیســت وجود دارند کــه روند مثبت و 
روبه رشــد خود را ادامه داده اند. برخــی خودروهای پرتیراژ 
داخلی هم طی اسفندماه روند مثبتی داشته و به لحاظ کیفی 
رشد کرده اند. برخی خودروهای داخلی هم داریم که تغییری 
به لحاظ کیفی در گزارش های شــرکت بازرســی کیفیت و 

استاندارد ایران ISQI نداشته اند.
درمجموع می توان گفت طی سال گذشته تغییر منفی بزرگی 
در ســطح کیفی محصولات نداشــته ایم و روند متعادل طی 
شــده و تغییرات منفی بســیار اندک و در حد صدم درصد 

بوده است.
آیــا وزارت صمت از خودروســازان برنامــه ای برای کیفیت 

محصولات درخواست کرده است؟
بلــه. وزارتخانه همواره حداقل هایی را بــرای کیفیت تعیین 
کــرده و خودروســاز را موظف می کند که ایــن حداقل ها را 
رعایت کند. یعنی خودروســاز هرسال باید کیفیت تولیدات 
را افزایش دهد و به ســقفی کــه وزارت صمت تعیین کرده 

دست پیدا کند.
درصورتی که شــرکتی به لحاظ کیفیت نمره خوبی به دست 
نیاورد و به اصطلاح منفی شــود، وزارتخانه چه واکنشی باید 

نشان دهد؟
قاعدتــا باید گزارش های کیفی خودروها را منتشــر کنند تا 
مردم بدانند که آیا این خودرو یا خودروساز، دنده عقب رفته 
اســت یا خیر. اما اگر در بحث ایمنی خودروها ایرادی مطرح 
شود، دیگر شماره گذاری انجام نخواهد شد. یعنی اگر به لحاظ 
کیفی شرایط به سمتی برود که ایمنی را تهدید کند، خودرو 
شــماره گذاری نمی شــود. اما اگر بحث ایمنی نباشد و صرفا 
موارد کیفی باشــد، وزارتخانه به شــرکت تذکر می دهد و در 
نهایت اطلاع رسانی می کند تا خریداران هنگام خرید محصول 
دقت لازم را داشــته باشند. همچنین وزارتخانه ممکن است 
ارز به خودروســاز ندهد تا زمانی که آن مشــکل را برطرف 
کند. درمجموع وزارت صمت ابزارهای مختلفی برای نظارت 
و تقویت کیفی خودروها در اختیار دارد که بســته به شرایط 

از آن استفاده می کند.
آیا در گزارش های جدید ســتاره ها به طور کامل حذف شده 

است؟
بله؛ دیگر ســتاره بندی انجام نشده و محصولات امتیازبندی 

می شوند.

ایجاد ساختار مدیریت کیفیت در لجستیک و خدمات صنعتی

محمد شــفیعی  نژاد، معاون بازاریابی و فــروش و محمدرضا 
هادی  نژاد، مدیــر ارتباط با مشــتریان ایران خودرو به صورت 

تلفنی پاسخگویی به سوالات مردم را بر عهده داشتند
مدیران ارشــد گروه صنعتی ایران خودرو روز گذشته یک شنبه 
۲۳ اردیبهشــت ماه از ســاعت ۹ تــا ۱۱، از طریــق ســامانه 
الکترونیکی ارتباط مردم و دولت )ســامد(، پاسخگوی سوالات 
مــردم و مخاطبان خود بودنــد. در این برنامــه ارتباطی که 
در راســتای اجرای طرح تکریم ارباب رجوع وزارت کشــور و 
اســتانداری تهران به اجرا درآمد، هم وطنان می توانســتند در 
زمان یادشــده با تماس با شــماره تلفن ۱۱۱ نســبت به طرح 

سوال و درخواست خود اقدام کنند.
محمد شــفیعی نژاد، معــاون بازاریابی و فــروش و محمدرضا 
هادی نــژاد، مدیر ارتباط با مشــتریان ایران خــودرو به صورت 

تلفنی پاسخگویی به سوالات مردم را بر عهده داشتند.
گروه صنعتی ایران خودرو علاوه بر استماع نظرات برون سازمانی 
به ویژه دیدگاه های مشــتریان، در راســتای همکاری با وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در زمینه منابع انســانی و با توجه 
به اهمیت مقوله پیشنهادها، در سال گذشته ۵۱هزار پیشنهاد 
را در سامانه پیشنهادهای خود به ثبت رساند که از این تعداد، 
۲۷هزار پیشــنهاد تایید شــده اند و بخش زیادی از آن ها اجرا 

شده و مابقی نیز در حال اجرا است.
علی اکبر مرادعباسی، معاون توسعه منابع انسانی ایران خودرو 

در این خصوص گفت: »در ســال گذشــته 8۱ پروژه از سوی 
کارکنــان گروه صنعتــی ایران خودرو به جشــنواره امتنان از 
نخبگان جامعه کار و تولید استان تهران ارائه شد که دو پروژه 
از آن هــا به عنوان پروژه های منتخب در اســتان تهران معرفی 
شد. در سی وپنجمین جشنواره امتنان از نخبگان جامعه کار و 
تولید که امسال برگزار شد نیز تعداد پروژه های کارکنان گروه 
صنعتــی ایران خودرو افزایش دوبرابری داشــت و از این تعداد 

پنج پروژه به عنوان پروژه های برتر انتخاب شد.«
گفتنی است؛ در جشنواره امتنان امسال که پنجم اردیبهشت ماه 
امسال برگزار شد، از ۱۱ پروژه برتر استان تهران، پنج پروژه به 
گروه صنعتی ایران خودرو اختصاص یافت که به تفکیک، سهم 
شرکت مهندســی خدمات صنعتی ایران خودرو )ایسیکو( یک 

پروژه و سهم شرکت ایران خودرو چهار پروژه است.
در حاشــیه این جشنواره نیز نمایشگاه تخصصی پیشنهادهای 
کارکنان ایران خودرو برپا و پیشــنهادهای کارکنان این گروه 

صنعتی ارائه شد.
یکی از مواردی که با تســریع در فرایندهــای حمل منتج به 
تولید محصول و نیز حمل خودروهای آماده تحویل، درنهایت 
به رضایت مشتریان می انجامد، اجرای پروژه های زیرساختی و 

توسعه ای در حوزه لجستیک است.
مدیرعامل شــرکت مهندســی خدمات صنعتــی ایران خودرو 
)ایســیکو( گفــت: »برای ایجــاد فرآیندهای کیفی، توســعه 

سیستم های کیفی، طرح نظارت سه سطحی و استانداردسازی 
ناوگان های حمل، در سال جاری هفت پروژه زیرساختی و ۱۴ 

برنامه و پروژه توسعه اجرا می شود.«
حســین محمدی با بیــان این که هلدینگ ایســیکو، ارتقای 
کیفیت در ارائه تمام خدمات چندوجهی، صنعتی و لجستیکی 
را محــور فعالیت های خود قرار داده اســت، افزود: »به منظور 
توســعه پایدار کیفیت خدمات و با هدف تســریع و تمرکز در 
ارتقا و استمرار بهبود کیفیت، ساختار مدیریت کیفیت با تیمی 
متخصص و مجرب برای اولین بار در صنعت خودرو کشــور در 

این شرکت ایجاد شد.«
وی افزود: »از دســتاوردهای کلان و مــورد انتظار برنامه های 
امسال می توان به ارتقای تضمین کیفیت خدمات لجستیکی، 
کاهش و بهینه سازی هزینه های کیفی لجستیک، کاهش زمان 
انتظار تحویل کالا اعم از ورق، قطعه، بدنه رنگ شده، خودرو و 

کاهش توقفات ناشی از خدمات لجستیکی اشاره کرد.«
محمدی با اشاره به فعالیت هایی که در راستای ارتقای کیفیت 
خدمات در سال ۱۴۰۲ در این شرکت انجام شده است، گفت: 
»ســال گذشته چشــم انداز و نقشــه راه کیفیت در شش گام 
طراحی شــد که پیرو آن برنامه ها و پروژه های زیرساختی نیز 
تعریف و اجرایی شد.«وی ادامه داد: »به منظور رشد متوازن و 
حرکت به سمت تعالی، به صورت مستمر عارضه ها و نقاط قابل 
بهبود را شناســایی کرده و پروژه های کیفی را بر اســاس آن 

برنامه ریزی و عملیاتی می کنیم.«
گفتنی است؛ شــرکت ایســیکو به عنوان متولی ارائه خدمات 
متنوع و گسترده لجستیکی در صنعت خودرو کشور خدماتی 
نظیــر حمل ونقل ریلــی، هوایی، دریایی و جــاده ای و... را به 
شــرکت های بزرگ صنعتی ارائه می دهد. از دیگر فعالیت های 
این شــرکت می توان به خدمات متنوع فنی و تخصصی نظیر 
انبارداری و سنکرون، کراس داکینگ )انبار عبوری(، تعمیرات 
و نگهداری تجهیزات ســبک و ســنگین لجستیکی، طراحی، 

ساخت و مدیریت گردش پالت )ظروف حمل( اشاره کرد.
به موازات این اقدامات و دستاوردها، مدیرعامل شرکت مهرکام 
پارس )زیرمجموعه گروه صنعتی ایران خودرو( از شروع پروژه 
تولید دسته سیم خودرو در سایت مهرکام پارس کرمانشاه خبر 
داد و گفــت: »این اقدام با همکاری شــرکت الکتریک خودرو 
شــرق)EKS( صورت خواهد گرفت.«علی ارضی فرد، با اشاره 
به پیشرفت ۹۰ درصدی تولید اقلام پلیمری محصول »ری را«، 
عنوان کرد: »راه اندازی ۵۰۰ عــدد قالب های پلیمری و فلزی 
داخلی و خارجی پروژه ری را، طراحی و راه اندازی خط اتوماتیک 
دوخت نایلون، طراحی و ســاخت دستگاه پانچ دومنظوره سپر 
جلو دنا با اســتاندارد عابر پیاده و اســتفاده از تکنولوژی های 
در   Miling-RHCM-Laminiation ازجملــه  بــه روز 
طراحی و تولید داشــبورد خودرو ری را، ازجمله فعالیت هایی 

است که در شرکت مهرکام پارس انجام می شود.«

چهار شنبه 9  خرداد ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : ۴9۶9
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نوشیدن چای تا چند فنجان مجاز است؟

مصرف بیش از ۵ فنجان در روز به دلیل مقدار بالای کافئین می تواند مشکلاتی را برای افراد ایجاد کند، 
که مهم ترین آن، ایجاد کم خونی است.

 یک اســتکان چای شــیرین در کنار نان و پنیر نوستالژی فراموش نشدنی است که با توجه به تغییر در 
ذائقه مردم، هنوز هم افراد زیادی نوشــیدن آن را برای صبحانــه انتخاب می کنند. پذیرایی از مهمان، 
رفع خستگی و تشنگی مواردی هستند که مصرف بالای این نوشیدنی را در بین افراد زیادی می طلبد. 

جالب اســت بدانید با همه طرفدارانی که این نوشــیدنی در بین ایرانیان دارد، ترک ها در نوشیدن آن 
پیشتاز هستند. کشور ترکیه براساس گزارش های جهانی بیشترین مصرف چای را در جهان دارد. کشور 

ما بعد از کشورهای ایرلند و انگلستان در جایگاه چهارم از نظر نوشیدن چای قرار دارد.
این که نوشــیدن چای از چه زمانی در میان ایرانیان باب شــده است زمان دقیق آن مشخص نیست، 
اما کشــت آن در ایران از ســال ۱۳۱۴ هجری قمری آغاز شد. محمدمیرزا کاشف السلطنه که به عنوان 
ژنرال کنسول ایران در هند بود در بازگشت از این کشور چند بوته این گیاه را با زحمت فراوان به ایران 
آورد. او با توجه به مطالعاتی که درباره آن انجام داده بود، شهر لاهیجان را برای کشت آن انتخاب کرد. 
این شــهر هنوز هم مرکز اصلی کشــت چای سیاه و سبز در ایران است و چای آن متقاضیان زیادی در 

سراسر کشور دارد.
آنتی اکســیدان های موجود در چای می تواند احتمال ابتلا به بســیاری از بیماری ها را کاهش دهد. این 
نوشیدنی می تواند خاصیت ضد سرطانی داشته باشد. همچنین می تواند باعث سلامت قلب و عروق شود. 

کافئین موجود در چای هم می تواند متابولیسم بدن را بالا ببرد.
برخی مطالعات نشــان می دهند مصرف متعادل چای می تواند خطر ابتلا به دیابت را کاهش دهد. البته 
این نکته باید مورد توجه قرار گیرد که تمام فوائد چای در صورتی اســت که چای به مقدار کافی و با 
رنگ مطلوب اســتفاده شود.بهترین زمان برای نوشیدن چای حدود یک ساعت قبل از غذا و یک و نیم 
تا دو ســاعت بعد از غذا اســت. چرا که کافئین و تئین موجود در چای مانع جذب آهن غذا می شود به 

خصوص غذاهایی که حاوی آهن بالایی هستند.
بهتر اســت رنگ چای خیلی پررنگ و تیره نباشــد. چرا که در برخی از افراد ممکن است باعث افزایش 
مشــکلات گوارشی و ناراحتی معده شود. معمولا زمان دم کشیدن چای بین ۵ تا ۱۰ دقیقه است، زمان 
طولانی تر از این می تواند رنگ چای را تیره کند. از طرفی اگر چای خیلی کمرنگ باشد، خاصیت آنتی 

اکسیدانی خود را از دست می دهد.
کســانی که نمی خواهند چای آن ها کافئین زیادی داشته باشد، می توانند قبل از دم کردن چای، آن را 
چند دقیقه در آب بخیســانند این عمل باعث می شــود که مقدار کافئین چای کاهش پیدا کند. بعضی 
از افراد مخصوصا در اولین ســاعات شب نگران بی خوابی هســتند، مصرف چای به این شیوه می تواند 
مقداری این اثر را کم کند.در کودکانی که عادت به مصرف چای دارند بهتر است چای خیلی کم رنگ 
باشــد. یکی از مشکلاتی که می تواند نوشیدن چای برای بچه ها ایجاد کند این است که این چای حتما 
باید یک چیز شیرین مصرف شود. این موضوع می تواند باعث چاقی در بچه ها شود.یکی از نوشیدنی های 
ســالمی که می تواند همراه صبحانه جایگزین چای شــود، شیر است. مخصوصا در فصول سرد سال اگر 
بخواهیم یک نوشــیدنی گرم برای آن ها داشته باشیم، می توانیم از شیر استفاده کنیم. در تابستان هم 
می توانیم آب میوه هایی مختلف را به عنوان نوشیدنی برای کودکان استفاده کنیم. اما مقدار آن ها را هم 

باید کنترل کنیم تا باعث چاقی در کودکان نشود.
 چای به عنوان یک ماده انرژی زا و هوشیارکننده هنگام صبح می تواند نوشیدنی مناسبی باشد تا افراد 
بتوانند با تمرکز بیشتری مشغول به کار شوند. نوشیدن چای همراه صبحانه یک عادت قدیمی برای ما 
ایرانی هاســت. شاید از نظر بسیاری از مردم این نوشیدنی به دلیل خاصیت انرژی زایی، افزایش تمرکز  
و از بین بردن حالت خواب آلودگی برای صبح مناسب هست.  اما بهتر هست همراه صبحانه هایی مثل 
عدسی، کله پاچه و زبان و مواردی از این قبیل که حاوی آهن هستند به خصوص چای پررنگ استفاده 

نکنیم تا آهن موجود در این غذاها کاملا جذب شود.

خبر

معاون درمان وزارت بهداشت اعلام کرد

درمان رایگان مصدومان تصادفی 
معاون درمان وزارت بهداشــت ضمن اشــاره به 
درمان رایگان مصدومــان تصادفات از محل ۱۰ 
درصد حق بیمه شــخص ثالث، در عین حال از 
پرداخت ناقــص این اعتبار از ســوی بیمه های 
تجــاری انتقاد کــرد و گفت: بیمــه مرکزی در 
این باره قول پیگیری داده و امیدواریم کســری 
هزینه ای وزارت بهداشــت در این زمینه سریع تر 

جبران شود.
دکتــر ســعید کریمی، دربــاره درمــان رایگان 
مصدومان تصادفات و چگونگی تامین منابع آن، 
گفت: مشــخص اســت که اعتبار درمان رایگان 
مصدومان تصادفات از محل ۱۰ درصد حق بیمه 
شــخص ثالث تامین می شود که متاسفانه کامل 
پرداخت نمی شود و وزارت بهداشت در این زمینه 

دچار کسری هزینه ای است.
وی در این باره افزود: سال گذشته در این زمینه 
هشــت همت )8 هزار میلیارد تومــان( بودجه 
مصوب شــد که دو همت آن برای تملک دارایی 
و شــش همت هم هزینه ای بود؛ اما نهایتا آنچه 
که به وزارت بهداشــت از این محل تحویل داده 
شد ۳.۲ همت بود که در این باره به دستگاه های 

مسوول هم اعتراض خود را اعلام کرده ایم.
کریمی همچنین ادامه داد: تعداد وســایل نقلیه 
بین ۲۴ تا ۳۰ میلیون دســتگاه عنوان می شود 
و حق بیمه شــخص ثالث هم که بالای چهار تا 
پنج میلیون تومان اســت؛ بنابراین با محاسبه ای 
ســاده، عدد مربوطه مشخص می شود. برآورد ما 
آن اســت که این مبلغ حدود ۱۰۰ همت باشــد 
کــه ۱۰ درصــد آن باید جهت درمــان رایگان 
مصدومان تصادفات به وزارت بهداشــت تحویل 
شود؛ بنابراین ۱۰ همت از این ۱۰۰ همت، سهم 
وزارت بهداشت اســت. با توجه به آمار تصادفات 
در کشــور نیز مشخص اســت که با ۳.۲ همت 
نمی توان کار درمان مصدومان ســوانح ترافیکی 

را پیش برد.
وی در این باره به ایسنا افزود: هزینه های ما برای 
درمان رایگان مصدومان ترافیکی در سال ۱۴۰۲ 
)طی ۱۰ ماه اول ســال گذشــته( بالغ بر 6هزار 
میلیــارد تومان بوده اما پولــی که در این زمینه 
به ما پرداخت شــده بالغ بر ۳.۲ همت بوده است 
و همیــن موضوع هم باعث ایجاد کســری برای 

وزارت بهداشت است.

برابری کیفیت داروهای ایرانی با انواع خارجی

تجهیز بیمارستان های تازه تاسیس با تجهیزات پزشکی ایرانی

رئیس هیات مدیره ســندیکای تولیدکنندگان مواد 
دارویی تاکیــد کرد: داروی تولیدی شــرکت های 
ایرانــی از نظــر کیفیت با داروهــای خارجی هیچ 
تفاوتی ندارد و هیچ پژوهشــی در سطح دنیا وجود 
نــدارد که کیفیت داروی ایرانی را زیرســوال برده 

باشد.
 فرامرز اختراعی - رئیس هیئت مدیره ســندیکای 
تولیدکنندگان مواد دارویی، شیمیایی و بسته بندی 
دارویی در نشســت خبری ششــمین نمایشــگاه 
»فارمکس« که عصر امروز، ۲۴ اردیبهشــت برگزار 
شــد، اظهار کرد: هنگامی که سخن از صنعت دارو 
و تامیــن مواد اولیه دارو به میــان می آید مباحث 
مختلفــی در این حــوزه مطرح می شــود. موارد 
متعــددی مانند تغییــر قیمــت ارز، اجرای طرح 
دارویار، تامین نیازهای اولیه، تغییرات در ســازمان 
غذا و دارو، تغییرات در وزارت صمت و دیگر مسائل 

در صنعت دارو اثرگذار است.
وی بــا بیان اینکه ششــمین نمایشــگاه فارمکس 
در ســال جاری برگزار می شــود، افزود: برگزاری 
نمایشــگاه فارمکس فرصت مغتنــم برای صنعت 
دارویی کشــور به حســاب می آید. برگــزاری این 
نمایشــگاه می تواند فرصت مغتنمــی برای جذب 
چهره های علمی و تنظیــم مختصات حوزه پایدار 

صنعت دارویی کشور باشد.
او با اشاره به فعالیت شــرکت های چند ملیتی در 
حــوزه صنعت دارویی کشــور گفت: آمــار و ارقام 
بیانگر این اســت که حدود یک و نیم میلیارد دلار 
طی دو سال گذشته برای واردات دارو هزینه شده 
اســت. اگر هزینه ارزی داروهای وارداتی کشــور 
طی دو ســال گذشــته را با دلار 6۰ هزار تومانی 
محاســبه کنیم باید گفت ۹۰ هزار میلیارد تومان 
برای واردات دارو هزینه کرده ایم؛ این در حالیست 
کــه 8۰ درصد از بــازار دارویی کشــور در اختیار 
شرکت های فراملیتی قرار دارد و فقط ۲۰ درصد از 

آن شرکت های تولیدکننده داخلی است.
اختراعــی با انتقــاد از قیمت داروی شــرکت های 
چند ملیتــی گفت: گاهی اوقــات، قیمت یک دارو 
که توسط شــرکت های چند ملیتی تولید می شود 
حدود ۲۰ برابر داروی مشابهی است که توسط یک 
شــرکت داخلی تولید می شود. این درحالیست که 
داروی تولیدی شــرکت های ایرانی از نظر کیفیت 

با داروهای خارجی هیچ تفاوتی ندارد و اظهار نظر 
درباره کیفیت دارو مســتلزم ارائه مستندات است. 
هیچ پژوهشی در سطح دنیا وجود ندارد که کیفیت 

داروی ایرانی را زیرسوال برده باشد.
اختراعی دربــاره جایگاه ایــران از منظر تولیدات 
دارویی نیز گفت: ایــران در منطقه از منظر تولید 
دارو در بالاتریــن جایــگاه قــرار دارد و در منطقه 
هیچ کشوری از منظر تولید دارو و مواد اولیه دارویی 

در جایگاه ایران قرار ندارد.
وی درباره وضعیت تولید داروهای درمان ســرطان 
در کشــور نیز گفــت: ایران در حوزه مــواد موثره 
دارویی از شــرایط بســیار مطلوبی برخوردار بوده 
و رشــد خوبی در این حوزه حاصل شــده است. بر 
اساس آخرین برآوردهای انجام شده که مربوط به 
سال ۱۴۰۱ اســت، حدود ۷۲ درصد از مواد اولیه 
داروها در کشــور تولید می شــود. همچنین ۱۰۰ 
درصد بســته بندی داروها در کشور انجام می شود. 
آمــار و ارقام مربوط به ســال ۱۴۰۲ طی چند ماه 

آینده اعلام می شود.
در ادامــه شــهریار امیــدوار - عضــو هیات مدیره 
ســندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، شیمیایی 
و بســته بندی دارویی در این نشست گفت: صنعت 
مواد اولیه دارویی، اولین ایســتگاه در تولید دارو به 
حســاب می آید و از اصالت فراوانی برخوردار است 
و صنعــت دارو می تواند موجب ارزآوری و رشــد 

اقتصادی کشور شود.
عضو هیئت سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، 

شیمیایی و بســته بندی دارویی اظهار کرد: نیروی 
انســانی در دنیای امروز از محورهای اصلی توسعه 
به حســاب می آید. نه تنها نیروی انسانی بلکه مواد 

اولیه نیز جزو محورهای اصلی توسعه هستند.
امیــدوار درباره اســتاندارد USP ایران نیز گفت: 
استاندارد USP از ســطح بسیار بالایی برخوردار 
است و هیچ متخصص و شرکتی در جهان نمی تواند 
این استاندارد را زیرســوال برد. داروهای ایرانی از 

استاندارد USP برخوردار هستند.
همچنین محمدرضا موســوی - عضو هیات مدیره 
سندیکای تولیدکنندگان مواد دارویی، شیمیایی و 
بسته بندی نیز در این جلسه گفت: داروهایی که در 
کشور تولید می شود باید اثرگذاری بالا داشته باشد. 
موضوع کیفیت داروهای داخلی و خارجی بســیار 
مطرح است اما کیفیت داروهای تولید داخلی مانند 

داروهای خارجی است.
وی ادامه داد: بررســی ها بیانگر این است که کشور 
ترکیه سالانه ۲۲ میلیارد دلار برای واردات دارو ارز 
تخصیــص می دهد اما میزان ارزی که ما اختصاص 

می دهیم حدود ۴ میلیارد دلار است.
وی با بیان اینکه قیمت داروی ایرانی ارزان اســت، 
گفت: به طور مثال قیمت یک شــربت در کشــور 
حدود ۲۰ هزار تومان اســت اما قیمت یک مکمل 

حدود ۱۳۰ هزار تومان است.
 هنگامی که میزان قیمت یک دارو مناســب نباشد 
توجیهــی از منظر اقتصادی بــرای تولید آن وجود 

ندارد.

رئیس ســازمان غذا و دارو گفت: یکی از افتخارات 
ما این اســت که در حال حاضر بخــش زیادی از 
بیمارستان های تازه تاســیس با تجهیزات پزشکی 

تولید داخل تجهیز می شود.
دکتر سید حیدر محمدی در نشست خبری بیست و 
پنجمین نمایشگاه تجهیزات پزشکی، دندانپزشکی، 
دارویی و آزمایشــگاهی ایران هلث اظهار کرد: این 
نمایشــگاه رویدادی برای گردهمایی جمع بزرگی 
از تولیدکنندگان تجهیزات و ملزومات پزشــکی و 
محیطی برای رقابــت و عرضه محصولات ایرانی به 

مراکز فعال ارائه دهنده خدمات سلامت است.
وی افزود: در حوزه تجهیزات و ملزومات پزشــکی 
شــرایط رو به  رشد اســت و در چند ســال اخیر 
محصــولات جدیدی در حوزه دارو، طب ســنتی و 

تجهیزات ملزومات پزشکی تولید کرده ایم.
محمدی با اشــاره بــه وجود ۱۷۰۰ شــرکت در 
حوزه تجهیــزات و ملزومات پزشــکی عنوان کرد: 

۴۰۰ شــرکت از این تعداد، دانش بنیان هســتند و 
در حــوزه تجهیزات و ملزومــات فعالیت می کنند؛ 
ایــن شــرکت ها ضعف   هرچنــد کوچک بــودن 
محسوب می شوند؛ اما با ادغام با یکدیگر می توانند 
توانمندتر شــوند. البته معاونت علمــی و فناوری 
ریاســت جمهوری و صندوق نوآوری و شکوفایی در 

این حوزه به فعالان کمک کرده اند.
معاون وزیر بهداشــت با تاکید بر اینکه شرکت های 
دانش بنیان توان تبدیــل ایده به محصول را دارند، 
گفت: باید به شــرکت های دانش بنیان کمک شود 
تا بتوانند ایده های خود را به محصول تبدیل کنند؛ 
بخش زیادی از نیازهای ما همین ایده هایی اســت 
که بعضاً به محصول تبدیل نمی شــوند؛ درحالی که 
با ادغــام صنعت و پژوهــش می توانیم محصولات 

موردنیاز کشور را تامین کنیم.
وی خاطرنشــان کــرد: در ایام کرونا بــرای تامین 
ونتیلاتور با ســختی های بسیاری مواجه بودیم؛ اما 

در حال حاضر به یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان 
ونتیلاتور حتی به اروپا تبدیل شده ایم.

محمدی ادامه داد: تولید سی تی اسکن، اکسیژن ساز 
و محصــولات دیگــر و صادرات آن به کشــورهای 
مختلف و ورود بعضی از شــرکت ها به حوزه تولید 
دســتگاه ام آرآی از دســتاوردهای حوزه تجهیزات 

پزشکی است.
وی بــا اشــاره به چالش هــای پیــش روی حوزه 
تجهیزات پزشــکی اظهار کــرد: نقدینگی یکی از 
مهم تریــن موضوعات این حوزه اســت که باهمت 
ســازمان برنامه بودجه در روزهای اخیر مقرر شــد 
اعتبارات مناســبی به تامین اجتماعی داده شود تا 
بتواند بدهی خود را به مراکز درمانی پرداخت کند.
معــاون وزیر بهداشــت افــزود: در حــال حاضر 
مطالبات شــرکت های حوزه تجهیزات و ملزومات 
پزشــکی تامین نقدینگی است؛ شرکت های بزرگ 
بــا صادرات خوبی که دارنــد می توانند نیاز خود را 
در حــوزه نقدینگی تامین کنند، بر همین اســاس 
تلاش می کنیم که تولیدکنندگان بیشتری به حوزه 
صادرات ورود کنند، همچنین در حاشیه نمایشگاه 
جلساتی برای توسعه صادرات با شرکت ها خواهیم 

داشت.
وی تصریــح کرد: در کنار جهــش تولید در حوزه 
تجهیزات پزشــکی موضوع صادرات نیز باید توسعه 
پیدا کند. امروز از افتخارات ما تجهیز بیمارستان های 
تازه تاســیس بــا تجهیــزات تولید داخل اســت. 
خوشبختانه روند تولید در حوزه تجهیزات پزشکی 
رو به  رشــد اســت و امیدواریم که در سالیان آتی 
بتوانیم در حوزه تجهیزات پزشــکی به خودکفایی 
برســیم و معتقدیم یکــی از ابزارهــای مهم برای 
رسیدن به این هدف توسعه صادرات است.محمدی 

ادامــه داد: از جمله اقدامات صورت گرفته در حوزه 
تجهیزات پزشکی اعطای سیاست های بلندمدت به 
شرکت ها، تخصیص ارز موردنیاز شرکت ها با کمک 
بانک مرکزی و پیگیری سازمان غذا و دارو و تلاش 
این ســازمان برای تامین نقدینگی و با کمک بانک 

مرکزی برای اخذ تسهیلات ریالی بوده است.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاران در خصوص حذف 
ارز ترجیحی حوزه تجهیزات و ملزومات پزشــکی 
خاطرنشــان کرد: تصمیم این موضوع باید توســط 
ستاد تنظیم بازار صورت گیرد؛ اما مبنای پرداختی 
مردم؛ مانند حــوزه دارو حتی در صورت حذف ارز 

۴۲۰۰ تومانی تغییری نخواهد کرد.
در ادامه دکتر اســحاق عامری - معاون فنی اداره 
کل تجهیزات پزشــکی ســازمان غذا و دارو گفت: 
نمایشــگاه ایران هلث برای متولیــان، قانونگذاران، 
ســرمایه گذاران و مصرف کنندگان جلوه گاه قدرت 

حوزه سلامت برای دنیاست.
وی گفت: در روز افتتاحیه نمایشــگاه )شــنبه ۲۹ 
اردیبهشت ماه( از بیش از ۱۵ محصول دانش بنیان 
و فناور که برای اولین بار در کشــور تولید شده اند، 
رونمایی می شود.وی در ادامه صحبت هایش گفت: 
در برنامــه داریم که حداقــل ماهانه پنج محصول 
جدید در اســتان ها رونمایی شود و ماهانه حداقل 
یک کارخانــه نیز در حوزه تجهیزات پزشــکی در 

کشور اضافه شود.
عامری با بیان اینکه ســال گذشــته در نمایشگاه 
از آمارنامــه و کتابچــه اولویت هــای تولید داخل 
رونمایی شــد، ادامه داد: مجموعه وزارت بهداشت 
بحث رگولاتــوری، قانونگذاری و صدور مجوز را در 
محصولات ســلامت و از جمله تجهیزات پزشــکی 
انجام می دهد. در این راستا ارزیابی بالینی تجهیزات 

در معاون درمان صورت می گیرد و نهایتا هم صدور 
مجوز با اداره کل تجهیزات پزشــکی اســت و ما از 

توان کارشناسی تمام نهادها استفاده می کنیم.
وی همچنین در پاسخ به سوالی درباره برون سپاری 
موارد و تفویض اختیار، گفت: حتما تفویض اختیار 
به دانشــگاه هایی که ظرفیــت آن را دارند، صورت 
می گیرد امــا قبل از آن حتما ظرفیت دانشــگاه و 

مسیر مربوطه را ارزیابی می کنیم.
عامــری همچنین دربــاره زمان مورد لــزوم برای 
صدور مجوز گفت: عمده مســیر تولیدکنندگان در 
آزمایشــگاه ها می گذرد و لازم است که پارک علم 
و فنــاوری در این زمینه به کمــک تولید بیاید. در 
مجموع صدور مجوز در اداره کل تجهیزات پزشکی 

چندان به طول نمی انجامد.
معاون فنی اداره کل تجهیزات پزشــکی ســازمان 
غــذا و دارو همچنین در پاســخ به ســوالی درباره 
آمــار صــادرات تجهیزات پزشــکی و ارز آوری آن 
برای کشور، گفت: میانگین صادرات طی سال های 
گذشــته حدود ۲۴ تا ۳۰ میلیون دلار بوده است. 
یکی از مســایل اثرگذار در صادرات، نیاز بازار است 
و با توجه به نیاز کشــور، بســیاری از شــرکت ها 
ترجیح شــان آن اســت که فروش داخلی داشــته 
باشند. در مجموع در ســال های گذشته هر کاری 
که برای افزایش صادرات بوده، انجام داده ایم و لازم 
است برای بازاریابی و افزایش میزان صادرات تلاش 
بیشتری شود.وی همچنین گفت: تعداد شرکت های 
تولیدکننده هر ساله زیاد می شود و بر همین اساس 
هم سالانه از میزان ارز تخصیصی به واردات کاسته 
می شــود. در حــال حاضر نیز بیــش از ۷۰ درصد 

حجمی نیاز بازار در داخل کشور تولید می شود.
عامری همچنیــن ارزش بازار تجهیزات پزشــکی 

کشور را حدود ۳ میلیارد دلار اعلام کرد.
همچنیــن مهنــدس صفاری نیا - رییس شــورای 
سیاســتگذاری ایران هلث و رییــس پارک فناوری 
پردیس نیز با اشــاره به ماموریت هــای این پارک 
فنــاوری، گفــت: در ســال های اخیــر ظرفیــت 
شــرکت های دانش بنیان بســیار بالا رفته است و 
هر چه این شــرکت ها در عرصه بین المللی تقویت 
شــوند، مورد نیاز و ضرورت کشــور است. یکی از 
ظرفیت های این موضوع بحث فعالیت نمایشگاه ها و 
رویدادهاست و در همین راستا هم نمایشگاه ایران 

هلث مورد مذاکره قرار گرفت.
وی با اشــاره بــه اهداف نمایشــگاه ایــران هلث 
ادامــه داد: به جهت آنکه نمایشــگاه ایران هلث به 
نمایشــگاه واقعی حوزه سلامت کشور تبدیل شود، 
باید حضور حداکثری شــرکت ها را داشــته باشیم. 
حضور حداکثری شــرکت های خارجی و همچنین 
بازدیدکنندگان خارجی با هدف صادرات محصولات 
کشورمان، از دیگر اهداف برگزاری نمایشگاه ایران 
هلث اســت.صفاری نیا بر لزوم تقویت تعاملات بین 
بخش خصوصی و دولت تاکید کرد و افزود: نگاه به 
فناوری های حوزه ســلامت، رفع دغدغه های کسب 
و کار و نگاه به نیازهای حوزه ســلامت و ...از جمله 
مباحثی اســت که همه ساله در برگزاری نمایشگاه 
ایران هلث مــد نظر قرار می گیــرد.وی همچنین 
گفت: بزرگ شــدن نمایشــگاه نســبت به سنوات 
قبــل، ابعاد ملی و بین المللی آن و همچنین حضور 
بیشتر شرکت های دانش بنیان و مباحث مرتبط با 
تبادل فناوری از جمله دیگر مباحثی اســت که در 
بیست و پنجمین دوره نمایشگاه تجهیزات پزشکی، 
دندانپزشــکی، دارویی و آزمایشگاهی ۱۴۰۳ مورد 

توجه قرار گرفته است.

ارتقای سلامت نوزادان و کودکان با اجرای برنامه واکسیناسیون پنوموکوک و روتاویروس

رییس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده و 
مدارس وزارت بهداشت با اشاره به رونمایی از 
برنامه واکسیناسیون پنوموکوک و روتاویروس، 
تاکید کــرد: اجــرای برنامه واکسیناســیون 
کشوری در حوزه نوزدان و کودکان در جهت 

حفظ و ارتقای سلامت آنان اجرا می شود.
 دکتر صابر جباری با اشاره به تمرکز این مرکز 
بر باروری ســالم و موالید سالم، اظهار داشت: 
باید حیات سالمی را برای نوزادان بعد از تولد 

رقم بزنیم.

وی با اشــاره به میزان مرگ و میر موالید در 
قبل از انقلاب، خاطرنشان کرد: در دوران قبل 
از انقــلاب و اوایل انقــلاب میزان مرگ و میر 
موالید بسیار بالا بود که با اقدامات موثری که 
بعد از انقلاب صورت گرفت، این شــاخص به 

طرز چشمگیری کاهش یافت.
رییس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده 
و مدارس وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی در بخش دیگری از ســخنان خود 
درمــان رایگان کودکان زیر ۷ ســال را مورد 

اشــاره قرار داد و گفت: ایــن اتفاق خوب در 
حالی در کشــور در حال رخ دادن اســت که 
ما شــاهد قتل عــام بی رحمانه کــودکان و 
مادران فلســطینی در نوار غزه توســط رژیم 
 کودک کش، غاصب و منحوس صهیونیســتی 

هستیم.
بنابر اعلام وزارت بهداشت، جباری با بیان این 
که امروز مدعیان دموکراسی و تمدن غرب نزد 
همه مردم جهان رســوا شده اند؛ چرا که نسل 
کشی در غزه و فلسطین اشغالی نشان داد که 

آنها بویی از انســانیت نبــرده اند، تاکید کرد: 
با افتخار اعلام مــی کنیم امروز در جمهوری 
اســلامی خدمات رایگان بهداشــت و درمان 
به کودکان زیر هفت ســال اجرایی شــده و 
این گامی بلند برای حفظ و ارتقای ســلامت 
جوانی جمعیت است چرا که عمده آسیب ها 
در دوران کودکــی و نوزادی اتفاق می افتد و 
اگر بتوانیم ســلامت کــودکان را حفظ کرده 
و ارتقا ببخشیم، ســرمایه بزرگی برای آینده 

کشور خواهد بود.
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تداوم تثبیت قیمت نفت در آستانه نشست اوپک پلاس مناطق نفت خیز جنوب، پرچمدار بومی سازی صنعت نفت ایران

نقش خاورمیانه در نوسان قیمت های گاز جهان
خبر

خبر

معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی:

صادرات محصولات دانش بنیان در سال ۱۴۰۲ به ۲.۵ میلیارد دلار رسید

معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری گفت: براساس آمار گمرک، 
مقدار صادرات محصولات دانش بنیان در سال ۱۴۰۲ به ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار رسید.

به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، جواد مشایخ با اشاره به مهم ترین 
اقدام ها در حوزه دانش بنیان در طول دولت ســیزدهم گفت: علم و فناوری باید در مســیر خلق ارزش، 
ثروت و انتفاع برای آحاد جامعه به  کار گرفته شود. عملیاتی کردن این مهم، شجاعت بسیاری می طلبید، 
زیرا ما کشــوری مبتنی بر منابع هستیم و بیش از ۱۰۰ سال است که استخراج و فروش نفت به رکن 
اصلی اقتصاد ما تبدیل شده  اســت. در این فضا، عهده دارشدن مأموریت توسعه اقتصاد دانش بنیان در 

دولت سیزدهم، نشان دهنده عزم راسخ و ایمان شهید رئیسی به زیست بوم علم و فناوری بود.
وی افزود: به دنبال تغییر عنوان معاونت علمی، تغییرات ساختاری به وقوع پیوست و ستادهایی ناظر به 
این دغدغه جدید، ایجاد و طراحی شد. همچنین جریانات دیگری در حوزه علم و فناوری برای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان به کمک معاونت علمی آمد که از آن جمله می توان به تصویب و ابلاغ قانون جهش 
تولید دانش بنیان اشاره کرد. همه این ها به پشتوانه حمایت های معنوی شهید رئیسی رقم خورده است.

معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری تصریح کرد: براســاس آمار 
گمرک جمهوری اسلامی ایران، مقدار صادرات محصولات دانش بنیان سال ۱۴۰۲ به ۲ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار رســیده که حاکی از رشــد چندبرابر است و توفیق های حاصل شده در این زمینه را نشان 

می دهد.

عملکرد مبین انرژی در سال ۱۴۰۲ تشریح شد

تولید ۴ میلیون و ۴۲ هزار مگاوات برق در مبین انرژی خلیج فارس

تولید تعدادی از محصولات شــرکت مبین انرژی خلیج فارس در ســال ۱۴۰۲ از برنامه پیش بینی شده 
پیشی گرفت و توانست عملکرد قابل  توجهی از خود به نمایش گذارد.

به نقل از شــرکت مبین انرژی خلیج فارس، مقدار تولید برخی از محصولات این شــرکت در مقایسه با 
برنامه پیش بینی شده برای سال ۱۴۰۲ رشد خیره کننده ای داشت و رکوردهای قابل قبولی را رقم زد.

براســاس این گزارش، برنامه تولید مبین انرژی برای برق اکتیو ۳ میلیون و ۹8۱ هزار و ۲۰۰ مگاوات 
بود که به دلیل افزایش مصرف داخلی، با افزایش تولید به ۴ میلیون و ۴۲ هزار و ۹8۳ مگاوات رسید و 
افزایش ۱۰۲درصدی داشت. همچنین، مبین انرژی پارسال موفق شد ۱۲ میلیون و ۵۱ هزار و 8۱ تن 
بخار تولید کند، درحالی که در برنامه شــرکت ۱۱ میلیون و ۱۹۰ هزار و 8۴۰ تن پیش بینی شده بود. 
این افزایش بیشــتر بخار به دلیل کاهش بخار برگشتی زاگرس و افزایش فروش این محصول به فاز ۲ 

بود و افزایش ۱۰8درصدی داشت.
شــرکت مبین انرژی خلیج فارس پارســال همچنین تولید ۱۵ میلیون و ۴ هزار و ۳۵۵ مترمکعب آب 
شــیرین را در برنامه خود در نظر گرفته بود که با ۱۰۹درصد افزایش تولید به رقم ۱6 میلیون و ۲8۴ 
 DM هزار و ۷۲۷ مترمکعب رســید.البته مبین انرژی خلیج فارس در تولید آب بدون املاح واحدهای
و CPP با کاهش تولید روبه رو بود،  به گونه ای که برنامه مدنظر این مجموعه برای تولید این محصول 
۲۰ میلیون و ۳۷۴ هزار و ۲۹۵ مترمکعب بود، اما این شرکت ۲۰ میلیون و ۲۰۴ هزار و ۷۰۹ مترمکعب 
آب بــدون املاح تولید کرد.این مجموعه همچنین در تولید نیتروژن )گازی و مایع( ۱۱۱درصد، تولید 
هوای ابزار دقیق ۱۰۲درصد و تولید آب کولینگ مدار باز ۱۰۱درصد افزایش را تجربه کرد که به دلیل 
افزایش فروش این محصولات به مشــتریان مبین انرژی بود.شرکت مبین انرژی خلیج فارس در سالی 
که گذشت در اکســیژن HP، اکسیژن MP، هوای سرویس و آب کولینگ مداربسته با کاهش تولید 
روبــه رو بود که دلیل کاهش تولید این محصولات، کاهش مصرف و فروش محصولات به شــرکت های 
پتروشــیمی طرف قرارداد این مجموعه است.شرکت مبین انرژی خلیج فارس تولیدکننده سرویس های 
جانبی، تأمین کننده آب، برق، بخار، اکســیژن، نیتروژن و هوای فشــرده و تصفیه کننده پســاب های 

صنعتی در منطقه پارس جنوبی )عسلویه( است.

 راه اندازی تارنمای هوش مصنوعی 
در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی

مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی از تشکیل کارگروه 
راهبری و سیاست گذاری هوش مصنوعی در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی خبر داد.

به نقل از شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، عباس باصفا دراین باره گفت: کارگروه 
راهبری و سیاســت گذاری هوش مصنوعی با دســتور جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی، تشکیل و اعضای آن مشخص شد. وظیفه اصلی این کارگروه تنظیم نظام نامه 

هوش مصنوعی در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی است.
وی افزود: در این زمینه نشســت های مختلفی با اســتادان دانشگاه ، شرکت های دانش بنیان و خبرگان 
حوزه هوش مصنوعی برگزار شــده اســت تا بتوانیم از توانایی و ظرفیت آن ها در اجرای پروژه استفاده 
کنیم.مدیریت فناوری اطلاعات و ارتباطات این شــرکت با همکاری کارگروه راهبری و سیاست گذاری 
هــوش مصنوعی در شــرکت ملــی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی، صفحه هــوش مصنوعی در 

پورتال های داخلی )اینترانت( و اینترنتی شرکت  را طراحی و راه اندازی کرد.
آدرس  بــه  )اینترانــت(  شــرکت  داخلــی  پورتــال  در  مصنوعــی  هــوش  رســمی   صفحــه 
http://portal.niordc.ir  و ســایت اینترنتی به آدرس https://niordc.ir )بخش مدیریت ها و 
امور ستادی/ مدیریت فناوری اطلاعات و ارتباطات/ هوش مصنوعی( راه اندازی شده و اخبار، رویدادها، 

مطالب آموزشی، مقالات و نیازهای فناورانه شرکت در این حوزه قابل مشاهده و بهره برداری است.
علاقه منــدان می تواننــد ضمــن بهره بــرداری، مقــالات تحقیقاتی معتبر خــود در این حــوزه را به 
 دبیرخانــه کارگــروه هوش مصنوعی شــرکت ملــی پالایش و پخــش فرآورده های نفتــی ایران به 

آدرس ai-dabirkhaneh@niordc.ir  ارسال کنند.

 اتصال ۱۰۰درصدی وزارت نفت به
 شناسه یکتا برای صدور مجوزهای الکترونیکی

رئیس دولت هوشمند وزارت نفت با بیان اینکه طبق تازه ترین گزارش درگاه ملی مجوزها، اتصال وزارت 
نفت به شناســه یکتا برای صدور مجوزهای الکترونیکی ۱۰۰درصدی بوده است، گفت: در گزارش های 

اخیر نیز این وزارتخانه با عملکرد عالی، رتبه هایی شایسته  به دست آورده است.
فاطمه عباس نژاد با بیان اینکه براســاس قانون، همه دســتگاه های اجرایــی صادرکننده مجوز مکلف 
شــده اند به درگاه ملی مجوزهای کشور متصل شوند، بیان کرد: از این پس متقاضی مجوز تنها باید به 
درگاه ملی مجوزها مراجعه کند و دستگاه های اجرایی نیز به این درگاه متصل می شوند و پس از احراز 

هویت و اجازه صدور مجوز از درگاه ملی، مجوز درخواستی صادر خواهد شد.
وی با اشــاره به اینکه همه عناوین مجوزها در وزارت نفت در هیئت مقررات زدایی تصویب شده است، 
افزود: هدف درگاه ملی افزون بر الکترونیکی  و یکپارچه  کردن مجوزها، حذف مقررات اضافه و تسهیل 
در صدور این مجوزهاســت.رئیس دولت هوشــمند وزارت نفت بیان کرد: راه اندازی سامانه درگاه ملی 
مجوزها پس از قانون اصلاح مواد ۱ و ۷ قانون اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساســی انجام 

شد و در دو سال اخیر همه دستگاه های اجرایی مکلف شدند به درگاه مجوزها متصل شوند.
عباس نژاد با اشــاره به اینکه ۱۱ عنوان مجوز در وزارت نفت صادر می شــود، گفت: از این تعداد هشت 
مجوز موافقت اصولی برای اجرای طرح های پتروشــیمی و GTL، پالایشــی و پتروپالایشی، ان جی ال 
)NGL(، ال ان جــی )LNG(، مینی ال ان جــی )MiniLNG(، ســی ان جی )CNG(، اس ان جــی 
)SNG( و ال ان جی وارداتی صادر می شــود. همچنین صدور ســه عنوان مجوز شامل احداث جایگاه 
ســوخت مایع و ســی ان جی )CNG(، خودروهای سوخت رسان ســیار و عاملان توزیع فرآورده های 
نفتی مایع، به عهده شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی است.وی با بیان اینکه بیشترین تعداد مجوز 
صادرشــده برای احداث جایگاه های سوخت بوده و پس از آن هم موافقت اصولی طرح های پتروشیمی 
بیشــترین تقاضا را دارد، افزود: هم اکنون همه ۱۱ عنوان مجوز به درگاه ملی مجوزها متصل اســت و 
درخواســت متقاضیان از درگاه ملی مجوزها ارســال و طبق قانون بررسی می شود، همچنین پایش و 
نظارت صــدور مجوزها به  عهده مرکز مطالعات، پایش و بهبود محیط کســب وکار زیرمجموعه وزارت 
اقتصاد اســت.رئیس دولت هوشمند وزارت نفت با بیان اینکه دســتگاه های تخصصی طبق عملکردی 
که در صدور مجوز دارند رتبه بندی می شــوند، بیان کــرد: در تازه ترین گزارش درگاه ملی مجوزها که 
۲۳ اردیبهشــت منتشر شد، وزارت نفت از نظر اتصال به شناســه یکتا آمار ۱۰۰درصدی داشته و در 

گزارش های اخیر نیز این وزارتخانه با عملکرد عالی، رتبه های شایسته ای را کسب کرده است.

خبر خبر

قیمت نفت روز سه شــنبه در آســتانه نشست 
اعضای ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت 

)اوپک( و متحدانش )اوپک پلاس( تثبیت شد.
 احتمال تصمیم اعضای اوپک پلاس در نشست 
دوم ژوئن )یکشــنبه، ۱۳ خــرداد( درباره ادامه 
کاهش داوطلبانــه تولید نفــت و امیدواری به 
افزایش تقاضای قابل  توجه سوخت در آمریکا در 
فصل تابستان، با متعادل کردن نگرانی ها درباره 
افزایــش بلندمدت نرخ بهره بانکــی در آمریکا 
سبب شــد قیمت های نفت در معامله های روز 

سه شنبه )هشتم خرداد( تثبیت شود.
تعطیلات عمومی در بریتانیا و آمریکا و امیدواری 
درباره رشــد تقاضای ســوخت با آغــاز فصل 
سفرهای تابستانی ســبب افزایش یک درصدی 
قیمت نفت در معامله های روز دوشــنبه )هفتم 
خــرداد( شــد.قیمت نفت خام شــاخص برنت 
دریای شــمال برای ماه ژوئن روز سه شــنبه تا 
ســاعت 8 و ۱۰ دقیقه به  وقــت گرینویچ با ۱۷ 
ســنت یا ۰.۲درصد افزایش بــه 8۳ دلار و ۲۷ 

سنت برای هر بشکه رسید.
در همین حال، نفت خام دبلیوتی آی آمریکا در 
معاملات روز سه شــنبه با یک دلار و ۷ ســنت 
یا ۱.۴درصد افزایش نســبت به معامله های روز 
جمعــه با قیمت ۷8 دلار و ۷۹ ســنت برای هر 

بشکه معامله شد.
تامــاس وارگا، تحلیلگر شــرکت واســطه نفتی 
پی وی ام، گفت: با وجود شــرایط بهتر در دو روز 
گذشــته، نگرانی ها درباره نرخ بهره بانکی مانعی 
مقابل تلاش های بیشتر برای افزایش قابل  توجه 

قیمت نفت در آینده نزدیک شمرده می شود.
وی درباره نشست اوپک پلاس افزود: پیش بینی 
می شــود تغییری در میزان تولیــد اعضا ایجاد 
نشود.نگرانی ها درباره تداوم بلندمدت نرخ بالای 
بهره بانکــی در آمریکا ســبب کاهش هفتگی 
قیمت هــای نفت خام در هفته گذشــته شــد. 
افزایــش نرخ بهره هزینه اســتقراض را افزایش 
می دهد و در نتیجــه آن، فعالیت های اقتصادی 

و تقاضای نفت کاهش می یابد.

مدیرعامل شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب از 
اجرای نخســتین آزمون میدانی موفقیت آمیز ابزار 
»جایرو ساخت داخل« خبر داد و گفت: این شرکت 
در زمینه بومی ســازی صنعت در کشور پرچمدار و 
پیشتاز است.به نقل از شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنــوب، علیرضا دانشــی بیان کرد: ابــزار »جایرو 
شرکت دانش بنیان آریا ایرانیان« به عنوان نخستین 
ابزار ساخت داخل انحراف سنج چاه های حفره پوش 
در چاه شماره ۲۱۰ مارون )دکل ۷۰ فتح( آزمایش 
میدانی شد که با نتایج ابزار مشابه خارجی مقایسه 
و موفقیت آمیزبودن آن تأیید شــد.وی با تأکید بر 
ضرورت حمایت از کالای ساخت داخل و شرکت های 
دانش بنیان گفت: مدیریت امور فنی شــرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب )معاونت های مهندسی نفت 
و حفاری( با هدف حمایت از شرکت های دانش بنیان 
و تولید کالای ساخت داخل، پس از صحت سنجی 
عملکرد آزمایشگاهی ابزار جایرو، شرایط لازم را برای 
آزمــون میدانی ابزار در یکی از دکل های تعمیراتی 
فراهم کرد.مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز 

جنــوب درباره کاربــرد این ابــزار در صنعت نفت 
افزود: ابــزار جایرو برای اندازه گیری زاویه انحراف و 
مســیر چاه های حفره پوش و نصب تجهیزات لازم 
به منظور آغاز حفاری انحرافی در چاه های تعمیری و 
توسعه ای استفاده می شود.دانشی ادامه داد: فناوری 
خــاص به کاررفته در این ابزار و شــرایط تحریمی 
موجود، تأمین آن را برای صنعت نفت با ســختی 
روبه رو کرده بود. ســاخت نمونه بومی و مشابه آن 
در داخل کشــور از نظر دسترســی شــرکت های 
نمودارگیری چاه های نفــت و گاز به این تجهیز با 
قیمتی مناسب تر از نمونه های مشابه خارجی، حائز 
اهمیت اســت.وی در تشریح اهمیت راهبردی این 
اقدام، اعتماد کامل مناطق نفت خیز به شرکت های 
جوان و فناور داخلی و نیازســنجی و اهتمام جدی 
به رفع گلوگاه های وابســتگی به خارج را همسو با 
تأکیدهای رهبر معظم انقلاب و سیاست های وزارت 
نفت در دولت ســیزدهم دانست و این جهاد علمی 
را از نمادهای تجلی باور »ما توانســته ایم« از سوی 

فرزندان ایران عزیز توصیف کرد.

تمدید پنج ســاله قرارداد صــادرات گاز ایران به 
عراق، هدف گذاری قطر بــرای افزایش ۲ برابری 
ظرفیت تولید ال ان جی، تولید ال ان جی در مصر و 
ادامه ناآرامی ها در دریای سرخ، مهم ترین تحولات 
بازار گاز در خاورمیانه اســت کــه باعث کاهش 
قیمــت تک محموله های گاز در اروپــا و افزایش 

قیمت آن در آسیا و آمریکا شده است.
به گزارش شــانا به نقــل از اداره کل امور اوپک، 
مجامع و سازمان های بین المللی وزارت نفت، بازار 
جهانــی گاز در حال تغییر اســت و این تغییرات 
بیش از هر نقطه ای در خاورمیانه متمرکز شــده 

است.
ایــران قرارداد پنج ســاله، صــادرات گاز به عراق 
را تمدیــد کرد و قطر نیز به عنوان شــریک ایران 
در بزرگ تریــن میــدان مشــترک گازی جهان، 
دوبرابرســازی ظرفیــت تولید ال ان جــی را در 
برنامه دارد. بااین حال، ناآرامی ها در دریای سرخ، 
به عنوان یکــی از مهم ترین شــاهراه های انتقال 
ال ان جی در جهان، بــر روند قیمت جهانی گاز و 
تولید بعضــی از محموله های ال ان جی از مصر در 

زمستان آینده سایه افکنده است.

قطر انرژی، شــرکت ملــی گاز و ال ان جی قطر، 
تأییــد کرد کــه در حال دو برابرکــردن ظرفیت 
تولید ال ان جی خود در چند ســال آینده اســت. 
این افزایش بیشــتر از ظرفیت، حاصل پروژه های 
توســعه ای در کشور قطر اســت که باید ظرفیت 
تولیــد ال ان جی داخلــی را از ۷۷ میلیون تن در 
سال به ۱۴۲ میلیون تن در سال )۳۲ میلیون تن 
در ســال از پروژه شمال میدان شرق، ۱6 میلیون 
تن در ســال از پروژه شمال میدان جنوبی و ۱6 
میلیون تن در ســال از پروژه شمال میدان غرب( 

افزایش دهد.
شــرکت قطر انرژی همچنین انتظار دارد سالانه 
۱8 میلیون تن ال ان جی را از ترمینال گلدن پاس 
تگزاس )آمریــکا( که تا ســال ۲۰۲۵ راه اندازی 
خواهــد شــد و این شــرکت از ســهام داران آن 
اســت، صادر کند. این گروه قبلًا با چند شرکت 
چندملیتــی ازجمله توتــال انرژی، شــل، انی، 
سینوپک، شــرکت ملی نفت چین، اکسون موبیل 
یا کونوکو فیلیپس قراردادهای تأمین امضا کرده 
است و فروش بلندمدت ســالانه ۲۵ میلیون تن 

ال ان جی را تضمین می کند.

چهار ماه از عبور آخرین کشــتی حامل ال ان جی 
از تنگــه باریک در انتهای جنوبی دریای ســرخ 
که شــبه جزیره عربســتان و آفریقا را از هم جدا 
می  کنــد، می  گذرد و این نشــان می  دهد چگونه 
حملات به کشتی ها در آن منطقه تجارت جهانی 
انرژی را به هم ریخته اســت، درحالی که قبل از 
تشــدید درگیری ها در خاورمیانــه، ماهانه ده ها 
فروند کشــتی تجاری از تنگــه باب المندب عبور 

می  کردند.
هم اکنــون این کشــتی ها مجبور شــده اند برای 
انتقال ســوخت بین حوضه های اقیانوس اطلس 
و اقیانوس آرام، مســیر خود را در سراسر آفریقا 
تغییر دهند و خریــداران را با تعداد محدودی از 
تأمین کننــدگان باقی بگذارند، مگــر اینکه مایل 
باشند هزینه های حمل ونقل بیشتری را بپذیرند. 
درنتیجه بــازار جهانی ال ان جی به طور فزاینده  ای 

در حال تکه تکه شدن است.
پاتریک دوگاس، رئیس تجارت ال ان جی در توتال 
انرژی، گفت: هم اکنون بیش از هر زمان دیگری، 
تقســیم بندی محموله های بین دو حوزه را شاهد 
هســتیم و انتقال محموله از حــوزه ای به حوزه 

دیگر از نظر اقتصادی چالش برانگیزتر خواهد بود. 
تاجران مجبور شــده  اند بــرای محموله  های خود 
خریدارانی نزدیک تر به محــل تولید بیابند تا در 

حمل ونقل صرفه جویی کنند.
از سوی دیگر شــرکت انرژی ایتالیایی انی انتظار 
دارد در زمســتان آینده »برخــی« محموله های 
ال ان جی را از پایانه دامیتا در مصر صادر کند. این 
کشــور هم اکنون برای تضمین تأمین گاز داخلی 

خود به واردات ال ان جی احتیاج دارد.
براســاس گزارش اخیــر وود مکنزی، شــرکت 
هلدینــگ گاز طبیعی مصر، واحد ذخیره ســازی 
و گازی ســازی دوباره شناور »هوگ« ال ان جی را 
به نام »هــوگ گالئون«، برای اســتقرار در بندر 
عین  سخنا، به منظور رفع کمبودهای احتمالی گاز 
در بازار داخلی خود اجاره کرده اســت. این اجاره 
برای دوره ای ۱8ماهه اســت که از ژوئن امســال 
آغاز می شود.به گزارش رسانه های محلی در مصر، 
این کشور از ماه مه برای تأمین نیاز داخلی خود، 
همه صادرات ال ان جی خود را متوقف کرده است. 
مصر افزون بر پایانه دامیتا، تأسیسات »ایدکو« را 

با رهبری شرکت انگلیسی شل در اختیار دارد.

چهار شنبه 9  خرداد ۱۴۰3   سال بیست و یکم  شماره : ۴9۶9

بیــن اصلاح طلبان به عنوان فعالان سیاســی، بحث انتخابات 
ریاســت جمهوری به صورت طبیعی به جریان افتاده اســت 
و احزاب و گروه ها جلســه های خــود را پیرامون این موضوع 

می کنند برگزار 
سقوط بالگرد ســیدابراهیم رئیسی و برخی از همراهانش در 
مسیر بازگشــت از مراسم افتتاح سد مشــترک با جمهوری 
آذربایجــان، یکی از رخداد های غیرقابــل پیش بینی بود که 
عــلاوه بر جامعه، سیاســت ایران را هم درگیــر خود کرد و 
به اجبار شــرایطی ایجاد شده اســت که برای سومین بار در 
تاریخ جمهوری اســلامی ایران، باید شاهد برگزاری انتخابات 
زودهنگام ریاست جمهوری باشــیم؛ موضوعی فورس ماژوری 
که احزاب و گروه های سیاســی را با فشــردگی زیاد درگیر 
خــود کرده و آن ها در حال رایزنی و برنامه ریزی هســتند تا 
تصمیم بگیرند چگونه در انتخابات هشــتم تیرماه سال جاری 
حضور داشــته باشــند و گزینه مطلوب خــود را به صندلی 

برسانند. ریاست دولت چهاردهم 
در بیــن اصلاح طلبان نیــز به عنوان فعالان سیاســی، بحث 
انتخابات ریاست جمهوری به صورت طبیعی به جریان افتاده 
اســت و احزاب و گروه ها جلســه های خــود را پیرامون این 
موضــوع برگــزار می کنند، اما به غیر از احــزاب و گروه های 
اصلاح طلب، جبهه اصلاحات نیز به عنوان مجمع اجماع ســاز 
احــزاب و گروه هــای اصلاح طلــب حضــور دارد؛ مجمــع 
اجماع ســازی که در ســال ۱۳۹۹ و به دنبال انحلال شورای 
هماهنگــی جبهه اصلاحات اعــلام موجودیت کرد و حالا در 
آســتانه سومین فعالیت انتخاباتی قرار گرفته است و در حال 
برگزاری جلساتی است تا مشخص کند چه سیاستی را درباره 
انتخابات پیش رو مدنظر قرار خواهد داد.جبهه اصلاحات پس 
از تشــکیل، اولین تجربه انتخاباتی خــود را درباره انتخابات 
ریاســت جمهوری دوره سیزدهم در ســال ۱۴۰۰ پشت سر 
گذاشت، آن ها از ابتدای اردیبهشت ماه آن سال فعالیت خود 
را در این زمینه آغاز کردند.جلساتی برگزار شد و آن ها اعلام 
کردند کــه در انتخابات حضور خواهند داشــت و کاندیدای 
مدنظرشــان هم برای کاندیداتــوری ثبت نام خواهد کرد، اما 
پس از اینکه شــورای نگهبان مهــر ردصلاحیت را روی نام 
گزینه هــای اصلاح طلب قرار داد، جبهه اصلاحات با انتشــار 
بیانیه ای رســماً اعلام کرد که در انتخابات ریاست جمهوری 
ســال ۱۴۰۰ کاندیدایی نخواهد داشــت؛ بیانیــه ای که در 
بخشــی از آن نوشته شده بود: »شورای نگهبان در اقدامی از 
پیش زمینه سازی شــده، نمایندگان همه جریان های سیاسی 
مختلف کشــور را به غیر از یک جریان مشخص حذف کرد.

از میان نامزد های معرفی شــده توسط اعضای مجمع عمومی 
جبهه اصلاحــات ایران، ۹ نفر ثبت نام کــرده بودند و جبهه 
می خواســت از میان آن ها نامزد نهایــی اش را انتخاب کند. 
اما بــا ردصلاحیت همه آن هــا، اینک جبهــه نامزدی برای 
معرفی بــه مــردم در انتخابات ۱۴۰۰ ندارد. ایــن اقدام از 
نظــر ما فقط به معنای حذف اصلاح طلبان نیســت، بلکه پیام 

اصلی آن حذف مردم از فرآیند تصمیم گیری در امور کشــور 
اســت. اصلاح طلبان بــا معرفی طیف گســترده ای از افراد و 
گرایش ها کوشــیدند تا از هرگونــه تنش در جریان انتخابات 
جلوگیــری کننــد، اما مشــخص شــد که گروهــی مصرانه 
می خواهنــد کاری کنند که شــما مردم و صاحبان ســلایق 
مختلف سیاســی در انتخابات شــرکت نکنیــد و انتخابات با 
حضور حداقلی شــرکت کنندگان و یک سلیقه خاص برگزار 
شود. این گزارش را به ملت بزرگ ایران می دهیم تا به عنوان 
مالکان اصلی کشــور، در جریان تلاش های ما و تخریب های 

باشند.« دیگران 
البتــه در این میــان برخی احزاب و گروه هــای اصلاح طلب 
فعالیــت خود را حفظ کرده و به حمایت از عبدالناصر همتی 
پرداختنــد و همچنین بهزاد نبوی که در آن مقطع ریاســت 
جبهــه اصلاحات را برعهده داشــت، با انتشــار ویدئویی از 
مردم درخواســت کرده بود که در انتخابات شــرکت کنند.

دومین تجربه انتخاباتی جبهه اصلاحات، در ســال گذشته و 
در جریان انتخابات دوازدهمین دوره مجلس رقم زده شــد؛ 
تجربه ای که یک تفاوت بزرگ با انتخابات ریاســت جمهوری 
ســال ۱۴۰۰ داشــت و البته در پایان با یک نتیجه مشترک 
همراه بود. جبهه اصلاحات در بیانیه ای که پیش از انتخابات 
مجلس منتشر کرد، اعلام کرد لیست انتخاباتی در تهران ارائه 
نخواهد شد، اما تصمیم گیری در استان ها برعهده جبهه های 
اســتانی خواهد بود؛ روندی که البته در اســتان ها هم تکرار 
شد و آن ها همان مسیری را طی کردند که در مرکز از سوی 
جبهه اصلاحات مورد اســتفاده قرار گرفته بود.در بخشی از 
بیانیــه ای که جبهه اصلاحــات در آن مقطع منتشــر کرد، 
آمــده بود: »جبهه اصلاحات ایران پــس از ماه های متمادی 
بررســی و رصد تحولات سیاسی کشــور، عملکرد حاکمیت 
و دســت اندرکاران انتخابات و دریافت نظرات کارشناسان و 
احزاب در سراســر کشــور و به خصوص با توجــه به رویکرد 
مــردم، راهبرد انتخاباتی خود را بــرای انتخابات پیش رو بر 
مبنــای اینکه نمی تواند در انتخاباتی تهی از معنا، غیررقابتی، 
غیرمنصفانه و غیرمؤثر در اداره کشــور شــرکت کند، تعیین 
کرد.جبهه اصلاحات ایران همچنین، ضمن هشــدار به اینکه 
مسئولیت تبعات و مخاطرات ناشی از کاهش مشارکت مردم 
در انتخابــات برای اقتــدار و امنیت ملی بــر عهده نهاد ها و 
مقاماتی اســت که صندوق رأی در کشــور را فاقد اثربخشی 
کرده اند، اعلام می دارد، تنها راه حل مشــکلات کشــور ایجاد 
مجلس و دولت قوی و مســتقل از طریق برگزاری انتخابات 
آزاد، منصفانــه، رقابتی و مؤثر در اداره امور کشــور با حضور 
نماینــدگان همه طیف ها و ســلایق فکری اســت. از این رو 
ما، تــن دادن حاکمیت به برگزاری انتخابــات آزاد، رقابتی 
و معنــادار را در صــدر مطالبات خود قــرار داده و در کنار 
فعالیت برای قدرتمند شــدن جامعه ایران، ســعی خویش را 
برای برگزاری چنیــن انتخاباتی در آینده نیز به کار خواهیم 
بست.«بر این اســاس جبهه اصلاحات در انتخابات اسفندماه 

ســال گذشــته لیســت انتخاباتی نداد و مانند سال ۱۴۰۰ 
اقدامــی در حمایت از نامزد های انتخاباتی صورت نداد و تنها 
تماشــاگر صحنه بود. البته دو حزب عضــو جبهه اصلاحات 
)کارگــزاران و ندای ایرانیان( در برخی از اســتان ها اقدام به 
معرفی و حمایــت از برخی نامزد هــای کردند که در برخی 
حوزه هــای انتخابیه نیز موفق بودند؛ و حالا جبهه اصلاحات، 
با برگزاری زودهنگام انتخابات ریاســت جمهوری چهاردهم، 

در آستانه ســومین تصمیم انتخاباتی خود قرار گرفته است.
آن ها طی روز های گذشــته دو جلسه را برگزار کرده اند و در 
روز های آینده نیز جلســه های دیگری خواهند داشــت. باید 
دید این بار خروجی جلســه های جبهه اصلاحات چه خواهد 
بود؛ آیا برای اولین بار زمینه ای فراهم خواهد شــد تا جبهه 
اصلاحات به صورت رســمی از یــک کاندیــدای انتخاباتی 
حمایــت کند و یــا اینکه دوباره با رویکرد تکراری شــورای 
نگهبان در مســیری قرار خواهد گرفت که حمایتی را انجام 
نخواهــد داد.در این زمینه، خبرنگار هم میهن به ســراغ پنج 
چهره شــاخص احزاب و گروه های اصلاح طلــب عضو جبهه 
اصلاحــات رفت. صادق نوروزی )دبیرکل حزب توســعه ملی 
ایران اســلامی(، حســین نورانی نژاد )قائم مقام حزب اتحاد 
ملت(، اســماعیل گرامی مقدم )قائم مقام حزب اعتماد ملی(، 
ســعید نورمحمدی )سخنگوی حزب ندای ایرانیان( و افشین 
حبیب زاده )عضو شــورای مرکزی خانــه کارگر(، چهره هایی 
هستند که به سه سوال طرح شده در این ارتباط پاسخ دادند.

**ثبت نام در انتخابات ریاســت جمهوری طی روز های آتی 
آغاز می شــود. بــا توجه به برگــزاری انتخابــات زودهنگام، 
تحلیل شــما و تشــکل متبوع تان درباره حضور اصلاح طلبان 

انتخابات چیست؟ این  در 
صادق نوروزی: درباره نحوه حضور اصلاح طلبان در انتخابات 
پیش رو گروه های مختلــف در این خصوص در حال رایزنی 
هســتند که چه برخوردی با انتخابات داشــته باشــند. البته 
مقدار زیــادی از این موضوع و نحــوه تصمیم درباره حضور 
در انتخابات به سیاســت های حاکمیــت برمی گردد. در این 
بین در رابطه با حزب توســعه ملی، چون این تشکل با جبهه 
اصلاحــات هماهنگ اســت، منتظر تصمیم جبهه اســت که 
متناســب با آن برای انتخابات ریاســت جمهوری چهاردهم 
برنامه ریــزی کنــد. گفتگو ها در حال انجام اســت، اما هنوز 

است. نشده  نهایی مشخص  تصمیم 
در این بین البته نکته مهم این است که باید ببینیم حاکمیت 
می خواهد انتخاباتی مثل انتخابات ریاســت جمهوری ســال 
۱۴۰۰ و یا مجلس سال گذشته برگزار کند که در آن رقابتی 
نباشــد و یک جریان خاص در آن حضور داشــته باشــند یا 
شــورای نگهبان رویکرد دیگری در پیش می گیرد و به نوعی 
اجازه می دهد که جناح هــای مختلف و دیدگاه های متفاوت 
با هم رقابت کنند. اگر این امکان رقابت وجود داشــته باشد، 
جبهه اصلاحات هــم بدش نمی آید بــا کاندیدای مورد نظر 

خودش حضور داشته باشد.

آغاز کارزار انتخاباتی اصلاح طلبان
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آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان الشتر-سری )۱8۲( جمعی
نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقر در واحد ثبتی شهرســتان الشتر  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به 
شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اســناد واملاک محل تســلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند 

مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
۱ – تقاضای »ملکعلی پور شــیخی«فرزند »مهر علی« نســبت به »ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »8۲۲6.۳۱« مترمربع مجزی شده از 

پلاک شماره »۴۱« فرعی از »۱8۳« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »مهر علی پور شیخی«
 ۲- تقاضای »محمدرضا حواســی«  فرزند »علی مراد« نســبت به »چهار دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۴۹۹8« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »۴8« فرعی از »۲۲8/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیمراد 

اسداللهی«
۳- تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »6۱8۹.۹« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »۴۹« فرعی از »۲۲8/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه » علیمراد 

اسداللهی فرزند صید علی«
۴ - تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »چهار دانگ و8۴صدم دانگ مشــاع از ششــدانگ یک قطعه زمین زراعتی« بمساحت 
»۱۰۵۱۱« مترمربع مجزی شــده از پلاک شــماره »۴۷« فرعی از »۲۲8/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »علیمراد اسداللهی«
۵ - تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »۱۵۷۳« مترمربع مجزی شده از پلاک 

شماره »۱۵« فرعی از »۲۳۴« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیمراد حواسی «
6- تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نسبت به »ششــدانگ یک قطعه زمین زراعتی« بمساحت »۵۹۳۹« مترمربع مجزی شده از پلاک 

شماره »۴6« فرعی از »۲۲8/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیمراد اسداللهی«
۷ - تقاضای »محمدرضا حواســی« فرزند »علی مراد« نســبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمســاحت »۹۹۹.۳۹« مترمربع مجزی شده از 
پلاک شماره »۳۵۳« فرعی از »۲۳۳« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »علیمراد حواسی طالب«
8 - تقاضای »عبداله یوسفوند« فرزند »اسد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«   بمساحت »۱۳۳۷.6۱« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۳6۹« 

فرعی از »۲۰۱/۱۹« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »صید محمد وشرکاء«
۹ - تقاضای »عبداله یوســفوند« فرزند »اســد« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«  بمساحت »۷۴۲.6۷« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۳۷۰« 

فرعی از »۲۰۱/۳6« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله («  خروجی از مالکیت مالک اولیه »صید محمد وشرکا«
۱۰- تقاضای »محســن ، فرزاد وعلی شــهرت همگی نظری« فرزند »اسد و طیار بک« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »۳6۱۰.8۹« مترمربع 
مجزی شده از پلاک شماره »۵۴« فرعی از »۲/۱« اصلی واقع در بخش »حوزه ثبت ملک الشتر )سلسله (« خروجی از مالکیت مالک اولیه »طیار بگ نظری« 

فرشاد بازوند نژاد 
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان الشتر

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۲/۲۵
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۳/۰۹

شناسه آگهی: ۱۷۱6۵۳8

خبر

 پوشش شبکه دیجیتال در مناطق حفاظت شده
 چهارمحال و بختیاری  به ۶۰ درصد رسید

مدیرکل حفاظت محیط زیســت چهارمحال و بختیاری به افزایش شــبکه دیجیتال در مناطق حفاظت 
شــده با پوشــش 6۰ درصدی اشاره کرد و گفت: توسعه این سیســتم تا ۹۰ درصد در برنامه اداره کل 

حفاظت محیط زیست استان قرار دارد.
ســعید یوسف پور  با اشاره به رشــد اعتبارات به این دستگاه اجرایی در دولت ســیزدهم، افزود: تمام 

پاسگاه های محیط بانی استان تجهیز و تعمیر و عرصه محیط زیست افزایش داشته است.
وی گفت: در ســال ۱۴۰۱ اعتبارات مصوب تملک داریی سرمایه ای استانی ۱۵۹ درصد و رشد اعتبارات 

تخصیصی 6۲۱ درصد افزایش داشته است.
یوسف پور گفت: در سال گذشته نیز اعتبارات ۴۲ درصد رشد مصوب داشت که در حوزه تملک دارایی 
سرمایه ای ملی در سال گذشته بیش از 6۱ درصد و اعتبارات هزینه ای ملی ۳۹ درصد افزایش داشت.

به گفته وی، از محل دریافت این اعتبارات تمام پاســگاه های محیط بانی استان تجهیز و تعمیر و خرید 
تجهیزات انفرادی برای محیط بانان و چهار دستگاه خودرو جدید انجام شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان گفت: در این مدت سه مرکز تحقیقات محیط زیست در شهرستان 
کوهرنگ، کیار و سامان در حال احداث است و چهار واحد اداری در شهرستان های تازه تاسیس استان 

احداث شد و ساختمان مرکز مدیریت پارک ملی تنگ صیاد نیز بهره برداری شد.
شکار در منطقه حفاظت شده تنگ صیاد کاهش یافت

یوســف پور اظهار داشــت: در این مدت با خرید تجهیزات از جمله دوربین دید در شب و دوربین های 
عکاسی، شکار غیرمجاز در منطقه حفاظت شده تنگ صیاد کاهش یافت و به حداقل رسیده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیســت چهارمحال و بختیاری گفت: موزه حیات وحش استان با اعتباری بیش 
از ۳۰ میلیارد ریال بازســازی شــد و این موزه به یکی از بهترین موزه های تاریخ طبیعی کشور تبدیل 
شده است.به گفته وی، پارسال ۱8 هزار بازدید آموزشی از این موزه توسط دانش آموزان، دانشجویان و 

طبیعت دوستان و دوستداران محیط زیست انجام شد.
نخستین مرکز درمان و بازپروری حیات وحش غرب کشور در شهرکرد افتتاح شد

یوسف پور افزود: نخستین مرکز درمان و بازپروری حیات وحش غرب کشور در شهرکرد به عنوان یکی 
از مجهزترین مراکز درمان حیات وحش کشور و همچنین نخستین مرکز درمان غرب کشور افتتاح شد.

وی گفت: برای تجهیز، بازسازی این مرکز بیش از ۱۷ میلیارد ریال هزینه شده است که هفت میلیارد 
ریال این اعتبارات برای بازســازی و راه اندازی مرکز و ۱۰ میلیاردریال برای تجهیز مرکز هزینه شــده 

است.

 بی بی منجمه
زن نامدار ایران در عرصه نجوم 

بی بی منجمه اهل نیشــابور، دختــر کمال الدین 
ســمنانی، یکی از زنان نامدار کشورمان در عرصه 
نجوم اســت. این زن منجم بر احکام نجوم و علم 
ستاره شناســی زمانه خود تسلط داشت و به خاطر 
پیشــگویی هایش بر اساس حرکات ســتارگان از 

شهرت بسیاری برخوردار بود.
نوشــته پیش  رو درنگی در تاریخ نجوم ایران و یاد 
ستارگان نامدار این قلمرو پهناور است. ضمن آن، 
تلاش می کنیم تا به این پرســش پاسخ دهیم که 
آیا در این گذشــته پربار و درخشــنده کشورمان 
می تــوان منجمان زن هم یافــت؟ یا ورود آنان به 
دنیای نجــوم ایران صرفاً به عصــر مدرن محدود 

می شود؟
اگر به پیوند مردم ایران با جهان آسمان و از دوران 
پیشاتاریخ نظر کنیم، باید بگوییم که دورترین باور 
مردمان این ســرزمین نســبت به آسمان و اجرام 
آن، جنبه غیرعلمی داشت. این نگاه بیشتر از بعد 
معنوی و خیالات درخور بررســی اســت، اما علم 
نجوم در ایران زمین چنان پیشــینه ای دارد که آن 
را از نظــرگاه علمی و توصیفات مادی هم می توان 
واکاوی کرد.نــگاه ایرانیانِ پیش از تاریخ به دنیای 

علمــی نجوم در »سنگ افراشــتی ها« که بناهایی 
ســنگی و ساده بر روی تپه ها بودند، یافتنی است. 
عمر این سنگ افراشــتی ها به ۲۵۰۰ ســال پیش 
از میــلاد و حتــی قبل از آن می رســد و در واقع 
کهن تریــن رصدخانه های تاریخ ایران به حســاب 
می آیند. اولین نشــانه های توسعه و رشد نجوم را 
در عصر تاریخ باستان باید در روزگار هخامنشیان 
یافت. ظهور تقویم اوســتایی و کاربرد تقویم هایی 
به نام چوپانی و کشــاورزی بازتابی از توســعه علم 
نجوم است. تقویم اوستایی هخامنشیان که به طور 
هم زمان مبنای قمری و شمســی داشت، سال را 
به ۳6۵ روز تقســیم می کــرد. تعیین زمان نوروز 
و مهــرگان و دیگر آیین ها پیوســتگی نزدیکی با 
اندازه گیری«  تقویم اوستایی داشت. بنای »سنگ 
یا »نشان سنگ« در تالار سه دروازه تخت جمشید 
نیــز اهمیت نجوم را در این عصر نشــان می دهد. 
امروزه، ســنگ اندازه گیری را بــا رصدخانه یکی 
می دانند.طالع بینی یــا زایچه جنبه های دیگری از 
نجوم اســت که مخصوصاً در دو دوران اشکانی و 
ساســانی مورد عنایت قرار می گیرد و برای شاهان 
بسیار حیاتی می شود. مناصب مرتبط با علم نجوم 
نیــز در دربارها اهمیت می یابد. اخترماران ســالار 
یا منجم باشــی و گاهبد از مناصــب مهم درباری 
عصر ساســانی بودند که فعالیت و کسب وکارشان 

پیوندی عمیق با علم نجوم داشت.  

»زیج شــهریاران« که تدوینش منسوب به دوران 
شــاپور اول و حدود ســالیان ۲6۴ میلادی است 
یکــی از دســتاوردهای بزرگ نجومــی در دوران 
ساســانیان به شــمار می آید. »زیج شــهریاران« 
مخصوصــاً در حدود ۵۵۵ میــلادی و در روزگار 
انوشیروان ساســانی اصلاحاتی یافت. اهمیت این 
منبع مکتوب که اطلاعات نجومی و ستاره شناسی 
متعددی در آن ثبت است، زمانی آشکارتر می شود 
که بدانیم در قرون نخســتین اســلامی ترجمه و 

جهان نجومی بعد از خود را متحول می کند.  
ترجمه »زیج شهریاران« به زبان عربی و در دوران 
اســلامی رخ می دهد، اما با وقفــه ای پس از ورود 
اسلام به کشورمان، یعنی در دوران خلفای عباسی 
محقق می شود. زیرا سال های نخست ورود اعراب 
پرآشــوب بود و پس از آن  نیــز خلفای اموی نگاه 
سازنده و پراهمیتی به علم نداشتند. علم نجوم در 
دوران ایران اسلامی، نه تنها بر مبنای منابع فارسی 
قدیم، چون »زیج شهریاران« شکل می گیرد، بلکه 
منجمان برجســته این حوزه که غالباً ریاضی دان 
هم بودند، ایرانی به شــمار می رفتند. این ایرانیان 
با توجه به اینکه در دوران ساسانی علم در انحصار 
مغان یا خاندان های روحانی بود، از همان طبقات 
عالیه قبل از اســلام محســوب می شدند. و حتی 

عنوان »مجوسی« یا زرتشتی به آن ها می دادند.
استفاده از منابع مکتوب ایرانی و ورد خاندان های 

ایرانی به دنیای نجوم، بــر جنبه های مختلف علم 
ستاره شناسی عصر اسلامی اثر می گذارد. نمونه آن 
رواج واژه های فارســی میانه و پهلوی در کتاب ها 
و جدول های نجومی عصر عباسیان است، زیگ یا 
زیــج، دهگان، اوگ یا اوج، پرگار یا فرجار، پرُی یا 

بدر از نمونه های آن است.
اولیــن اســطرلاب مســطح ایــن دوران نیــز به 
ابواســحاق  یعنی  ایرانــی،  دانشــمندی  دســت 
نوبخت  فزاری ســاخته می شود.  ابراهیم بن حبیب 
اخترشــناس، ابوسهل پســر نوبخت اخترشناس، 
همچنین خانوادۀ برمکی و روزبه پســر داودیه یا 
همان عبدالّله بن مقفع از دیگر ستاره شناســان این 
دوره بودند که در انتقــال میراث نجومی ایرانیان 
به عصر اسلامی کمک شایانی می کنند.در بررسی 
نجوم ایران در سال های نخســت اسلامی باید به 
مکتب نجومی دانشــگاه گندی شــاپور هم توجه 
جدی کــرد. دســتاوردهای این دانشــگاه ایران 
باســتان چنان اهمیتی داشت که بر بنیان نجومی 
ســال های بعد از خــود تأثیر عمیقــی می گذارد. 
بسیاری از دانشــمندان ایرانی متأثر از آن بودند. 
فرغانی معروف  احمدبن محمدبن کثیر  ابوالعبــاس 
بــه بطلمیوس ثانــی و ابوجعفر محمدبن موســی 
خوارزمــی از جمله ستاره شناســانی هســتند که 
به گندی شــاپور در تألیفات نجومی خویش نظر 

می کردند.

 نامگذاری بلوار ورودی شهر
حسن آباد به نام شهید رئیسی

شهردارحسن آباداز نام گذاری بلوار ورودی 
این شــهر از ســمت تهران به حسن آباد  
 به نام خادم الرضا شــهید ابراهیم رئیســی

 خبر داد.
آبادگفت  شهردارحســن  شــیرزادیعقوبی 
خدمات ارزشــمند و ماندگار سیدالشهداء 
خدمت، شهید آیت الله سیدابراهیم رئیسی 
در اذهان ملت ایران و خاصه مردم شریف 
حســن آباد، پیوسته زنده و ماندگارخواهد 
بود.وی گفت: بــا توجه به هماهنگی های 
لازم با اعضای شورای اسلامی شهروموافقت 
شورای محترم تصمیم براین شد ،بلوارتازه 
تاسیس ورودی شهرحســن آباد)از پلیس 
راه تامیدان شــهدا( که دراردیبهشت ماه 
سال جاری تکمیل وبه بهره برداری رسید، 
بــه نام شــهید عزیز خادم الرضــا آیت الله 
ابراهیم رئیســی نام گذاری شود که تابلوی 
آن نیز طی روزهــای اخیرجانمایی ونصب 

خواهدشد.

خبر

 انعقاد تفاهمنامه همکاری 
 سازمان منطقه آزاد اروند و 
گروه گردشگری هزاره سوم

مدیرتوســعه گردشــگری و میراث فرهنگی سازمان 
منطقــه آزاد ارونــد، گفت: در آخریــن روز از برپایی 
نمایشگاه گردشــگری کیش؛ تفاهمنامه همکاری فی 
مابین ســازمان منطقه آزاد اروند و گروه گردشــگری 
هزاره ســوم با هدف راه اندازی هتل و مجموعه های 
گردشگری، منعقد شد. امیرهوشنگ بابامرادی ضمن 
اشــاره به اینکه قرار بر این شد گروه گردشگری هزاره 
سوم جهت راه اندازی هتل و مجموعه های گردشگری 
با ســازمان منطقه آزاد اروند همــکاری نمایند، اظهار 
داشت: از مهم ترین بخش های تفاهمنامه منعقد شده، 
راه اندازی ســاختمان قدیم سازمان منطقه آزاد اروند) 
هتــل بین المللی آبادان( بعنــوان یکی از گزینه های 
اصلی مطرح شــده جهت توســعه گردشگری منطقه 
اســت.وی، تصریح کــرد: این گروه گردشــگری طی 
دو هفتــه آینده اولین بازدید خود از شهرســتان های 
آبادان و خرمشــهر را خواهند داشت و در سریع ترین 
زمان ممکن قراردادی بــرای احداث هتل و مجموعه 
گردشــگری با ســازمان منطقه آزاد اروند، منعقد می 
کنند.گروه گردشگری هزاره سوم کیش در سال ۱۳۹۲ 
در جزیره ی کیش به ثبت رســید. این شرکت با بهره 
گیــری از دانش و تجربه ی جهانــی و بهره مندی از 
مدیران و کارشناســان متخصص در زمینه ی تاسیس 
و راه اندازی، اداره و استاندارد سازی واحدهای اقامتی، 
تفریحی و گردشگری کشــور و نیز خدمات بازرگانی 
مرتبــط ، فعالیت داشــته و تاکنون بــا راه اندازی و 
مدیریت تاسیسات گردشــگری و همچنین تاکید بر 
آموزش مداوم منابع انســانی شاغل در این صنعت، از 

خود کارنامه ایی موفق برجای گذاشته است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی، خدمات درمانی 
و بهداشــتی چهارمحال و بختیاری گفت: در 
دولت آیت الله رئیســی ۱۰ هزار میلیارد ریال 
اعتبار برای بهبود زیرساخت های حوزه سلامت 
اســتان هزینه و ســرمایه گذاری شد و باعث 

بهبود زیرساخت های سلامت در استان شد.
محمد حســین اعرابی  بیان نمود: در ۲ سال 
اخیر ۱۳۳ طرح عمرانی با کاربری های مختلف 
بهداشــتی، درمانــی و اداری در اســتان به 
مرحله اجرا رسید که سهم بسزایی در توسعه 

زیرساخت های حوزه سلامت داشته است.
وی ادامه داد: بــرای اجرای طرح های عمرانی 
جدیــد در دولت ســیزدهم ۹۵ هزار مترمربع 

زمین اختصاص داده شده است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی، خدمات درمانی 
و بهداشــتی چهارمحال و بختیــاری تصریح 
کرد: در ۲ سفر آیت الله رئیسی به استان همه 
بخش های استان از جمله حوزه سلامت مورد 
توجه قــرار گرفت به طوری که در ســفر دوم 
ایشان به اســتان ۱۴ هزار میلیارد ریال اعتبار 

برای این بخش مصوب شد.
افزایش تجهیزات حوزه درمان در استان

اعرابی از خرید و ورود بیش از ۱۵ هزار میلیارد 
ریال تجهیزات پزشــکی به استان طی ۲ سال 
اخیر خبر داد و گفت: خرید دســتگاه ســی .

تی.آنژیوگرافی به ارزش ۲ هزار و ۱۰۰ میلیارد 
ریال، خرید نخستین دســتگاه اسپکت سیتی 
پیشــرفته به ارزش 6۵۰ میلیارد ریال، خرید 
نخستین دستگاه رادیوتراپی در بخش دولتی 
استان به ارزش ۲ هزار میلیارد ریال و افزایش 
دستگاه های MRI از یک به 6 عدد با سه هزار 
و ۵۰۰ میلیارد ریال بخشــی از این تجهیزات 
بوده است.وی ادامه داد: راه اندازی بخش پیوند 

کبد غرب کشــور بــا بیــش از ۵۰۰ میلیارد 
ریال اعتبار و راه اندازی بخش لیزیک چشــم 
بیمارســتان کاشانی با دســتگاه لیزر اگزایمر 
پیشــرفته به ارزش ۳۵۰ میلیارد ریال از دیگر 
اقداماتی است که در دولت سیزدهم در حوزه 

درمان استان انجام شده است.
حضور در فهرست دانشگاه های برتر دنیا

رییــس دانشــگاه علــوم پزشــکی، خدمات 
درمانی و بهداشــتی چهارمحال و بختیاری به 
دســتاوردهای این دانشگاه در دولت سیزدهم 
در بخش تحقیقات و فناوری نیز اشــاره کرد و 
گفت: حضور در فهرست دانشگاه های برتر دنیا، 
نمایه مجلــه )EHSJ( در پایگاه بین المللی 
اســتنادی اســکوپوس، اجرای مگاپروژه های 
نابــاروری و ســقط جنین، ســلول درمانی و 
صیانت از جوانی جمعیت و انجام تســت های 
تشــخیص بالینی در پژوهشــکده علوم پایه 
ســلامت از جمله این اقدامات و دستاوردها به 
شمار می آید.اعرابی افزود: حمایت از طرح های 
فناورانه دانشجویی تا سقف ۲۰۰ میلیون ریال، 
جذب و پذیرش ۳8 واحد و هســته فناور در 
مرکز رشد فناوری سلامت دانشگاه، انعقاد ۲8 
تفاهم نامه در راستای ارتباط با صنعت، افتتاح 
دفتر TMC مرکــز مدیریت مهارت آموزی و 
مشاوره شغلی و راه اندازی دفتر مالکیت فکری 
و معنوی و تاســیس مرکز زبان دانشــگاه از 
دیگر موفقیت هــای بخش تحقیقات و فناوری 

دانشگاه طی ۲ سال اخیر بوده است.
راه اندازی ۱۱ رشته تحصیلی جدید

وی از راه اندازی ۱۱ رشته تحصیلی جدید در 
راســتای پاســخ به نیاز جامعه در استان خبر 
داد و گفــت: پیگیــری راه اندازی ۱۵ رشــته 
بین الملل،  جدید دیگر، پذیرش دانشــجویان 

ارتقای دانشکده پرستاری بروجن به دانشکده 
علوم پزشــکی و افزایش ۲۰ درصدی پذیرش 
دانشجو در رشته های پزشکی، دندانپزشکی و 
پرستاری از جمله اقدامات انجام شده در حوزه 
آموزش دانشــگاه در ۲ ســال اخیر و به همت 

دولت سیزدهم است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی، خدمات درمانی و 
بهداشتی چهارمحال و بختیاری افزود: تجهیز 
و افتتاح ســاختمان جدید دانشکده پرستاری 
و مامایی شــهرکرد با ســه هــزار و ۴۰۰ متر 
مربع زیربنا، تغییــر کاربری کلینیک حضرت 
رسول )ص( به مرکز آموزشی، درمانی جراحی 
دندان و فک و صورت و احداث دانشــکده های 
بهداشــت و پیراپزشکی با 8۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی از دیگر دســتاوردهای دولت در حوزه 

سلامت است.
افتتاح سه شبکه بهداشت و درمان

اعرابی از راه اندازی ســه شــبکه بهداشــت و 
درمان در شهرســتان های نوپــای خانمیرزا، 
فلارد و فرخشــهر خبر داد و گفت: همچنین 
۲ مرکز خدمات جامع سلامت شبانه روزی در 

لردگان و اردل افتتاح شد.
وی با اشــاره بــه افزایش ۳۵ درصــدی ارایه 
و  دندانپزشکی  پزشــکی  بهداشــتی  خدمات 
آزمایشگاهی در اســتان، تصریح کرد: اجرای 
نظام ارجــاع و نسخه نویســی الکترونیک در 
برنامه پزشــکی خانواده، افزایش یک درصدی 
موالید در ســال ۱۴۰۲و اجــرای پویش ملی 
ســلامت برای بیش از ۷۰۵ نفــر معادل ۹۷ 
درصــد جمعیت بالای ۱8 ســال و غربالگری 
دیابت و فشــارخون بالا از دیگــر برنامه های 
اســتان در حوزه بهداشــت طی ۲ سال اخیر 

بوده است.

 بهبود زیرساخت های حوزه سلامت 
هدیه آیت الله رئیسی به مردم چهارمحال و بختیاری بود
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آگهی فقدان سند مالکیت 

به نام :خانم معصومه محمودی فرزند فیض آله با کد ملی ۰۴۹۲۱۰۰۴۳8
به آدرس: اســتان تهران ،شهرستان ری،بخش مرکزی ،شــهر ری،محله شهرری،۵۹۴۷۵،کوچه 

سمیه ،کوچه اول ،پلاک 6 ،طبقه همکف 
با تســلیم یک برگ استشهاد مصدق بشماره بشرح وارده بشماره ۴۰۰۵66۱ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۲۳ 
اعلام نموده ســند مالکیت ششــدانگ یک قطعه مغازه نوع ملک طلق به پلاک ثبتی ۲۵ فرعی از 
۴۱8 اصلی،مفروز و مجزا شده از 8 فرعی از اصلی مذکور،قطعه ۱ در طبقه همکف و واقع در بخش 

۱۲ ناحیه ۰۱ حوزه ثبت ملک شهرری استان تهران به مساحت ۱6.۲ متر مربع 
مشخصات ملک

یــک قطعه مغازه نوع ملک طلق با کاربری بــه پلاک ثبتی ۲۵ فرعی از ۴۱8 اصلی،مفروز و مجزا 
شــده از 8 فرعی از اصلی مذکور، قطعه ۱ در طبقه همکف و واقع در بخش ۱۲ ناحیه ۰۱ حوزه 

ثبت ملک شهرری استان تهران به مساحت ۱6.۲ متر مربع 
مشخصات منضمات ملک:

انباری قطعه ۱۰ به مساحت 8۳ متر مربع واقع در طبقه  زیرزمین 
مشخصات مالکیت :

مالکیت معصومه /محمودی فرزند فیض آله شــماره شناســنامه ۴۳۵ تاریخ تولد ۱۳۵۰/۰۳/۰۱ 
صادره از ری دارای شــماره ملی ۰۴۹۲۱۰۰۴۳8 با جز ســهم 6 از کل سهم 6بعنوان مالک شش 
دانگ عرصه واعیان با شماره مستند مالکیت ۴۰۰۱۷ تاریخ ۱۴۰۰/۱۲/۲۳ دفترخانه اسناد رسمی 
شــماره ۲۴ شهر  شهر ری اســتان تهران، موضوع سند مالکیت تعویضی بشماره چاپی ۷۷۰۰۷۱ 

سری ج سال ۰۰ با شماره دفتر الکترونیکی ۱۴۰۱۲۰۳۰۱۰۲۴۰۲6۲۲6 ثبت گردیده است.
محدودیت: محدودیت دفتر املاک : اجاره شــماره ۱۵۳8۵ مورخ ۱۳8۷/۰6/۰۳ دفترخانه اسناد 

رسمی شماره ۲۰ شهر شهرری استان تهران که به نفع قدرت سربازی ثبت شده.
که به علت گم شده مفقود گردیده تقاضای صدور المثنی سند مالکیت نموده است.

لذا طبق ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی میشــود تا هر کی نســبت به 
ملک مورد آگهی معامله ای کرده یا مدعی وجود  ســند  مالکیت نزد خود می باشــد باید تا ده 
روز پس از انتشــار این آگهی به این اداره مراجعه و اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت 
یا ســند معامله تســلیم نماید و اگر ظرف مهلت  مقرر اعتراضی نرسد ویا در صورت اعتراض اصل 
سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشود اداره ثبت المثنی سند مالکیت را طبق مقررات صادر و به 

متقاضی تسلیم خواهد کرد

سید مهدی لامعی
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرری

 ۲۴6/م الف

آگهی فقدان سند مالکیت 
به نام :امیر داود /حسینخانی فرزند عبدالرحیم شماره شناسنامه 8۴۰۲ تاریخ تولد ۱۳۵6/۰6/۰6 

صادره از تهران دارای شماره ملی ۰۰6۱6۹۲۲۹8
بــه آدرس: اســتان تهران -منطقــه ۱8 ، شهرســتان ری ،بخش مرکزی ،شــهرری ،محله ملک 

آباد،خیابان شهید بهمن حسن پور ،کوچه آلاله ،پلاک 8،مجتمع نوسا، طبقه سوم،واحد ۱۵ 
با تسلیم یک برگ استشهاد مصدق بشماره بشرح وارده  بشماره ۴۰۰۵۴۱۵ مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۲۲ 
اعلام نموده سند مالکیت شش دانگ یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق با کاربری به پلاک ثبتی 
۲۵۹۵8 فرعی از ۱۱6 اصلی ،مفروز و مجزا شده از ۱8۳ فرعی از اصلی مذکور،قطعه ۴6 در طبقه 
۳ بلوک سه واقع در بخش ۱۲ ناحیه ۰۲ حوزه ثبت ملک شهرری استان تهران به مساحت 6۱.8  

متر مربع 
متن ملک که مقدار ۳/۴8 متر مربع آن بالکن است 

مشخصات ملک 
یک قطعه آپارتمان نوع ملک طلق به پلاک ثبتی ۲۵۹۵8  فرعی از ۱۱6 اصلی ،مفروز ومجزا شده 
از ۱8۳ فرعــی از اصلی مذکور، قطعه ۴6 در طبقــه ۳ و واقع در بخش ۱۲ ناحیه ۰۲ حوزه ثبت 

ملک شهرری استان تهران به مساحت 6۱.8 متر مربع بلوک سه 
متن ملک که مقدار ۳/۴8 متر مربع آن بالکن است.

مشخصات  مالکیت :
مالکیت امیر داود /حسینخانی فرزند عبدالرحیم شماره شناسنامه 8۴۰۲ تاریخ تولد ۱۳۵6/۰6/۰6 
صادره از تهران دارای شماره ملی ۰۰6۱6۹۲۲۹8 با جز سهم 6 از کل سهم 6 بعنوان مالک شش 
دانگ عرصه واعیان با شماره مستند مالکیت ۲۴۲68  تاریخ ۱۳۹8/۱۲/۲۴ دفترخانه اسناد رسمی 
شــماره ۱۱۳۰ شهر تهران استان تهران، موضوع ســند مالکیت تعویضی بشماره چاپی 6۳6۵6۹ 

سری ج سال ۹8 با شماره دفتر الکترونیکی ۱۳۹۹۲۰۳۰۱۰۲۴۰۰6۳۹۲ ثبت گردیده است .
محدودیت : ندارد 

و طبق گواهی دفتر املاک در رهن نمی باشــد که به علت اســباب کسی مفقود گردیده تقاضای 
صدور المثنی سند مالکیت نموده است. 

لذا طبق ماده ۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی میشــود تا هرکس نســبت به 
ملــک مورد آگهی معامله ای کرده یا مدعی وجود ســند  مالکیت نزد خود می باشــد باید تا ده 
روز پس از انتشــار آگهی به این اداره مراجعه واعتراض خود را ضمن ارائه اصل ســند مالکیت یا 
ســند معامله تسلیم نماید واگر ظرف مهلت مقرر اعتراضی نرسد ویا در صورت اعتراض اصل سند 
مالکیت یا ســند معامله  ارائه نشــود اداره ثبت المثنی ســند مالکیت را طبق مقررات صادر و به 

متقاضی تسلیم خواهد کرد.
سید مهدی لامعی 
رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهرری

۲۴۷/م الف
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شعار ما :
همراه با مردم در راه مردم

خبرخبر

بهره برداری از شش هزار و ۴۴7 واحد مسکونی در البرز
 شــش هزار و ۴۴۷ واحد مسکونی با حضور وزیر راه و شهرسازی 
در اســتان البرز به بهره برداری رسید.شــش هــزار و۴۴۷ واحد 
مســکونی با حضور وزیر راه و شهرســازی در شــهرهای جدید 
مهســتان و پردیس اســتان البرز به بهره برداری رسید.همچنین 
قرار اســت عملیات ســاخت ۱۳ هزار و ۱۰۰ واحد مسکن قالب 
نهضت ملی مســکن در شهرستان اشــتهارد به عنوان بزرگترین 
ســایت نهضت ملی مسکن کشــور در هزار و 6۰ هکتار با حضور 
وزیر راه و شهرسازی آغاز شود.وزیر راه و شهرسازی در این مراسم 
گفت: از ۲۴۰ هزار واحد مســکن مهر باقی مانده تا به امروز ۱۳۷ 
هزار واحد تحویل داده شده است و تنها صد هزار واحد باقی مانده 
که در تلاشــیم به سرانجام برسد.بذر پاش با بیان اینکه در استان 
البرز از حدود ۱۱ هزار مســکن مهر ۱۰ هزار واحد آن تکمیل و 
تحویل شده اســت گفت: برای تکمیل واحدهای مسکن مهر در 
کل کشــور ۳۵ هزار میلیارد تومان از محل مولد سازی در وزارت 

راه و شهر سازی هزینه شده است.

تأمین ۲87۰ هکتار زمین برای  مسکن نهصت ملی  در البرز
استاندار البرز گفت:  در استان البرز تاکنون بیش از ۲ هزار و 8۷۰ 
هکتار زمین برای نهضت ملی مسکن برای ساخت حدود ۱۰۰ هزار 
واحد جانمایی و مشخص شده که جزو برترین استان های کشور 
در این راستا هستیم.مجتبی عبداللهی در مراسم تکمیل و افتتاح 
6 هزار و ۴۴۷ واحد مســکن مهر باقیمانده که ۳ هزار و 8۰ واحد 
آن در شهرجدید مهستان و باقی در شهرجدید پردیس تهران به 
صورت همزمان با حضور دکتر بذرپاش وزیر راه و شهرسازی روز 
دوشــنبه ۷ خرداد ماه ۱۴۰۳ برگزار شد، ضمن گرامیداشت یاد 
و خاطره رئیس جمهور شــهید و همراهان شهیدشان، افزود: این 
غم بزرگ و اتفاق در باور مردم ایران اســلامی نمی گنجد چراکه 
آثار خدمات و دســتاوردهای آیت الله رئیســی و دولت سیزدهم 
همچنان جاری است.وی ادامه داد: در استان البرز تاکنون بیش از 
۲ هزار و 8۷۰ هکتار زمین برای نهضت ملی مسکن برای ساخت 
حدود ۱۰۰ هزار واحد جانمایی و مشــخص شده که جزو برترین 
استان های کشور در این راستا هستیم.عبداللهی گفت: این دولت 
برابر مصوبه مجلس شــورای اســلامی و قانون، خود را متعهد به 
ساخت ســالی یک میلیون مسکن کرد که در پایان ۴ سال به ۴ 

میلیون مسکن برسد.

 ۹۰۰ بیماری مشترک بین انسان و دام
 با پدافند غیرعامل کنترل می  شود

مدیرکل دامپزشکی اســتان البرز با اشاره به مسوولیت های این 
ســازمان در حــوزه مدیریت بحران گفت: دامپزشــکی با پدافند 
غیرعامل ۹۰۰ بیماری مشترک بین انسان و دام را کنترل می کند.
علیرضا رفیعی پور گفت: ماهیت فعالیت ســازمان دامپزشکی به 
حوزه پدافنــد غیرعامل بر می گردد.وی با اشــاره به تعبیر مقام 
معظم رهبــری از پدافند غیرعامل مبنی بر اینکه این نوع پدافند 
مانند گلبول سفید در کالبد انسان است، عنوان کرد: دامپزشکی 
گلبول ســفید کالبد اقتصاد کشــور و بهداشت و سلامت عمومی 
جامعه اســت که با پدافند غیرعامل ۹۰۰ بیماری مشــترک بین 
انســان و دام را کنتــرل می کند تا جامعه انســانی به آنها مبتلا 
نشوند.مدیرکل دامپزشــکی اســتان البرز با بیان اینکه سازمان 
دامپزشــکی در حوزه مدیریت بحران مسوولیت هایی را به صورت 
مســتقیم بر عهده دارد، مطرح کــرد: در این رزمایش اکیپ های 
دامپزشــکی اقدام به تزریق واکســن به دام هــا می کنند تا مردم 
درگیر بیماری های مشترک خطرناک نشوند. جابجایی واکسن در 
دســتان همکاران دامپزشکی برای حفظ سلامت و سرمایه دامی 
عامل خطری برای آنهاســت.رفیعی پور با تاکید بر اینکه ما باید 
مرزهای ایمنی بیماری های دامی را در حوزه حیات وحش و اهل 
مدیریــت و کنترل کنیم، اظهار کرد: خرداد مــاه زمان مبارزه و 
مقابله با این بیماری ها بوده و فعالیت های دامپزشکی پیش بینی 
شده است.در این رزمایش فعالیت اکیپ های دامپزشکی در حوزه 
بیماری های خطرناک مشــترک بین انســان و دام بوده و در کل 

وظیفه دامپزشکی پشتیبانی از تولید و سلامت مردم است.

 اجاره کارت بانکی فرصتی برای
 کلاهبرداران سایبری است

رییــس پلیس فتای البــرز از مردم خواســت کارت های بانکی 
خــود را در اختیار دیگــران قرار ندهند زیرا ایــن اقدام فرصتی 
برای کلاهبرداری افراد ســودجو است.ســرهنگ رسول جلیلیان 
اظهار کــرد: اجاره کارت های بانکی یکی از ابزارهای کلاهبرداران 
ســایبری برای انجام فعالیت های مجرمانه و پولشویی به خصوص 
از طریق فضای مجازی همچون اســتفاده در ســایت های قمار و 
شــرط بندی است.وی اضافه کرد: امسال چندین پرونده با عنوان 
اجاره کارت های بانکی به پلیس فتای اســتان البرز ارجاع شــده 
که برخی از آنها با هدف پولشــویی، دریافت رمز ارز، فیشــینگ، 
سایت های شرط بندی و امثال آن اســتفاده شده است.جلیلیان 
گفت: صاحبان حساب های بانکی به هیچ عنوان درگاه بانکی خود 
را در اختیار دیگران قــرار ندهند چرا که اگر از درگاه بانکی آنها 
هرگونه جرمی صورت گیرد باید در محاکم قضائی پاسخگو باشند.

سقف اجاره بها هفته آینده جمع بندی و ابلاغ می شود
وزیر راه و شهرسازی گفت: تعیین 
ســقف اجاره بها در شورای عالی 
مســکن با اخذ نظرات اســتان ها 
حداکثر تا یــک هفته دیگر ابلاغ 

خواهد شد.
بذرپاش گفت: در برنامه اســت تا 
پایان امســال و حداکثر تا اواسط 
ســال آینده واحدهای باقی مانده 
مسکن مهر تحویل داده شــود.وزیر راه و شهرسازی در خصوص 
تســهیلات نهضت ملی مسکن گفت: سال گذشته نسبت به سال 
۱۴۰۱ وضعیت پرداخت تســهیلات رشد ۲ برابری داشت اما در 

دوماهه ابتدای سال عملکرد بانک ها کمتر از انتظار بود.
بذرپاش بیان کرد: در جلســه هفدهم شورای عالی مسکن که به 
ریاســت آقای مخبر برگزار شــد در برنامه قرار گرفت تا از طریق 
بانــک مرکزی عملیات تزریق مالی بــرای پروژه های نهضت ملی 

مسکن انجام شود و پروژه ها متوقف نشود.
وی تصریح کرد: توقف پروژه های نهضت ملی مسکن خط قرمز ما 
است.عضو کابینه دولت ســیزدهم اظهار کرد: تاکنون دو میلیون 
و 6۰۰ هزار واحد نهضت ملی مســکن آغاز شده که از این تعداد 

بیش از ۵۵۰ هزار واحد مسکن تکمیل و تحویل متقاضیان شد.
بذرپــاش بیان کرد: در شــهرهای جدید که یکــی از کانون های 
جمعیتی واحدهای مســکونی مهر به شــمار می رود تمرکز ویژه 
داریم. در حال حاضر در پردیس تعداد محدودی باقی مانده و هم 
اکنون در این شهر از حالت بحران خارج شده ایم.وی ادامه داد: در 
مهستان نیز ۱۱ هزار واحد مسکن مهر باقی مانده بود که با افتتاح 
واحدهای مسکن مهر طی امروز به تعداد ۱۰ هزار واحد، یک هزار 
واحد باقی می ماند که تــلاش می کنیم در ماه های آینده تکمیل 
و تحویــل داده شــود.به گفته وزیر راه و شهرســازی، واحدهای 
مسکونی مهر در شهر جدید پرند نیز تقریباً به اتمام رسیده است. 
همچنین در شــهرهای جدید گلبهار، فولاد شهر و تعداد دیگری 
از شــهرهای جدید واحدهای کمی باقی مانده است که به زودی 
تکمیل و تحویل خواهد شــد.بذرپاش گفت: بخشی از منابع مالی 
برای تولید مســکن اختصاص به واحدهای مسکن مهر داشت که 
با تحویل این واحدها تمرکز بیشــتری بر روی تکمیل واحدهای 
مسکن مهر خواهیم داشت.وی در خصوص تعیین سقف اجاره بها 
نیز اعلام کرد: تعیین ســقف اجاره بها در شورای عالی مسکن با 
اخذ نظرات استان ها حداکثر تا یک هفته دیگر ابلاغ خواهد شد.

پیام رسان ها یا کانال خبری فعال در فضای مجازی مجوز دریافت کنند  
پیام رســان ها و کانال های خبری مســتقل در 
صــورت دریافت مجوز از اعتبــار و حمایت های 
قانــون مطبوعات برخــوردار خواهند شــد.به 
گــزارش روابــط عمومــی اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی اســتان البرز،در قانون مطبوعات 
و آیین نامه اجرایی آن، قانون برای ســاماندهی 
و صدور مجوز فعالیت رســانه های الکترونیکی، 
تکالیفی بر عهده هیــات نظارت بر مطبوعات و 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی نهاده است که 
در مصوبات اخیر شــورای عالی فضای مجازی 
نیز مورد تاکید قرار گرفته اســت. در این راستا 
طی بخشــنامه شــماره ۱۱۷۷۷۷/ ۱۴۰۳مورخ 
۱۴۰۳/۰۲/۱6 اداره کل مطبوعات و خبرگزاری 
هــای داخلی برای ســاماندهی به وضعیت پیام 
رســان ها و کانال های خبری، امکانات زیر را از 
اواخر ســال گذشته در سامانه جامع رسانه های 

کشور ایجاد نموده است:
الف( ثبت ســامانه های خبری که تحت عنوان 
پیوســت الکترونیکی رســانه های دارای مجوز 

فعالیت دارند.
صاحبــان امتیاز رســانه هــای دارای مجوز، به 
قرینــه مجــوز موجود مــی توانند به حســاب 
کاربری خود در سامانه جامع رسانه های کشور 
مراجعه و نســبت به درج مشخصات پیام رسان 

یا کانال خبری مرتبط با رســانه مجوزدار خود 
اقدام نمایند و به این ترتیب به فعالیت پیوست  
الکترونیکی رســانه خود رســمیت ببخشــند.  
بدیهی است با اســتتفاده از این امکان، پیوست 
الکترونیکی رسانه های دارای مجوز نیاز به اخذ 

مجوز مستقل نخواهد داشت .
ب( صــدور مجــوز فعالیت برای ســامانه های 

خبری مستقل.
برای این منظور لازم اســت متقاضی اخذ امتیاز 
پیام رســان یا کانال خبری با مراجعه به حساب 
کاربری خــود در ســامانه جامع رســانه های 
کشــور، درخواســت خود را ثبت نماید تا پس 
از انجام مراحــل قانونی و تصویب هیات نظارت 
بر مطبوعات، مجوز قانونی برای فعالیت سامانه 
خبری صادر شــود. متقاضیان برای استفاده از 
امکانات فوق، می تواننــد توضیحات لازم را در 
بخش راهنمای سامانه جامع رسانه های کشور 

مطالعــه نمایند.بدیهی اســت با ایــن اقدامات، 
پیام رســان ها و کانال هــای خبری از اعتبار و 
حمایت های قانون مطبوعات برخوردار خواهند 
شد و این امر تاثیر بسزایی در اعتماد بخشی به 
مخاطبان آن رســانه در فضای مجازی و توسعه 
اســتفاده از رســانه های الکترونیکی و تقویت 

مرجعیت خبری داخلی خواهد داشت .
شایان ذکر اســت، به موجب قانون مطبوعات، 
فعالیت همه رســانه ها مســتلزم دریاف مجوز 
اســت و بر اســاس بند)پ( مــاده ۳ آیین نامه 
اجرایی قانون مطبوعات، پیام رســان ها و کانال 
های خبری نیز مشمول این الزام قانونی هستند.

لذا هیات نظــارت بر مطبوعات، طی چند نوبت 
طی فراخوان عمومی به همه فعالان رســانه ای 
در این بخش اعلام نموده، در اســرع وقت نسب 
به تطبیق وضعیت خود با قانون مطبوعات اقدام 
نمایند. در غیر این صورت پیام رســان یا کانال 
خبری ایشــان به منزله رسانه فاقد مجوز تلقی 

می شود.
بنابراین انتظار می رود با فراهم شــدن شرایط 
اعطای مجوز به ســامانه هــای خبری فعال در 
فضای مجازی، اصحاب رســانه نسبت به قانونی 
کردن فعالیت های رســانه ای خود در بســتر 

فضای مجازی اقدام کنند.
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 آگهی مناقصه عمومی یک  مرحله ای 
 همراه با ارزیابی کیفی فشرده شماره 07 /1403

شــرکت سهامي آب منطقه اي کهگیلویه و بویراحمد به آدرس یاسوج بلوار شــهید مطهری- تلفن  :۱۳-۳۳۳۳۴8۱۲ -۰۷۴ در نظر دارد با 
توجه به قانون برگزاري مناقصات، پروژه زیر را طبق مشخصات فنی و برآورد ذکر شده با شرایط عمومی از طریق مناقصه عمومی یک مرحله 
ای به شرکت های دارای حداقل رتبه  ۵ آب از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور و دارای ظرفیت آزاد، واگذار نماید. کلیه مراحل برگزاری 
www.setadiran.ir مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکات از طریق درگاه سامانه ستاد به آدرس

انجام خواهد شد. 
تاریخ انتشار اسناد مناقصه در سامانه :روز  شنبه ۱۴۰۳/۰۳/۱۲

 ۱- موضوع مناقصه:  عملیات اجرایی بخشــی از خط انتقال آب دشــتروم به ســد شــاه قاسم شامل حوضچه ترســیب وخط انتقال فولادی
 به قطرmm  ۷۰۰ فاز )۲(

۲- مدت و محل اجرای پروژه: ۹ماه شمسی
۳- پایه و رشــته شــرکت پیمانکاری: کلیه شــرکت های دارای حداقل رتبه ۵ آب از ســازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور و دارای گواهی 

صلاحیت ایمنی و دارای ظرفیت و مبلغ آزاد به میزان برآورد
۴- مبلغ برآورد پروژه : ۱۰۰.۳۷8.۹6۹.۲۹۱ ریال

۵- مهلت دریافت اسناد: از تاریخ ۱۴۰۳/۰۳/۱۲ لغایت ۱۴۰۳/۰۳/۱6
www.setadiran.ir 6- محل دریافت اسناد:  از طریق درگاه سامانه ستاد به آدرس

۷- مهلت تحویل پیشنهاد ها: حداکثر تا ساعت ۹ روز  یکشنبه مورخ  ۱۴۰۳/۰۳/۲۷
 8-  محل تحویل و بازگشــایي: یاســوج -بلوار شــهید مطهري – شــرکت ســهامي آب منطقه اي کهگیلویه و بویراحمد- دفتر حراســت 

و امور محرمانه شرکت
۹-  مدت اعتبار پیشنهاد ها: سه ماه شمسی

۱۰-  تاریخ و زمان بازگشایي پیشنهادها: ساعت ۱۰ روز یک شنبه مورخ  ۱۴۰۳/۰۳/۲۷
 ۱۱- نــوع و مبلغ تضمین شــرکت در فرآیند ارجاع کار : ضمانت نامه بانکي به نفع شــرکت ســهامي آب منطقــه اي کهگیلویه و بویراحمد 

معادل  ۵،۰۱8،۹۴8،۴6۵ ریال مطابق با آخرین بخشنامه مربوطه )۱۲۳۴۰۲/ت۵۰6۵۹ ه مورخ۲۲ /۱۳۹۴/۰۹( باشد.
۱۲- محل تامین اعتبار: از محل اعتبارات عمرانی شرکت در قالب۰ اسناد خزانه اسلامی، اوراق مشارکت ، نقدی و....(

۱۳-  مبلغ خرید اســناد: مبلغ **** ریال به شــماره حســاب ۴۰۰۱۱۱۹۰۰۴۰۲۱۲۱۷ نزد بانک مرکزی به نام حساب درآمد شرکت آب 
منطقه اي کهگیلویه وبویراحمد

سایر موارد: حضورنمایندگان رسمي شرکت همراه با داشتن معرفي نامه کتبي در جلسه بازگشایي پاکت ها بلامانع مي باشد- هزینه انتشا ر 
دو نوبت آگهي و اصلاحات بعدی  به عهده برنده مناقصه مي باشد- براي کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن هاي  ۳۳۳۳۴8۱۲-۱۳ -۰۷۴ 

تماس حاصل فرمایید.

دفتر قراردادهاي شرکت آب منطقه اي کهگیلویه وبویراحمد

نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۳/۰۹
نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۳/۱۲ 

اول
ت 

نوب

فرهنگ آیت الله شهید رئیسی باید زنده نگه داشته شود
نشســت هم اندیشــی در خصوص گردهمایی اهالی فرهنگ و هنر و رسانه استان 
البرز و مراســم یادبود سید شهیدان خدمت، آیت الله شهید سید ابراهیم رئیسی و 

هیأت همراه، در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز، برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســلامی استان البرز، نشست 
هم اندیشــی در خصوص گرد همایی اهالی فرهنگ و هنر و رســانه استان البرز و 
برگزاری مراسم یادبود سید شهیدان خدمت، آیت الله شهید سید ابراهیم رئیسی و 
همراهان ایشان، با حضور سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز، 
معاونین این اداره کل، رئیس اداره حراســت اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 
مدیر عامل خانه مطبوعات، رئیس بســیج رسانه، مدیر ستاد هماهنگی کانون های 
فرهنگی و هنری مســاجد البرز و نمایندگانی از شــهرداری، صدا و سیما و حوزه 
هنری انقلاب اســلامی در محل اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان البرز، 

برگزار شد.غلامرضا درکتانیان، سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
البرز در این نشســت اظهار داشت: در هفته ای که گذشت، حادثه دردناک شهادت 
آیت الله رئیســی و همراهان شــان که قلب ملت ایران را به درد آورد، سبب شد تا 

فعالیت ها و برنامه هایی برای تبیین دستاوردهای دولت سیزدهم انجام شود.
وی گفت:مردم قدرشناس ایران اسلامی با برگزاری آئین عزاداری و حضور آگاهانه 
و با شکوه در مراسم تشییع شهدای خدمت این نکته را به اثبات رساندند که شهید 
رئیسی با وجود اینکه فعالیت ها و خدمات خود را رسانه ای نکردند ولی شهادتشان 
از طرف خداوند متعال رسانه ای بزرگ ایجاد نمود و همانا انسجام آحاد مردم رقم 
خورد.سرپرســت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز، خاطر نشان کرد: 
این انســجام مردم و فرمایشــات مدبرانه مقام معظم رهبری)مدظله العالی( نقشه 
شوم دشمنان را نقش بر آب کرد.درکتانیان در ادامه افزود: امروز بزرگترین وظیفه 
ما این اســت که فرهنگ خدمت و خدمت رســانی آیت الله شهید رئیسی را زنده 
نگه داریم و کمک شــود تا این فرهنگ به نســل های بعدی نیز منتقل شود.این 
پژوهشگر تاریخ انقلاب اسلامی ادامه داد: امیدواریم مردم با همین آگاهی و انسجام 
خود در انتخابات پیش رو به خلق حماســه ای دیگر رقم بزنند و راه شهید رئیسی 
ها را پیش ببرند تا از این گردنه سخت انقلاب اسلامی به خوبی عبور کنیم و نشان 
دهیم این نظام دچار خدشه نمی شود.سرپرست اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اســتان البرز، تصریح کرد: مراســم یادبود خادم فرهنگ، ســید شهیدان خدمت، 
آیت الله شــهید سید ابراهیم رییســی و گردهمایی اهالی فرهنگ، هنر و رسانه به 
یاد ســید شــهیدان خدمت که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی متولی آن است، با 
حضور خانواده معزز شــهدا، مدیران اســتانی و اصحاب فرهنگ و هنر و رسانه در 
روز دوشــنبه ۷ خرداد ماه از ســاعت ۱۴ الی ۱6 در سالن سیروس صابر اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی برگزار خواهد شد که امید است با مشارکت و هم افزایی 
و همفکری در این نشست، شاهد برپایی مراسمی در خور شهیدان خدمت و مردم 

قدر شناس استان البرز باشیم.

 ۳7 میلیون متر مکعب سیلاب 
جذب سفره های زیر زمینی البرز شد

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان البرز اعلام کرد: ۳۷ میلیون متر مکعب آب سطحی 
و ســیلاب از طریق طرح های تغذیه مصنوعی طی سال جاری به سفره های زیرزمینی این 
اســتان هدایت شــده اســت.داود نجفیان افزود: از این مقدار آب سطحی ، ۳۰ میلیون متر 
مکعب از طریق طرح تغذیه مصنوعی دشــت فردیس و هفــت میلیون مترمکعب از طریق 
طرح تغذیه مصنوعی دشــت کردان شهرستان ســاوجبلاغ جذب شده است.وی یادآور شد: 
احــداث و بهره برداری از ۲ طرح تغذیه مصنوعی دشــت های کردان و فردیس به ظرفیت 
حدود ۱۰۲ میلیون متر مکعب آب طی ۲ ســال گذشته با اثرات مفیدی برای تقویت سفره 

های زیر زمینی استان البرز همراه بوده است.
فقر منابع آبی و دشت های ممنوعه در البرز

مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای البرز گفت: از آنجا که دشت های این استان به علت فقر 
منابع آب زیر زمینی جزو دشت های ممنوعه کشور هستند بر این اساس طرح های مختلفی 
برای احیای ســفره های زیر زمینی آنها به اجرا درآمده است.نجفیان ادامه داد: شناسایی و 
انســداد چاههای غیر مجاز ، جلوگیری از اضافه برداشت با نصب کنتورهای هوشمند و اجرا 
و توسعه طرح های تغذیه مصنوعی مهمترین اقداماتی است که شرکت آب منطقه ای البرز 

با جدیت آنها را دنبال کرده است.
2 طرح تغذیه مصنوعی در دست ساخت و مطالعه

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز گفت : اکنون نیز طرح تغذیه مصنوعی دشت کرج به 
ظرفیت جذب ۱۲ میلیون متر مکعب آب در دســت اجرا قرار دارد ضمن آنکه مطالعه طرح 
تغذیه مصنوعی منطقه فشند شهرستان ساوجبلاغ نیز مراحل پایانی خود را می گذراند.وی 
تاکید کرد: تلاش ها براین اســت تا با اجرای طرح های مختلف بتوان سفره های زیر زمینی 

البرز را تقویت و مشکلات زیست محیطی و آبی استان را به حداقل رساند.
انسداد یک هزارو۱۰۰ حلقه چاه غیرمجاز در البرز

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز افزود: بیش از یک هزارو۱۰۰ حلقه چاه غیر مجاز طی 
ســال گذشته در این استان شناسایی و مسدود شد و امسال نیز برای انسداد حدود ۲ هزار 

حلقه چاه دیگر برنامه ریزی شده است.
هوشمند سازی کنتورهای کشاورزی و صنعتی

نجفیان گفت: تعیین ســهمیه برداشت آب برای مزارع کشــاورزی ، باغی و صنعتی یکی از 
اقدامات برای جلوگیری از هدر روی آبها در استان است که با هوشمندسازی کنتورهای آب 

کشاورزی و صنعتی این برنامه دنبال می شود.
تغییر الگوی کشت

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای البرز اظهار کرد: تغییر الگوی کشت در استان البرز یکی از 
برنامه های سازمان جهاد کشاورزی استان با مشارکت کشاورزان و بهره برداران است که از 
سال زراعی جاری با حمایت دولت سیزدهم عملیاتی شده است.نجفیان ادامه داد: امیدواریم 
با مشــارکت مردم، کشــاورزان ، صنعتگران و ســایر بخش ها بتوانیم گامهای موثری برای 
مدیریت منابع آبی البرز برداریم.حجم آبهای ســطحی و زیر زمینی استان البرز یک میلیارد 

و 8۰۰ میلیون متر مکعب برآورده شده است.


